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Lördagen den 29 mars.

Kammaren sammanträdde kl. 2 efter
middagen.

Justerades protokollen för den 22 och 
den 24 innevarande månad.

Anmäldes och godkändes jordbruks
utskottets förslag till riksdagens skrivel
ser till Konungen:

nr 9, med anledning av Kungl. Maj:ts 
i statsverkspropositionen gjorda fram
ställningar rörande egentliga statsutgif
ter för budgetåret 1952/53 under nion
de huvudtiteln, avseende anslagen inom 
jordbruksdepartementets verksamhets
område, jämte i ämnet väckta motioner;

nr 112, med anledning av Kungl. Maj:ts 
i statsverkspropositionen beträffande 
jordbruksdepartementet gjorda framställ
ningar angående anslag å kapitalbudge
ten för budgetåret 1952/53;

nr 113, med anledning av Kungl. Maj :ts 
proposition angående fortsatt disposition 
av ett för budgetåret 1946/47 anvisat an
slag till byggnadsarbeten vid veterinär
inrättningen i Skara;

nr 114, med anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående användningen av 
den tilläggsskatt å bensin, som under ti
den den 1 april 1948—den 31 december 
1950 uttagits vid yrkesmässigt bedrivet 
fiske; samt

nr 115, med anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående anslag till åtgärder 
för främjande av fiskebåts- och fiskred- 
skapsförsäkring.

Anmäldes och godkändes bankoutskot
tets förslag till riksdagens skrivelse, nr 
105, till Konungen i anledning av Kungl. 
Maj:ts proposition med förslag till lag 
om fortsatt giltighet av valutalagen den 
22 juni 1939 (nr 350).

Anmäldes och godkändes statsutskot
tets förslag till riksdagens skrivelser till 
Konungen:

nr 106, i anledning av väckta motioner 
om utredning rörande förbättrade pen
sionsförmåner för den vid Aktiebolaget 
Statens skogsindustrier anställda, till bo
lagets pensionskassa anslutna arbetarper- 
sonalen; och

nr 107, i anledning av väckta motio
ner om pension åt förre ombudet hos 
pensionsstvrelsen N. Hedin.

Anmäldes och godkändes första lag
utskottets förslag till riksdagens skrivel
ser till Konungen:

nr 108, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag till lag angå
ende ändrad lydelse av 2 § lagen den 30 
juni 1948 (nr 449) om disciplinstraff för 
krigsmän och lag om ändrad lydelse av 
9, 22 och 61 §§ militära rättegångslagen 
den 30 juni 1948 (nr 472); samt 

nr 110, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag till lag om änd
rad lydelse av 6 kap. 9 § rättegångsbal
ken.

Anmäldes och godkändes andra lag
utskottets förslag till riksdagens skri
velse, nr 109, till Konungen i anledning 
av Kungl. Maj:ts proposition med för
slag till lag om fortsatt giltighet av all
männa förfogandelagen den 22 juni 1939 
(nr 293), m. in.

Föredrogs och hänvisades till utrikes
utskottet Kungl. Maj :ts proposition nr 
169, angående ratifikation av konsular- 
konvention mellan Sverige och Storbri
tannien.

Föredrogs och hänvisades till statsut
skottet den av herr Ericson, Eric, väck
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ta motionen, nr 389, i anledning av 
Kungl. Maj:ts proposition angående an
slag för budgetåret 1952/53 till avlö
ningar vid de allmänna läroverken m. m.

Herr talmannen anmälde, att till kam
maren överlämnats Kungl. Maj :ts skri
velse nr 173, om förordnande av en stats- 
rådsledamot att utöva den befattning med 
riksdagsärenden, som jämlikt § 46 riks
dagsordningen tillkommer en ledamot av 
statsrådet.

Den kungl. skrivelsen blev nu före
dragen och lagd på bordet.

Anmäldes och bordlädes en av banko
utskottet jämlikt § 21 riksdagsstadgan 
gjord anmälan, att till utskottet inkom
mit framställning från styrelsen för 
riksdagsbiblioteket angående vissa an
slag till riksdagsbiblioteket för budget
året 1952/53.

Anmäldes och bordlädes
konstitutionsutskottets utlåtande nr 12, 

i anledning av väckt motion om viss 
ändring av § 13 riksdagsordningen;

statsutskottets utlåtanden:
nr 11, i anledning av Kungl. Maj:ts 

i statsverkspropositionen gjorda fram
ställningar rörande egentliga statsutgif
ter för budgetåret 1952/53 under elfte 
huvudtiteln, avseende anslagen inom in
rikesdepartementets verksamhetsområde, 
jämte i ämnet väckta motioner m. m.;

nr 60, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag till stat för för
svarets fastighetsfond för budgetåret 
1952/53;

nr 61, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående täckande av vissa 
medelsbrister, redovisade såsom proprie- 
balanser i försvarets civilförvaltnings 
räkenskaper;

nr 62, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående bestridande av 
vissa haverikostnader;

nr 63, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående fortsatt disposi
tion av vissa äldre reservationsanslag;

nr 64, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående anslag till aktie
teckning i Aktiebolaget Ceaverken;

nr 65, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående anskaffning av 
vissa yllevaror för försvaret;

nr 66, i anledning av väckt motion om 
anslag till Förenta Nationernas informa
tionskontor i Köpenhamn för distribu
tion till den svenska riksdagens leda
möter av en speciell upplaga av dess 
skrift »Nytt från FN:s arbetsfält»;

nr 67, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående fortsatt disposi
tion av vissa äldre anslag;

nr 68, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående rörelsekapital åt 
Aktiebolaget Vin- & spritcentralen; samt 

nr 69, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående bestridandet av 
vissa kostnader från anslaget till Kost
nader för årlig taxering;

sammansatta stats- och andra lagut
skottets utlåtanden:

nr 1, i anledning av dels Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag till lag angående 
dyrtidstillägg för år 1952 å särskilda 
barnbidrag till änkors och invaliders 
m. fl. barn, dels ock i ämnet väckta mo
tioner; samt

nr 2, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag till förordning 
angående ändrad lydelse av 1 § förord
ningen den 3 juni 1938 (nr 216) om 
livräntetillägg av statsmedel åt vissa 
livräntetagare enligt lagen den 5 juli 
1901 angående ersättning för skada till 
följd av olycksfall i arbete, m. m.;

bevillningsutskottets betänkanden: 
nr 24, i anledning av Kungl. Maj:ts 

proposition med förslag till förordning 
om särskild skatt å vissa exportavgifter 
avseende år 1952, m. m., jämte i ämnet 
väckta motioner;

nr 25, i anledning av väckt motion om 
ändring av tulltaxans bestämmelser be
träffande valsverk;

nr 26, i anledning av väckt motion om 
viss ändring i förordningen angående 
skattefrihet för viss förmån av hyresav- 
drag; samt

nr 27, i anledning av väckt motion om 
nedsättning av tullen på nylonkabel;
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bankoutskottets utlåtande och memo
rial:

nr 9, i anledning av delegerades för 
riksdagens verk skrivelse angående lö
netillägg till tjänstemän i riksdagens 
verk in. m.; samt

nr 10, angående särskilt lönetillägg åt 
hos riksdagen tillfälligt anställda tjäns
temän;

första lagutskottets utlåtande nr 13, i 
anledning av väckt motion angående en 
översyn av gällande bestämmelser om 
vissa domstolsbeskeds meddelande ge
nom anslag i rättens kansli;

andra lagutskottets utlåtanden: 
nr 25, i anledning av väckta motioner 

om framläggande för innevarande års 
riksdag av förslag om provisoriskt för
bättrad sjukpenningskala enligt olycks
fallsförsäkringslagen, m. m.;

nr 26, i anledning av väckt motion 
om utvidgande av arbetarskyddslagens 
tillämpningsområde; samt 

nr 27, i anledning av väckta motioner 
om vissa ändringar i lagen om försäk
ring för vissa yrkessjukdomar, m. m.;

tredje lagutskottets utlåtanden: 
nr 12, i anledning av dels Kungl. Maj:ts 

proposition med förslag till lag om änd
ring i vattenlagen, dels ock en i ämnet 
väckt motion;

nr 13, i anledning av dels Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag till lag om änd
ring i lagen den 20 oktober 1939 (nr 
732) med särskilda bestämmelser angå
ende tillfällig vattenreglering, dels ock 
i ämnet väckta motioner; samt

nr 14, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag till förordning 
om ändrad lydelse av 11 § 1 och 2 mom. 
förordningen den 22 juni 1934 (nr 320) 
angående grunder för förvaltningen av 
viss kronoegendom;

jordbruksutskottets utlåtanden: 
nr 9, med anledning av Kungl. Maj:ts 

i statsverkspropositionen gjorda hem
ställan om anslag till Säkerhetsanord

ningar till ledning för fiskefartyg jämte 
i ämnet väckta motioner;

nr 10, med anledning av väckt motion 
angående torghandeln och den ambule
rande handeln med svensk frukt m. m.;

nr 11, med anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående anslag för budget
året 1952/53 till lindring i mindre be
medlades kostnader för djursjukvård;

nr 12, med anledning av väckt motion 
om utredning angående inrättande av en 
statens småbrukarskola; samt

nr 13, med anledning av väckt motion 
om anslag till fiskevårdande verksamhet 
vid norrlandskusten m. m.; ävensom

första kammarens allmänna bered
ningsutskotts utlåtande nr 8, i anledning 
av väckt motion om utredning av frågan 
om ersättning till personer, som drab
bats av inkomstbortfall genom isolering 
till följd av epidemi eller epizooti.

Anmäldes och bordlädes följande un
der sammanträdet till talmannen avläm
nade motioner:

nr 390, av herr Svärd och fru Sjöström- 
Bengtsson, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående vissa frågor i sam
band med omläggning av föreningen 
Styrsö kustsanatoriums verksamhet 
m. m.;

nr 391, av herr Persson, Karl, i anled
ning av Kungl. Maj:ts proposition an
gående reglering av priserna på fisk 
under budgetåret 1952/53, m. m.; och 

nr 392, av herr Grym m. fl., i anled
ning av Kungl. Maj:ts proposition an
gående organisationen av den lokala för
söksverksamheten på jordbrukets om
råde, in. m.

Justerades protokollsutdrag för denna 
dag, varefter kammarens sammanträde 
avslutades kl. 2.10 eftermiddagen.

In fidem 
G. H. Berggren.
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Tisdagen den 1 april.

Kammaren sammanträdde kl. 4 efter
middagen.

Justerades protokollet för den 26 näst- 
lidne mars.

Upplästes en till kammaren inkommen 
ansökning, som jämte därvid fogat läkar
intyg var så lydande:

Till riksdagens första kammare.
Under hänvisning till bifogade läkar

intyg får jag vördsamt anhålla om le
dighet från riksdagsarbetet t. o. m. påsk- 
uppeliållet.

Jönköping den 30 mars 1952.
G. Heuman.

Härmed intygas, att riksdagsmannen 
Gustaf Heuman, född den 18 september 
1892, boende Gillesgatan 9 A, Jönköping, 
i dag av mig undersökts och befunnits 
lida av broncliopneumonia bilat. Har 
sjukskrivits under en tid av 10 dagar 
från den 29 mars 1952 räknat.

Jönköping den 29 mars 1952.
Carl Göran Sege.

Leg. läkare.
Den begärda ledigheten beviljades.

Föredrogs och lades till handlingarna 
Kungl. Maj:ts skrivelse nr 173, med till
kännagivande, att Kungl. Maj:t förord
nat statsrådet Ingvar Albert Lindell att 
från och med den 1 april 1952 under 
innevarande års riksdag utöva den be
fattning med riksdagsärenden, som jäm
likt § 46 riksdagsordningen tillkommer 
en ledamot av statsrådet;

och skulle underrättelse om denna 
skrivelses innehåll genom utdrag av pro
tokollet meddelas vederbörande utskott 
samt riksdagens kanslideputerade.

Föredrogs och lades till handlingarna 
den av bankoutskottet, jämlikt § 21 riks- 
dagsstadgan, gjorda anmälan, att till ut
skottet inkommit framställning från sty
relsen för riksdagsbiblioteket angående 
vissa anslag till riksdagsbiblioteket för 
budgetåret 1952/53.

Föredrogs och hänvisades till stats
utskottet den av herr Svärd och fru 
Sjöström-Bengtsson väckta motionen, nr 
390, i anledning av Kungl. Maj:ts pro
position angående vissa frågor i sam
band med omläggning av föreningen 
Styrsö kustsanatoriums Arerksamhet 
in. m.

Vid föredragning av den av herr Pers
son, Karl, väckta motionen, nr 391, i 
anledning av Kungl. Maj:ts proposition 
angående reglering av priserna på fisk 
under budgetåret 1952/53, m. m., hänvi
sades motionen, i vad den kunde angå 
de delar av den kungl. propositionen, 
som hänvisats till behandling av lagut
skott, till sådant utskott och i övrigt till 
jordbruksutskottet.

Föredrogs och hänvisades till jord
bruksutskottet den av herr Grym m. fl. 
väckta motionen, nr 392, i anledning 
av Kungl. Maj ds proposition angående 
organisationen av den lokala försöks
verksamheten på jordbrukets område, 
m. m.

Föredrogos och bordlädes ånyo kon
stitutionsutskottets utlåtande nr 12, stats
utskottets utlåtanden nr 11 och nr 60—69, 
sammansatta stats- och andra lagutskot
tets utlåtanden nr 1 och 2, bevillningsut
skottets betänkanden nr 24—27, bankout
skottets utlåtande nr 9 och memorial nr 
10, första lagutskottets utlåtande nr 13, 
andra lagutskottets utlåtanden nr 25— 
27, tredje lagutskottets utlåtanden nr 12
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—14, jordbruksutskottets utlåtanden nr 
9—13 samt första kammarens allmänna 
beredningsutskotts utlåtande nr 8.

Anmäldes att till kammaren överläm
nats följande kungl. propositioner, vilka 
nu var för sig föredrogos och lades på 
bordet:

nr 168, angående godkännande av av
tal mellan staten och Stockholms stad 
rörande förvärv för staden av kvarteret 
Beridarebanan inom stadsdelen Nedre 
Norrmalm i Stockholm m. m.;

nr 171, med förslag till förordning om 
ändrad lydelse av § 2 förordningen den 
6 juni 1929 (nr 129) angående Svenska 
skeppshypotekskassan, m. m.;

nr 172, med förslag till förordning om 
fortsatt tillfälligt upphävande av skatten 
å motorsprit;

hr 174, med förslag till lag om ändrad 
lydelse av 16 § lagen den 11 juni 1943 
(nr 346) angående statsmonopol å till
verkning och import av tobaksvaror; 
samt

nr 175, med förslag till ändrad lydelse 
av §§ 13 och 15 riksdagsordningen samt 
till lag med vissa bestämmelser om val 
till riksdagens andra kammare för pe
rioden 1953—1956.

Anmäldes och bordlädes följande un
der sammanträdet till herr talmannen 
avlämnade motioner:

nr 393, av herr Sjödahl m. fl., i an
ledning av Kungl. Maj:ts proposition an
gående vissa anslag för budgetåret 1952/ 
53 till universiteten och den medicins
ka undervisningen m. m.;

nr 394, av herr Holmbäck, i anled
ning av Kungl. Maj:ts proposition an
gående vissa anslag för budgetåret 1952/ 
53 till universiteten och den medicins
ka undervisningen m. m.;

nr 395, av herr Holmbäck, i anledning 
av Kungl. Maj:ts proposition angående 
omorganisation av skolöverstyrelsen 
m. m.;

nr 396, av herr Ahlkvist, i anledning 
av Kungl. Maj :ts proposition angående 
anslag för budgetåret 1952/53 till avlö
ningar vid de allmänna läroverken 
m. m.;

nr 397, av fru Sjöström-Bengtsson och 
fru Lindström, i anledning av Kungl. 
Maj:ts proposition angående lönegrads- 
placeringen för vissa tjänster m. m.;

nr 398, av herr Sten, i anledning av 
Kungl. Maj:ts proposition angående lö- 
negradsplaceringen för vissa tjänster 
m. m.;

nr 399, av herr Persson, Ola, m. fl., 
i anledning av Kungl. Maj:ts proposi
tion angående höjning av vissa postav
gifter; och

nr 400, av herr Hesselbom, i anledning 
av Kungl. Maj :ts proposition med för
slag till förordning angående ändring 
i förordningen den 1 juni 1951 (nr 374) 
om skatt å elektrisk kraft (elskatteför- 
ordningen).

Justerades protokollsutdrag för denna 
dag, varefter kammarens sammanträde 
avslutades kl. 4.05 eftermiddagen.

In fidem 
G. H. Berggren.
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Onsdagen den 2 april.

Kammaren sammanträdde kl. 10 för
middagen.

Ang. rikstelefonkatalogens utdelning.

Jämlikt § 20 av kammarens ordnings
stadga hade herr Wistrand till herr 
statsrådet och chefen för kommunika
tionsdepartementet framställt följande 
fråga: »Vilka åtgärder anser herr stats
rådet böra vidtagas för att befordra en 
tillfredsställande snabb utdelning av den 
nytryckta rikstelefonkatalogen ?»

Herr statsrådet och chefen för kom
munikationsdepartementet ANDERSSON, 
som tillkännagivit att han hade för av
sikt att vid detta sammanträde besvara 
nämnda fråga, erhöll ordet och anförde: 
Herr talman! Herr Wistrand har frågat 
mig, vilka åtgärder som böra vidtagas 
för att befordra en tillfredsställande 
snabb utdelning av den nytryckta riks
telefonkatalogen. Till svar får jag med
dela följande.

Till en början vill jag erinra om att 
stockholmskatalogen 1952 har en upp
laga på 508 000 exemplar. Upplagan 
trycktes i två omgångar, först 350 000 
och sedan 158 000 exemplar. Katalogen 
är uppdelad i tre band, som bindas med 
tillhjälp av en amerikansk specialma
skin —- den enda i sitt slag i landet. Ut
delningen, som måste avse katalogens tre 
band samtidigt äger rum i två omgångar 
med tre veckors mellanrum allt efter
som bokbinderiet hinner leverera. Ge
nom att upplagan trycktes i två omgång
ar kunde utdelningen av de första 
350 000 exemplaren påbörjas redan den 
13 februari eller en månad tidigare än 
om upplagan tryckts i en följd. Då bind
ningen var helt avslutad den 29 mars 1952 
väntas utdelningen vara fullgjord under 
april månad med undantag för vissa de
lar av skärgården, där katalogutdelning
en av naturliga skäl erbjuder speciella

svårigheter. Jag kan ej finna annat än 
att katalogen utdelas med all skyndsam
het, eftersom det sker i samma takt som 
leveranserna från bokbinderiet och des
sa fortgå i den högsta takt som f. n. är 
möjlig att uppnå inom landet. Såvitt jag 
kunnat finna tillvaratages varje möjlig
het för att detta bokverk skall kunna 
framställas och överlämnas till abonnen
terna så snabbt som möjligt.

Herr WISTRAND: Herr talman! Jag 
skall be att få tacka herr statsrådet för 
svaret. Jag kan därur utläsa att det vä
sentliga felet skulle ligga hos bokbinda
ren. Jag vet inte, om det skett någon 
ändring i detta förhållande, men i det 
tryckta svar jag fått står det att den bok- 
bindningsmaskin, varom talas, skulle va
ra den enda i landet. Detta återfann jag 
inte i statsrådets muntliga yttrande, var
för det kanhända har skett någon änd
ring därvidlag.

Alldeles oavsett var felet ligger, måste 
jag säga att det är i hög grad otillfreds
ställande att ett verk, som skall betjäna 
allmänheten, icke förrän en tredjedel av 
året har gått, tillhandahållit samtliga si
na abonnenter det medel, som är behöv
ligt för ett handhavande av de nyttig
heter, som denna statsinstitution erbju
der. Jag hoppas att herr statsrådet inte 
heller kan anse detta förhållande till
fredsställande utan försöker verka för att 
telegrafverket kommer att tillgodose all
mänhetens intressen på ett bättre sätt, 
vare sig det nu skall ske genom påtryck
ning på tryckeriet eller bokbindaren el
ler genom eget påskyndande av utdel
ningen. Jag finner detta vara så mycket 
önskvärdare, som vi just nu återigen 
står inför en höjning av telefontaxorna. 
Det får inte bli en allmän känsla av att 
dålig service och högre avgifter känne
tecknar de statliga institutionerna. Förra 
året fick vi en ganska stark inskränk
ning i postutdelningen samtidigt som



Onsdagen den 2 april 1952. Nr 12. 9

portona höjdes i mycket hög grad, och 
vi står nu, ehuru i mindre skala, inför 
någonting liknande inom telegrafverket 
också.

Överläggningen ansågs härmed slutad.

Föredrogs och hänvisades till statsut
skottet Kungl. Maj:ts proposition nr 168, 
angående godkännande av avtal mellan 
staten och Stockholms stad rörande för
värv för staden av kvarteret Beridare- 
banan inom stadsdelen Nedre Norrmalm 
i Stockholm m. in.

Föredrogs och hänvisades till banko
utskottet Kungl. Maj:ts proposition nr 
171, med förslag till förordning om änd
rad lydelse av § 2 förordningen den G 
juni 1929 (nr 129) angående Svenska 
skeppshypotekskassan, m. m.

Föredrogos och hänvisades till bevill
ningsutskottet Kungl. Maj:ts propositio
ner:

nr 172, med förslag till förordning om 
fortsatt tillfälligt upphävande av skatten 
å motorsprit; samt

nr 174, med förslag till lag om ändrad 
lydelse av 16 § lagen den 11 juni 1943 
(nr 346) angående statsmonopol å till
verkning och import av tobaksvaror.

Föredrogs och hänvisades till konsti
tutionsutskottet Kungl. Maj:ts proposition 
nr 175, med förslag till ändrad lydelse 
av §§ 13 och 15 riksdagsordningen samt 
till lag med vissa bestämmelser om val 
till riksdagens andra kammare för perio
den 1953—1956.

Föredrogos och hänvisades till stats
utskottet nedannämnda motioner:

nr 393, av herr Sjödahl m. fl., i anled- 
nig av Kungl. Maj:ts proposition angå
ende vissa anslag för budgetåret 1952/ 
53 till universiteten och den medicinska 
undervisningen m. in.;

nr 394, av herr Holmbäck, i anledning 
av Kungl. Maj:ts proposition angående 
vissa anslag för budgetåret 1952/53 till 
universiteten och den medicinska under
visningen in. in.;

Ang. rikstelefonkatalogens utdelning, 
nr 395, av herr Holmbäck, i anledning 

av Kungl. Maj:ts proposition angående 
omorganisation av skolöverstyrelsen 
m. in.;

nr 396, av herr Ahlkvist, i anledning 
av Kungl. Maj:ts proposition angående 
anslag för budgetåret 1952/53 till avlö
ningar vid de allmänna läroverken in. m.;

nr 397, av fru Sjöström-Bengtsson och 
fru Lindström, i anledning av Kungl. 
Maj:ts proposition angående lönegrads- 
placeringen för vissa tjänster m. m.; 
samt

nr 398, av herr Sten, i anledning av 
Kungl. Maj :ts proposition angående löne- 
gradsplaceringen för vissa tjänster m. m.

Föredrogos och hänvisades till bevill
ningsutskottet nedannämnda motioner:

nr 399, av herr Persson, Ola, m. fl., i 
anledning av Kungl. Maj:ts proposition 
angående höjning av vissa postavgifter; 
och

nr 400, av herr Hesselbom, i anledning 
av Kungl. Maj:ts proposition med för
slag till förordning angående ändring i 
förordningen den 1 juni 1951 (nr 374) 
om skatt å elektrisk kraft (elskatteför- 
ordningen).

Vid förnyad föredragning av konstitu
tionsutskottets utlåtande nr 12, i anled
ning av väckt motion om viss ändring 
av § 13 riksdagsordningen, bifölls vad 
utskottet i detta utlåtande hemställt.

Föredrogs ånyo och företogs punktvis 
till avgörande statsutskottets utlåtande 
nr 11, i anledning av Kungl. Maj:ts i 
statsverkspropositionen gjorda framställ
ningar rörande egentliga statsutgifter för 
budgetåret 1952/53 under elfte huvud
titeln, avseende anslagen inom inrikes
departementets verksamhetsområde, jäm
te i ämnet väckta motioner in. m.

Punkterna 1—40.
Vad utskottet hemställt bifölls.
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Anslag till karolinska sjukhuset.
Punkten M.

Anslag till karolinska sjukhuset.

Kungl. Maj:t liade föreslagit riksdagen 
att dels bemyndiga Kungl. Maj :t att i 
personalförteckningen för karolinska 
sjukhuset vidtaga av departementschefen 
föreslagna ändringar, dels godkänna av 
departementschefen förordad avlönings- 
stat för karolinska sjukhuset, att tilläm
pas tills vidare fr. o. in. budgetåret 1952/ 
53, dels ock till Karolinska sjukhuset: 
Avlöningar för nämnda budgetår an
visa ett förslagsanslag av 14 278 000 kro
nor.

I förevarande sammanhang hade ut
skottet till behandling förehaft följande 
motioner, nämligen

dels en inom första kammaren av herr 
Wistrand väckt motion (I: 12), vari hem
ställts, att riksdagen måtte besluta om in
rättande av en förste underläkartjänst 
vid karolinska sjukhusets ögonklinik;

dels ock en inom andra kammaren av 
fröken Liljedahl m. fl. väckt motion (II: 
256).

Utskottet hade i den nu föredragna 
punkten på anförda skäl hemställt, att 
riksdagen måtte

I. i skrivelse till Kungl. Maj :t giva till 
känna vad utskottet anfört angående en 
översyn av arbetsuppgifter och arbets
förhållanden samt en undersökning av 
driftsekonomien vid karolinska sjukhu
set och serafimerlasarettet;

II. i skrivelse till Kungl. Maj :t giva 
till känna vad utskottet anfört i anled
ning av motionen I: 12;

III. i anledning av Kungl. Maj:ts för
slag samt med avslag å motionen II: 256

a) bemyndiga Kungl. Maj:t att vidtaga 
av departementschefen i statsrådsproto
kollet över inrikesärenden för den 4 ja
nuari 1952 angivna ändringar i personal
förteckningen för karolinska sjukhuset;

b) godkänna under punkten införd av- 
löningsstat för karolinska sjukhuset, att 
tillämpas tills vidare fr. o. m. budget
året 1952/53;

c) till Karolinska sjukhuset: Avlöning
ar för budgetåret 1952/53 anvisa ett för
slagsanslag av 14 270 000 kronor.

I motiveringen hade utskottet yttrat 
bland annat:

»Utskottet har under hand inhäm
tat, att den nyuppförda barnklinikens 
barnpsykiatriska avdelning, vilken om
fattar 20 vårdplatser, hittills icke be
lagts i tillnärmelsevis full utsträckning, 
trots att väntelistor föreligga. Av depar
tementschefen förordade personalför
stärkningar böra icke medgivas, förrän 
det visats, att avdelningen utnyttjas i 
ungefär avsedd omfattning. Då utskottet 
förutsätter, att Kungl. Maj :t icke ställer 
för ifrågavarande personalförstärkning
ar beräknade medel till sjuluisdirektio- 
nens förfogande, förrän nyss angivna 
villkor visats vara uppfyllt, vill utskot
tet icke motsätta sig departementsche
fens förslag i vad de avse denna avdel
ning.»

Herr WISTRAND: Herr talman! Det 
utlåtande, som här föreligger beträf
fande karolinska sjukhuset, är mycket 
snävt skrivet, när det gäller sjukhusets 
behov. Jag kan förstå att de jämförelse
vis höga kostnader, som detta sjukhus 
liksom andra sjukhus i landet måst vid
kännas, har ådragit sig statsutskottets 
uppmärksamhet. Men jag måste samtidigt 
säga, att statsutskottet i denna fråga skri
vit långt kärvare än vad förhållandena 
betingade.

Kostnaderna vid karolinska sjukhuset 
uppgick vid den sista tidpunkt, för vil
ken det finns statistik, till omkring 44 
kronor per vårddag. Beträffande Söder
sjukhuset i Stockholm, som är det när
mast jämförliga, men som inte har att 
utföra alla de uppgifter, som karolinska 
sjukhuset har, är utgifterna nästan lika 
stora per patient, och vad som är än 
märkligare är att efter år 1940, då karo
linska sjukhuset kom till, har den pro
portionella ökningen av utgifterna vuxit 
för karolinska sjukhuset med en siffra 
som är avsevärt mindre än den genom
snittliga i hela landet. Jag tror därför att 
man redan från början har inom utskot
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tet arbetat från en utgångspunkt, som 
är felaktig. I alldeles särskilt hög grad 
har utskottet i sitt utlåtande riktat sig 
mot den nyuppförda barnkliniken och 
dess barnpsykiatriska avdelning.

Barnkliniken har erhållit en utrust
ning i fråga om läkare och högre skö- 
terskepersonal, som är tillräcklig vid en 
tillfredsställande beläggning; det hade er
fordrats ytterligare ett antal barnskö
terskor för att denna klinik i full ut
sträckning skulle kunna beläggas. Detta 
bär inte kunnat äga rum redan på grund 
av att Kungl. Maj:t i sin proposition har 
vägrat att begära anslag till dessa barn
sköterskor. Detta är mycket beklagligt, 
ty i själva verket uppkommer härigenom 
en snedbelastning av hela staten för den
na klinik; den är färdig och rustad för 
de högsta uppgifterna, men den saknar 
tillräckliga hjälpmedel för det enklare 
arbete, som alldeles särskilt behövs på 
en barnklinik.

I alldeles särskilt hög grad har emel
lertid utskottet uppehållit sig vid den 
barnpsykiatriska avdelningen. Därvidlag 
har utskottet gått så långt — vilket ju 
är mycket anmärkningsvärt när det gäl
ler en sådan institution •— att det fordrar 
att denna barnpsykiatriska avdelning 
skall utnyttjas i ungefär avsedd omfatt
ning, d. v. s. beläggas intill 20 vårdplat
ser, innan utskottet ställer den perso
nal, som begärts, till förfogande.

Nu förhåller det sig på det sättet, att 
denna barnpsykiatriska avdelning fast
ställdes i byggnadsprogrammet till 20 
platser. Det blev emellertid mycket snart 
klart, att man inte med de utrymmen, 
som stode till buds, kunde inrätta en så
dan avdelning av denna storlek på sjuk
huset, och redan på ett tidigt stadium 
skrev professor Lichtenstein År 1947 till 
byggnadskommittén med begäran att av
delningen måtte begränsas till högst 14 
till 10 sängar. Detta fäste sig emel
lertid byggnadskommittén inte vid utan 
fortsatte sitt arbete, som om ingenting 
hade hänt, och fastställde eu avdelning 
på 20 sängar. Inredningen skedde f. ö. 
på ett sätt, som inte var så väl ägnat 
för avdelningens framtida bruk. Tyvärr 
måste dessa omständigheter delvis t i 11-

Anslag till karolinska sjukhuset, 
skrivas det förhållandet, att det, när 
avdelningen uppfördes, samtidigt ägde 
rum skifte av professur i pediatrik, var
för framställningen kanske inte gjordes 
med sådant eftertryck som borde ha skett.

På en barnpsykiatrisk avdelning går 
det ju bra att ställa in sängar i rummen 
i större antal, men barnen brukar ju 
gå uppe — de ligger ju i allmänhet inte 
-— och vad de behöver är tillräckligt ut
rymme för lekrum o. s. v. Men inte nog 
därmed: det måste också finnas utrym
me för testning och för psykologiska 
undersökningar. Detta behov kan inte bli 
tillfredsställt, om avdelningen i hela dess 
omfattning skall beläggas med 20 vård
platser. Därför har det ansetts att man 
med nuvarande lokaliteter inte skulle 
kunna komma upp till över 12 vårdplat
ser, och man kan knappast komma upp 
ens därtill med den personal, som tillde
lats avdelningen. Sjukhusdirektionen har 
begärt av Kungl. Maj :t två psykologassis
tenter, en kurator och två arbetsinstruk- 
törer. I stället har avdelningen tidigare 
fått en socialassistent, vilken befatt
ningshavare emellertid är så lågt avlö
nad, att till platsen ej kunde förvärvas 
person med kvalifikationer att kunna 
göra verklig insats i arbetet. Nu har ut
skottet ställt som villkor att för att 
en personalförstärkning skall medgivas 
— något som inte betyder annat än 
att avdelningen skulle få samma be
sättning som fanns på Norrtull, dit av
delningen var förlagd, innan den flyt
tades till den nya kliniken — avdelning
en skall beläggas till 20 sängar. Detta är 
ett orimligt krav, som direktionen inte 
med bästa vilja i världen ser någon möj
lighet att kunna uppfylla, och det vore 
mycket beklagligt, om detta villkor vid- 
hölles. Jag vågar därför, herr talman. 
yrka en ändring i utskottets motive
ring, som innebär att niist sista stycket 
i utskottets utlåtande på s. 28 som bör
jar med orden: »Utskottet har under 
hand inhämtat» etc. måtte utgå ur ut
skottets motivering. Detta behöver inte 
föranleda någon ändring i själva kläm
men för övrigt, ty pengarna är ju redan 
av utskottet tillstyrkta, ehuru med detta 
villkor.
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Anslag till karolinska sjukhuset.
Man skulle kunna tro, att barnavdel

ningen vid karolinska sjukhuset vore 
på något vis överdimensionerad och att 
den skulle vara kännetecknad av ett oer
hört stort personalantal. I själva verket 
är det så, att antalet vårdpersoner per 
personalenhet enligt utskottets förslag 
skulle komma att uppgå till 2,17, d. v. s. 
det näst högsta i landet. Medeltalet för 
hela landet är 1,77. Enligt det av sjuk
husdirektionens av Kungl. Maj :t i Kungl. 
Maj :ts proposition avvisade anslagsyr- 
kande skulle medeltalet bli endast 1,S6. 
Det skulle alltså i det närmaste komma 
att motsvara medeltalet för hela landet.

Det nuvarande systemet medger inte, 
att man ägnar barnen tillräcklig efter- 
syn och omvårdnad, vilket är oerhört 
viktigt på ett sjukhus. Det hände här 
om dagen att ett barn från den psykiat
riska avdelningen sprang ifrån sin vår
darinna — det fordras egentligen att 
två sköterskor är med dessa barn vid 
utomhusvistelse, men det medger inte 
personalantalet. Barnet sprang ut i väg
banan och kom mellan ett par bilar. 
Barnet blev lyckligtvis oskadat, men bi
larna krockade, och sjukhuset liar att 
motse krav på ersättning för reparation 
av de skadade bilarna på grund av att 
man inte utövat den tillsyn som man 
bort göra. Detta är ett fall, och det har 
tidigare inträffat händelser av liknande 
art, som visar konsekvenserna särskilt 
för den barnpsykiatriska avdelningen, 
av en otillräcklig vårdpersonal. Så stor 
personal, som begärts, finns vidare re
dan på annat håll, t. ex. i Uppsala.

Utom denna fråga, i vilken jag yrkat 
om ändring i utskottets motivering, vill 
jag något beröra det som utskottet sagt 
beträffande den föreslagna brännskade- 
avdelningen, nämligen att denna avdel
ning eventuellt är onödig och att den 
vård, som där skulle meddelas, kunde 
överföras till den plastikkirurgiska av
delningen. Inrättandet av en brännska- 
deavdelning är emellertid en mycket 
viktig sak, inte minst ur beredskaps- 
synpunkt. I händelse av krig kan man 
förvänta ett starkt behov av sjukhusvård 
för brännskador. Det är därför ytterst 
önskvärt att det görs förberedelser, så

att läkare finnes utbildade vid de bränn- 
skadeavdelningar, som måste uppsättas. 
Detta kan inte ske vid den plastikki
rurgiska avdelningen. Denna avdelning 
behandlar visserligen i stor utsträck
ning brännskador, men det är där mera 
fråga om ett senare vårdstadium. Den 
omedelbara behandlingen för att rädda 
de brännskadade till livet och få dem 
vårdade tillhör däremot en egentlig 
brännskadeavdelning.

Hur utskottet med gott samvete har 
kunnat föreslå att det bör utredas, om 
denna vård kan handhas av den plastik
kirurgiska avdelningen, som redan har 
en väntetid på upp emot fem år för sitt 
klientel, har jag svårt att förstå. Man 
kan på förhand säga, att denna utred
ning inte kommer att leda till något som 
helst resultat i den riktning, som utskot
tet tänkt sig.

Utskottet förutsätter dessutom, att 
man skall göra en översyn av arbets
uppgifter och arbetsförhållanden samt 
en undersökning av driftsekonomien vid 
karolinska sjukhuset och serafimerlasa- 
rettet. Jag är mycket glad åt att en så
dan utredning kommer till stånd. Finns 
det någonting att rätta till, är direk
tionen ytterst benägen att medverka till 
detta. Men framför allt tror jag, att en 
sådan utredning skulle kunna bidra till 
att skapa en klarare uppfattning angå
ende sjukhusets uppgifter och ändamål 
än vad man hittills i allmänhet hos de 
anslagsbeviljande myndigheterna tycks 
ha haft. Man får över huvud taget inte 
glömma, att karolinska sjukhuset inte 
uteslutande är en sjukvårdsinrättning. 
Det är inte ett länslasarett, och exper
tisen från länslasaretten, som jag vet att 
man inom statsutskottet anser vara 
mycket stor och värdefull, får inte utan 
vidare föras över till karolinska sjuk
huset. Vi får, som sagt, inte glömma att 
karolinska sjukhuset är skapat icke en
dast för sjukvård ■— om så vore fallet, 
hade det aldrig blivit en statsinstitution 
— utan det är främst skapat för att 
främja forskning och undervisning. Det 
är däri sjukhusets stora betydelse ligger. 
Det är klart att dessa uppgifter kräver 
särskilda utgifter även på personalens
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område, vilka inte erfordras på ett van
ligt sjukhus. Man måste i själva verket 
ställa sig ganska undrande inför det fak
tum, att karolinska sjukhuset egentligen 
inte har större kostnader per intern än 
södersjukhuset har. Detta borde tala 
mycket starkt till karolinska sjukhusets 
fördel.

Jag riktade redan förra hösten här i 
kammaren en vädjan till de statsråd, 
som har att syssla med de kulturella frå
gorna, nämligen ecklesiastikministern 
och på detta område inrikesministern, 
att noga akta sig för att låta de bespa- 
ringssträvanden, som måste göras i en 
situation som den nuvarande, gå ut över 
just de kulturella institutionerna och 
därmed också över karolinska sjukhuset, 
som ju i mycket hög grad är en kultu
rell institution.

Sverige åtnjuter i internationella kret
sar ett mycket stort anseende på medi
cinens område. Den forskning, som be- 
drives på detta område i vårt land, an
ses vara av mycket hög klass. Denna 
forskning sker till mycket stor del vid 
karolinska sjukhuset. Karolinska sjukhu
set är ett av de väsentliga arbetsinstru
menten för denna forskning. Jag tror att 
vi bör besinna oss en smula, innan vi 
behandlar en sådan institution allt för 
snävt. Jag vågar försäkra att i direktio
nen — i vilken sitter mycket sparintres- 
serade män, jag tror att jag själv inte 
gjort mig känd som någon slösare -— har 
sin uppmärksamhet mycket väl riktad 
på att man skall spara på de områden, 
där detta låter sig göra utan att det går 
ut över sjukhusets egentliga och väsent
liga uppgifter.

Även sparsamhet kan bli felaktigt 
applicerad. Jag kan nämna ett alldeles 
färskt exempel. Jag hörde i går över
direktören för sjukhuset berätta en sak, 
som belyser detta. Professor Kristenson 
på serafimerlasarettet, bedriver f. n. en 
mycket värdefull och, som jag tror, gan
ska långt kommen forskning beträffan
de det så betydelsefulla nya medlet mot 
tuberkulos, ett medel som kan komma 
att få en oerhört stor nationalekonomisk 
betydelse, om det visar sig giva, vad man 
hoppas. Ilan har med anledning av det-

Anslag till karolinska sjukhuset, 
ta arbete måst begära ett ökat antal labo- 
ratorieundersökningar. Laboratorn be
gärde hos överdirektören på sjukhuset 
ökad personal på laboratoriet för att 
möjliggöra utförandet av sådana under
sökningar i tillräcklig omfattning, över
direktören nödgades svara honom, att 
med den inställning som statsmakterna 
över huvud intagit beträffande karolin
ska sjukhusets personalfrågor, kunde 
man inte tänka sig att göra framställ
ning om ytterligare personal. Han måste 
uppmana laboratorn att i stället inskrän
ka på antalet undersökningar.

Ja, på detta sätt kan undan för un
dan i det ena fallet efter det andra ut
vecklingen på medicinens område häm
mas på grund av att de nödiga ofta nog 
i och för sig icke allt för stora hjälp
medlen icke ställs till förfogande.

Jag vill säga, att det vore beklagligt, 
om man på karolinska sjukhuset i fort
sättningen skulle få den mycket förla
mande känslan av att statsutskottet och 
de anslagsbeviljande myndigheterna är 
ovänligt inställda emot sjukhuset. Det 
har nu under ett par år förekommit ut
skottsutlåtanden, som har tytt närmast 
på detta.

Det är med stolthet som vi visar detta 
sjukhus för utlänningar. Det besöks och 
uppsöks av främmande forskare, såväl 
äldre som —- och ej minst — yngre, vil
ka begär att få arbeta under de fram
stående forskare, som är knutna vid 
sjukhuset, och att få tillgodogöra sig de 
rön, som gjorts av dessa forskare. Men 
det kan uppstå en håglös känsla av att 
man på sjukhuset inte har något stöd 
hos statsmakterna, inte har den tillräck
liga förståelsen för de stora uppgifter, 
som sjukhuset har, och dess betydelse 
icke minst för landets anseende utom
lands. Det är en mycket stor tillgång att 
ha ett vetenskapligt instrument av den 
art som karolinska sjukhuset är. Jag är 
ledsen över att karolinska sjukhuset inte 
tycks ha den rätta kontakten med stats
utskottet, och jag är så mycket mera 
ledsen därför som en representant för 
sjukhuset i själva verket är medlem av 
statsutskottet. Ehuru han är .suppleant i 
karolinska sjukhusets direktion har han
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Anslag till karolinska sjukhuset, 
doek nästan aldrig deltagit i sjukhus- 
direktionens sammanträden. Den kon
takt, som eljest skulle ha tett sig natur
lig, har därför icke uppstått.

Häri instämde herr Weiland.

Herr BERGH: Herr talman! Herr Wi- 
strand började med att säga, att ut
skottet hade skrivit en aning snävt när 
det gäller karolinska sjukhusets anslags 
äskanden, och han skärpte detta omdö
me genom att säga att skrivningen var 
till och med något kärvare än förhål
landena betingar. Jag vill ingalunda be
strida att man kan få det intrycket, 
men jag vill försäkra herr Wistrand, att 
bakom denna skrivning inte ligger nå
got underskattande av de speciella för
hållanden, som följer av att karolinska 
sjukhuset är en forskningsanstalt och ett 
undervisningssjukhus. Jag vågar faktiskt 
tro, att herr Wistrand om en stund skall 
förstå, varför vi har skrivit som vi här 
gjort, och även uppskatta det motiv som 
ligger bakom. Jag sluter mig till det an
tagandet bl. a. därav, att vi inom avdel
ningen och statsutskottet har varit full
ständigt eniga om just denna skriv
ning.

Vid karolinska sjukhuset finns för när
varande anställda ungefär 1 660 befatt
ningshavare, och sjuhuset är avsett för, 
om jag inte tar fel, 1 437 patienter. Alt 
antalet befattningshavare här i förhål
lande till det beräknade platsantalet är 
något större än vid andra sjukhus, måste 
jag finna vara rätt naturligt med hän
syn till den speciella uppgift, som karo
linska sjukhuset har. Men när vi sedan 
började titta litet närmare på saken, 
fann vi, att det i fråga om beläggningen 
på karolinska sjukhuset faktiskt före
ligger ett ganska anmärkningsvärt för
hållande. Jag kan som exempel nämna 
den barnavdelning, som herr Wistrand 
särskilt uppehöll sig vid. Den är avsedd 
för 219 patienter. Vid den tidpunkt, då 
vi hade att granska dessa anslagsfrågor, 
var antalet patienter inte mer än 118, 
men antalet befattningshavare på barn
avdelningen var 224. Sedermera har vi 
fått ta del av beläggningssiffrorna för de

cember månad beträffande just denna 
avdelning, och därvid visade det sig att 
den högsta beläggningen vid någon tid
punkt under december månad var 56 
från Stockholms stad, 30 från Stock
holms län och 17 från riket i övrigt, 
sammanlagt 103 platser, medan den lägs
ta beläggningen under denna månad var: 
från Stockholms stad 35, från Stock
holms län 15 och från riket i övrigt 5, 
d. v. s. summa 55 platser. Det är en an
märkningsvärt låg beläggning på denna 
avdelning, som man måste beakta mot 
bakgrunden av att det på denna avdel
ning finns icke mindre än 224 befatt
ningshavare.

Mot bakgrunden av sådana uppgifter 
är det ganska naturligt att man ställer 
sig litet kritisk till frågan om inrättan
det av ännu flera tjänster. Denna kri
tiska inställning förstärktes av en upp
gift, som avdelningen fick från en re
presentant för departementet. Han sade 
nämligen, att när departementet för sin 
del hade haft att pröva framställningen 
om personal, hade departementet vid sitt 
bedömande utgått från en så att säga 
normal beläggning och inte från den fak
tiska beläggningen.

För att fortsätta exemplifieringen kan 
jag nämna att den barnpsykiatriska av
delningen, som, såsom herr Wistrand 
meddelade, ursprungligen är avsedd för 
20 stycken — vi är också på det klara 
med att kanske antalet 20 är för högt. 
men varför skulle man ha färre platser 
på denna avdelning på karolinska sjuk
huset än på låt oss säga akademiska sjuk
huset? — vid den tidpunkt, då vi syss
lade med detta, bara hade 7 platser be
lagda men hade 13 befattningshavare. 
Och ändå begärde man ytterligare tre 
befattningshavare.

Denna avdelning omspänner enligt de 
uppgifter, vi erhöll, 380 kvadratmeter 
för sju patienter. Vi fick den upplys
ningen att i ett av dessa rum, avsett för 
fyra patienter, fanns ingenting annat än 
eu hyvelbänk. Jag tar för givet att man 
mot bakgrunden av sådana uppgifter har 
all anledning att ställa sig en aning be
tänksam, i all synnerhet om man sam
tidigt lägger märke till, hur kostnaderna
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på både karolinska sjukhuset och serafi- 
merlasarettet undan för undan har sti
git-

Innevarande budgetår är avlönings- 
och omkostnadsanslagen för de bägge 
sjukhusen 22 770 900 kronor, och det be
gärs för budgetåret 1952/53 ett anslag på 
29 141 000 kronor, alltså en höjning med 
6 870 100 kronor eller med över 30 pro
cent.

Man har sökt visa, att kostnadsökning
arna beträffande karolinska sjukhuset 
inte skulle vara anmärkningsvärt stora 
i förhållande till ökningarna för andra 
sjukhus. Det beror precis på hur man 
räknar. Räknar man procentuellt, som 
man kan göra, kan man komma till det 
resultatet. Men vad som är det viktiga 
att lägga märke till, ifall man räknar 
procentuellt, det är, att man då också får 
lov att titta på utgångsvärdet, och om 
man tar 1940, såsom herr Wistrand gjor
de, till utgångspunkt för beräkningarna, 
visar det sig vid en jämförelse mellan 
karolinska sjukhuset, Sabbatsbergs sjuk
hus, akademiska sjukhuset i Uppsala och 
centrallasarettet i Stocksund, att vård
dagskostnaderna 1940 låg högst vid ka
rolinska sjukhuset och fortfarande är 
högst där. För år 1951 beräknas vård
kostnaden per dag vid karolinska sjuk
huset till 51 kronor, och jämför man 
kostnadsstegringen vid de sjukhus, som 
jag nu talat om, så visar det sig att den
na kostnad vid karolinska sjukhuset har 
stigit från 15 kronor 14 öre år 1940 till 
beräknade 51 kronor för år 1951, d. v. s. 
en höjning med nära 36 kronor. Inte nå
got annat av de sjukhus, som här gjorts 
jämförelser med, har att uppvisa en så
dan kostnadsstegring i absoluta tal räk
nat. Om man här skall använda en pro
centuell beräkning, måste man som sagt 
ta reda på utgångsläget, annars kommer 
man uppenbarligen till ett missvisande 
resultat.

Herr Wistrand har i sitt inlägg gjort 
ett yrkande, nämligen beträffande den 
passus i utskottets motivering, som inne
bär att de ifrågavarande personalför
stärkningarna på barnpsykiatriska avdel
ningen inte skulle komma till stånd, 
förrän beläggningen nått ungefär den av-

Anslag till karolinska sjukhuset, 
sedda storleken. Denna passus har herr 
Wistrand velat stryka, och han har, om 
jag fattade honom rätt, motiverat detta 
yrkande med att det inte var lämpligt 
att planera denna avdelning för 20 plat
ser. Han åberopade sig i det fallet på 
framlidne professorn Lichtenstein. Vi 
har också diskuterat ett lägre platsantal 
än 20, och vi har gjort vissa jämförel
ser med akademiska sjukhuset och tänkt 
oss ett antal av åtminstone 16 platser. 
Det är mot bakgrunden av dessa jämfö
relser som denna formulering »ungefär» 
tillkommit. Denna är alltså inte att upp
fatta så, att det nödvändigtvis skall vara 
20 vårdplatser, men ingen kan väl ändå 
förvåna sig över att man finner det vara 
befogat att patientantalet bör höjas över 
de sju, som faktiskt finns där nu, när 
man har en personal på 13 personer på 
denna barnpsykiatriska avdelning och 
begär ytterligare tre personer. Utskottet 
begär inte att patientantalet skall bli 
fullt 20 men att man bör närma sig det 
antalet avsevärt mycket mer än som 
nu skett.

Beträffande den brännskadeavdelning, 
som Kungl. Maj :t begärt, har utskottet 
förordat en utredning, huruvida icke 
den plastikkirurgiska avdelningen vid 
serafimerlasarettet skulle kunna överta
ga en del av de uppgifter som man till- 
ämnade brännskadeavdelningen på karo
linska sjukhuset. Vi har ansett att man 
desto mera kan göra detta, som ju ut
skottet föreslår en personalförstärkning 
på denna avdelning inom serafimerlasa
rettet med en underläkare. Dessutom har 
vi ansett det lämpligt, att man också 
förhandlade något med Stockholms stad. 
Skall man inrätta en ny brännskadeav
delning, som avlastar Stockholms stads 
sjukhus genom att överta patienter där
ifrån, är det väl ganska rimligt, att ett 
sådant övertagande föregås av överlägg
ningar, som har till syfte att få besked 
om i vad mån Stockholms stad bör del
taga i kostnaderna.

Vi är också medvetna om alt forsk
ningssynpunkten även i fråga om bränn
skadeavdelningen är ytterst beaktans- 
värd, och vi har därför inte heller ställt 
oss bestämt avvisande till inrättande av



16 Nr 12. Onsdagen den 2 april 1952.

Anslag till karolinska sjukhuset, 
densamma, men vi anser att frågan noga 
bör övervägas. Bland annat har vi i det 
sammanhanget tänkt på en motion av 
herr Wistrand, i vilken begäres inrättan
de av en ny underläkarbefattning på 
ögonavdelningen. Vi har menat, att den
na undersökning även bör avse att få 
klarhet om vilket som är viktigast: den
na förstärkning av personalen på ögon
avdelningen eller inrättande av en 
brännskadeavdelning. Vi har därutöver 
gått herr Wistrands motion till mötes 
även så till vida, att vi vill peka på möj
ligheterna att draga in en tjänst på nå
got annat håll. Det visar sig nämligen, 
att på de medicinska och kirurgiska kli
nikerna på serafimerlasarettet har anta
let underordnade läkare ökats två ä tre 
gånger på de sista 17 åren, så att där 
nu finns 28 underordnade läkare. Då 
undrar man, om man inte skulle kunna 
överflytta någon tjänst därifrån, så att 
dessa fem och halv läkare på ögonklini
ken skulle kunna ökas på det sättet.

Detta var väl, herr talman, det väsent
liga av vad som är att säga med anled
ning av herr Wistrands invändningar. 
Jag förstår hans reaktion, men jag tror 
att man från statsutskottets sida med 
skäl kan kräva, att den översyn, som här 
har talats om, böra sikta till en allvar
lig prövning, huruvida driften verkligen 
är rationellt ordnad, och att dessutom 
en sådan undersökning också bör syfta 
till atl få fram en beläggning, som sva
rar mot de ursprungliga avsikterna. Vi 
har inte så gott om sjukhusplatser här 
i landet, och när man hör talas om att 
på den barnpsykiatriska avdelningen av
visas patienter, fastän där endast finns 
sju stycken, därför att överläkaren är 
av den bestämda meningen, att där en
dast får finnas 12, medan man på akade
miska sjukhuset i Uppsala kan ta emot 
16, kan man med skäl, herr talman, säga, 
att en undersökning är befogad. Jag vill 
ytterligare betona, att häri ligger icke 
något som helst underskattande av karo
linska sjukhusets betydelse som forsk
nings- och undervisningssjukhus, men 
den omständigheten, att det för den 
skull står i särklass, kan ju inte förhind
ra, att man måste sikta till en personal

organisation, som något bättre svarar 
mot de faktiska beläggningssiffrorna.

Jag ber, herr talman, att få yrka bi
fall till utskottets hemställan.

Herr WISTRAND (kort genmäle): Herr 
talman! Beträffande herr Berghs uppgif
ter angående platsantalet på karolinska 
sjukhuset vill jag först säga, att den 
siffran är avsevärt mycket högre nu, se
dan patologiska och psykiatriska klini
kerna har tillkommit. Jag har inte siff
rorna i huvudet, men jag vill minnas att 
den nu är mellan 1 400 och 1 500.

När herr Bergh talar om den låga be
läggning som förekommit på den psy
kiatriska kliniken, så är ju den inte så 
märkvärdig. Först och främst är klini
ken alldeles ny, så att den har just 
hunnit sättas i gång. Detta räknade ock
så riksdagen med förra året, då den sade 
att den inte ville bevilja tillräcklig per
sonal, därför att man inte visste, i vil
ken omfattning kliniken skulle kunna 
komma i gång. Den har ju ännu inte 
kommit i gång i full omfattning, men till 
mycket stor del beror detta just på att 
man, som jag sade i mitt första anföran
de, har fått nödig högvärdig personal 
men inte tillräckligt antal hjälppersonal 
och barnsköterskor för att vid en full 
beläggning sköta barnen. Nu går det till 
så, att högklassig personal måste använ
das för uppgifter som kunde utföras av- 
lägre personal. Beläggningssiffran måste 
komma att återspegla detta förhållande.

Vad beträffar den barnpsykiatriska 
avdelningen, så vill jag säga att det där 
rummet med hyvelbänken nog inte var 
så märkvärdigt som det låter. Jag an
tager, att det var fråga om ett testnings- 
rum eller också ett lekrum. Vidare har 
jag också hört anmärkas, att man sett en 
sandlåda där, men den användes för 
testning av småbarnen, och för sådant 
ändamål fordras det utrymmen. Detta 
är orsaken till att man inte ansett sig 
kunna komma upp till ens tillnärmelse
vis de 20 platserna. Det skulle väl kunna 
finnas sängplatser för dessa 20 barn, 
men det finns inte tillräckliga dagut
rymmen. Det gäller ju barn som är uppe



Onsdagen den 2 april 1952. Nr 12. 17

om dagarna, som behöver lekplatser och 
som ideligen behöver undersökas.

Talaren avbröts här av herr talman
nen, som påpekade, att den i § 12 mom. 
2 av kammarens ordningsstadga bestäm
da tiden för kort genmäle nu vore av 
talaren överskriden.

Herr LUNDGREN: Herr talman! Karo
linska sjukhuset liksom universitetskli
nikerna är ju ett undervisningssjukhus 
och intar på den grund en särställning. 
Man kan nog därför inte utan vidare 
jämföra kostnaderna för dessa undervis
ningssjukhus med kostnaderna för van
liga centrallasarett, och det är kanske ur 
den synpunkten mindre lyckligt, att sta
terna för dessa sjukhus numera över
förts från ecklesiastikdepartementet till 
inrikesdepartementet.

Det är ju alldeles uppenbart, att bränn- 
skadeavdelningen har mycket stor bety
delse ur undervisnings-, forsknings- och 
sjukvårdssvnpunkt. När utskottet förkla
rar, att man skall undersöka huruvida 
en del av brännskadeavdelningens upp
gifter kan övertas av den plastikkirur
giska avdelningen, är ju detta, såsom 
herr Wistrand framhöll, mycket verklig
hetsfrämmande och detta inte bara på 
grund av den överbeläggning på den 
plastikkirurgiska avdelningen, som herr 
Wistrand också påpekade, utan framför 
allt därför att dessa avdelningar har helt 
olika uppgifter. En plastikkirurgisk av
delning har ju att behandla deformiteter 
efter skador och icke de akuta skador
na, som en brännskadeavdelning har till 
uppgift att sköta.

På en annan punkt kan jag däremot, 
herr talman, instämma med utskottet, 
och det är när utskottet talar om att 
man bör samarbeta med Stockholms stad. 
När det gäller brännskadeavdelningen 
är det ju fråga om akuta skador, och 
där kommer rimligtvis den allra största 
delen av de skadade från Stockholms 
stad. Under dessa omständigheter skulle 
jag finna det fullt naturligt, om Stock
holms stad hade helt övertagit kostna-

2 Förslå hammarens protokoll 1952. Nr 12.

Anslag till karolinska sjukhuset, 
den för brännskadeavdelningen och allt
så denna avdelning förlagts till ett Stock
holms stad tillhörigt sjukhus och icke 
till karolinska sjukhuset. På den punk
ten anser jag alltså, att utskottet kunde 
ha skrivit ännu skarpare.

Sedan överläggningen ansetts härmed 
slutad, yttrade herr talmannen, att i av
seende på den nu ifrågavarande punk
ten yrkats dels att vad utskottet hem
ställt skulle bifallas med godkännande 
av utskottets motivering, dels ock, av 
herr Wistrand, att utskottets hemställan 
skulle bifallas med den ändring i moti
veringen, att det stycke, som å s. 28 i 
det tryckta utlåtandet började med or
den »utskottet har» och slutade med 
»denna avdelning», utelämnades.

Därefter gjorde herr talmannen pro
positioner enligt berörda yrkanden och 
förklarade sig finna propositionen på 
bifall till utskottets hemställan med god
kännande av utskottets motivering vara 
med övervägande ja besvarad.

Herr Wistrand begärde votering, i an
ledning varav uppsattes samt efter given 
varsel upplästes och godkändes en så ly
dande omröstningsproposition:

Den, som bifaller vad statsutskottet 
hemställt i sitt utlåtande nr 11 punkten 
41 med godkännande av utskottets moti
vering, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner Nej, bifallcs utskottets hem

ställan med den ändring i motiveringen, 
som under överläggningen påyrkats av 
herr Wistrand.

Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositionen 
ånyo upplästs, verkställdes omröstning
en genom uppresning; och befanns där
vid, att flertalet röstade för ja-proposi
tionen.

Punkterna 42—10a.
Vad utskottet hemställt bifölls.
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Om statsbidrag till obemedlades tandvård
Punkten 106.

Om statsbidrag till obemedlades tandvård 
in. m.

Med tillstyrkande av Kungl. Maj:ts i 
ämnet framlagda förslag hade utskottet 
i förevarande punkt hemställt,

a) att riksdagen måtte till Bidrag till 
driften av folktandvården för budget
året 1952/53 anvisa ett förslagsanslag 
av 5 200 000 kronor;

b) att motionerna 1:208 och 11:208 
icke måtte till någon riksdagens åtgärd 
föranleda.

I de likalydande motionerna 1:208 av 
herr Grym m. fl. och II: 208 av herr 
Jansson i Kalix m. fl. hade hemställts, 
att riksdagen måtte i skrivelse till Kungl. 
Maj:t begära skyndsam utredning röran
de statsbidrag till obeinedlades och 
mindre bemedlades tandvård, så att för
slag, som utredningen kunde giva an
ledning till, kunde föreläggas riksdagen 
redan 1953.

Herr GRYM: Herr talman! Några leda
möter av denna kammare och av andra 
kammaren har väckt motioner, vari har 
hemställts att riksdagen skulle hos 
Kungl. Maj:t begära en skyndsam utred
ning rörande statsbidrag till obemedla
des och mindre bemedlades tandvård. 
Vi motionärer har nämligen ansett, att 
det beslut som Kungl. Maj:t fattade 
1950, när statsbidraget slopades till kom
muner för obemedlades och mindre be
medlades tandvård, var ett förhastat be
slut. Tidigare erhöll kommunerna i 
statsbidrag 50 respektive 25 procent, be
roende på om patienten var obemedlad 
eller mindre bemedlad. Förutsättningen 
var att de anslagna medlen inte skulle 
hänföras till fattigvård.

Åtminstone vad gäller Norrbottens län 
kan man nu börja skönja verkningarna 
av det beslut som fattades när statsbi
draget slopades. År 1950, alltså det sista 
året som statsbidrag tilldelades kommu
nerna, hade 16 av Norrbottens läns kom
muner anslagit sammanlagt 63 800 kro
nor för detta ändamål, och av detta be
lopp utbetalades 43 670 kronor. I stats-

m. m.
bidrag uppbar kommunerna under detta 
år 18 621 kronor. Det är ju i och för 
sig inte alls något stort belopp, men 
för mindre bärkraftiga kommuner kan 
det ändå ha sin betydelse.

För innevarande år har endast sju 
kommuner anslagit medel, 1 1 000 kro
nor, för denna tandvård, varav dock 
7 000 kronor har hänförts till fattigvård. 
Det är att märka att endast en av dessa 
sju kommuner icke har hänfört de an
slagna medlen till fattigvård. Denna 
kommun låter i stället patienterna be
tala 50 procent av kostnaden för tand
vården, och det är precis det belopp 
som tidigare har utgått i statsbidrag.

Dessa siffror är inte uttömmande på 
något sätt, långt därifrån, men de talar 
dock ett ganska tydligt språk.

Som jag nämnde, anslog kommunerna 
1950 till detta ändamål 63 800 kronor, 
och detta år står endast 11 000 kronor 
till förfogande. Det är ju en utveckling 
som inte är önsvärd, och man hade hop
pats att det skulle ha gått precis i mot
satt riktning.

Nu har statsutskottet avstyrkt våra 
motioner, och som grund för sitt av
slagsyrkande har utskottet tagit fasta på 
det uttalande som Landskommunernas 
förbund på sin tid gjorde, när förbun
det uttalade sig i den riktningen, att 
statsbidrag ur komnnmalekonomiska 
synpunkter saknade betydelse. Det kan 
ju hända att så är, men vi motionärer 
är av den åsikten att Landskommuner
nas förbund, som skall företräda lands
kommunerna, borde ha intagit en an
nan ståndpunkt till denna bidragsfråga 
än vad förbundet gjorde. Man får hop
pas att Landskommunernas förbund inte 
gör sådana här uttalanden i fortsätt
ningen när det gäller statsbidrag till de 
olika kommunerna.

Det vore, herr talman, en hel del att 
säga ytterligare i denna fråga, men jag 
nöjer mig med att framhålla att folk
tandvården är ett mycket bekymmer
samt kapitel, framför allt i de glest be
byggda trakterna. Det gäller övre Norr
land, och det gäller även andra trakter 
i vårt land. Men det är klart att det är 
ganska svårt att få rätsida på det hela.
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Många tandkliniker och tandläkarbostä- 
der står tomma litet varstans i landet, 
och kommunerna har ju ansträngt sig 
till det yttersta för att uppföra dessa 
tandkliniker och tandläkarbostäder. Man 
får hoppas att det blir en bättre ord
ning än vad det är för närvarande.

Det är inte obekant för någon i den
na kammare att kommunerna subventio
nerar hyrorna, och på det sättet får 
tandläkarna kanska kraftiga löneförhöj
ningar.

Jag skall be, herr talman, att under 
punkten 106 a) få yrka bifall till ut
skottets utlåtande, men under 106 b) ber 
jag att få yrka bifall till motionen nr 
208 i denna kammare som är likalydan- 
de med motionen nr 268 i andra kam
maren.

Herr KARLSSON, GUSTAF: Statsut
skottet har inte ansett sig kunna tillstyr
ka bifall till de motioner som föreligger 
och som herr Grym här har rekommen
derat. Huvudmotivet för statsutskottet i 
detta hänseende är att hjälpen är myc
ket ringa, beroende på de bestämmelser 
som gäller för utgående av bidrag till 
denna vårdform. Statsbidrag för tand
vård utgår inte till varje obemedlad, 
utan endast vid sådan tandvård där man 
kan konstatera att hälsan tar skada hos 
den som lider av någon åkomma i mun
nen och som har dåliga tänder. Denna 
bestämmelse har vållat så mycket besvär 
och tråkigheter i kommunerna, att man 
helt enkelt ansett, att eftersom det ändå 
inte betyder någonting ekonomiskt, är 
det lika bra att statsbidraget försvinner. 
Det är säkert också detta som gjort att 
Landskommunernas förbund har uttalat 
sig så som skett.

•lag vill gärna deklarera, herr talman, 
att hade det gällt att få fram andra stats- 
bidragsgrunder, skulle man kunnat ta 
upp saken till mera allvarligt bedöman
de än nu, då det föreslås att vi skall 
återinföra statsbidragsmöjligheten med 
de bestämmelser som förefinns. Dessa är 
sådana, att de lämnar mycket ringa 
hjälp och åstadkommar mycken irrita
tion.

Jag ber att få yrka bifall till utskot
tets hemställan.

Efter det överläggningen förklarats 
härmed slutad, yttrade herr talmannen, 
att med anledning av vad därunder yr
kats propositioner komnie att framstäl
las särskilt angående vartdera momen
tet av utskottets i den nu föredragna 
punkten gjorda hemställan.

På sedermera gjord proposition bi
fölls vad utskottet i mom. a hemställt.

Därefter gjordes i enlighet med de 
rörande inom. b förekomna yrkandena 
propositioner, först på bifall till vad 
utskottet i nämnda moment hemställt 
samt vidare på bifall till de i ämnet 
väckta motionerna; och förklarades den 
förra propositionen, vilken förnyades, 
vara med övervägande ja besvarad.

Punkterna 107—171.
Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 172.

Anslag till engångsanskaffning av mate
riel för civilförsvaret.

Kungl. Maj:t hade föreslagit riksda- 
den att till Engångsanskaffning av ma
teriel för budgetåret 1952/53 anvisa ett 
reservationsanslag av 17 925 000 kronor.

I detta sammanhang hade utskottet till 
behandling förehaft

dels två likalydande motioner, väckta 
den ena inom första kammaren av herr 
Hagnar Persson in. fl. (I: 94) och den 
andra inom andra kammaren av fröken 
Öberg in. fl. (TI: 118), i vilka hemställts, 
att riksdagen måtte bevilja ett anslag å 
400 000 kronor att ställas till civilför- 
svarsstyrelsens förfogande för att i sam
råd med styrelsens kvinnoutskott an
vändas till skapandet av ett beredskaps- 
lager av kläder och andra textilier;

dels ock en inom andra kammaren av 
herr Håstad och fru Ewerlöf väckt mo
tion (11:449), vari, såvitt nu var i frå
ga, hemställts, att riksdagen måtte be
vilja ett anslag av 17 725 000 kronor för 
budgetåret 1952/53 till Civilförsvaret: 
Engångsanskaffning av materiel.
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Utskottet hade i den nu ifrågavaran

de punkten på åberopade grunder hem
ställt, att riksdagen måtte i anledning 
av Kung]. Maj:ts förslag och motionen 
II: 449, i vad den avsåge förevarande 
anslag, samt med avslag å motionerna 
I: 94 och II: 118 till Engångsanskaff- 
ning av materiel för budgetåret 1952/ 
53 anvisa ett reservationsanslag av 
17 725 000 kronor.

Herr PERSSON, RAGNAR: Herr tal
man! Utskottets yttrande under denna 
punkt innehåller ett besked till en sam
ling motionärer, bland vilka jag själv 
befinner mig, att vi har varit ute i ogjort 
väder. Ett sådant besked lämnas ju då 
och då, och det är i och för sig inte så 
märkvärdigt, men jag vill i alla fall i 
någon mån opponera mig mot utskottets 
mening.

Vi hade i motionen tagit upp en detalj 
i civilförsvarets numera rätt rikhaltiga 
flora, som vi ansåg vara bortglömd. Det 
gällde inte vapen, ammunition eller an
nan utrustning till civilförsvarets ord- 
ningspersonal, det gällde inte heller 
larmanordningar eller gasskyddsmate- 
riel, utan det gällde ett, låt mig säga 
mera mänskligt betonat behov, en sak 
som enligt vår mening borde ingå i om
tanken om den civila befolkningen un
der ofred. Det gällde socialtjänstmate- 
riel.

Civilförsvarsstyrelsen äskade för detta 
ändamål 910 000 kronor. Departements
chefen ställde sig helt avvisande till den
na framställning. Vi har i motionen pe
kat på att vi här i landet är i fullständig 
avsaknad av ett beredskapslager av klä
der för en eventuellt evakuerad befolk
ning —■ varvid naturligtvis barnens be
hov i första hand måste tillgodoses. Per
sonligen anser jag att denna lucka i be
redskapen är särskilt allvarlig. Alla för
står risken av den och just därför är den 
orosskapande. Vi hade tänkt oss att ett 
bifall till motionen skulle få en dubbel
sidig verkan. Man skulle i någon liten 
mån neutralisera denna brist och sam
tidigt skulle man ge textilindustrien ett 
handtag. Än vidare skulle man därmed 
också ge de kvinnor som man enrollerar

i civilförsvaret en meningsfylld arbets
uppgift. Det sistnämnda är inte det 
minst viktiga.

Det kvinnoutskott, som sedan ett år 
är knutet till civilförsvarsstyrelsen och 
som skall hålla kontakt med de politis
ka, fackliga och ideella kvinnoorganisa
tionerna — ett utskott, som är frampro- 
vocerat, vågar jag säga — anser sig sak
na existensberättigande och underlag för 
sin verksamhet, om man inte kan ge 
kvinnorna förnuftiga arbetsuppgifter. 
Och det kan man inte, tv man har inte de 
ekonomiska resurserna till sitt förfo
gande.

De 400 000 kronor, som vi begärde i 
motionen, var avsedda för inköp av 
textilier, som sedan genom de delvis 
bildade länskommittéerna skulle förde
las bland kvinnoorganisationer, vilkas 
medlemmar förklarat sig villiga att kost
nadsfritt tillverka speciellt barnutstyrs
lar. Till detta har utskottet sagt nej. Ef
ter att ha smekt motionärerna en smula 
betygar utskottet sin tilltro till Kungl. 
Maj:ts goda omdöme och uttalar, att an- 
gelägenhetsgraden av denna anskaffning 
bör prövas i regeringsledet. I nästa styc
ke av utskottsutlåtandet är det emel
lertid slut med förtroendet för Kungl. 
Maj:ts klokskap och objektivitet, och där 
reducerar man frejdigt departementsche
fens anslagskrav med 200 000 kronor. 
Detta är ju små kullerbyttor på logikens 
bakgårdar som inte precis tyder på att 
man omsorgsfullt övervägt vare sig sak
frågan eller skrivningen, och det kan 
inte vara särskilt upplyftande för mo
tionärerna och inte heller för Kungl. 
Maj :t.

Till slut vill jag bara säga, herr tal
man, att vad ledningen för civilförsvars- 
stvrelsens kvinnoutskott är intresserad 
av är besked, om man menar allvar, när 
man appellerar till kvinnorna om deras 
uppslutning kring en aktiv insats just 
på de områden, där deras sakkunskap 
och speciella fallenhet kan vara gag
nande. Menar man allvar, anser jag att 
motionen bör bifallas. Gör man inte det, 
har ju ledningen fått besked om att 
dess medverkan är överflödig, och då 
kommer man naturligtvis att handla där-
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efter. Det är närmast för att få klarhet 
härom, herr talman, som jag yrkar bi
fall till motionen I: 94, som är likaly- 
dande med den i andra kammaren väck
ta motionen nr 118.

Herr BERGH: Herr talman! Jag tror 
inte, att den föregående ärade talaren 
bör lägga in den meningen i vad ut
skottet skrivit på denna punkt, att det 
inte råder en allmän uppskattning av 
det intresse, som ett stort antal kvinnor 
har ägnat åt att stärka våra beredskaps
resurser. Det är tvärtom på det sättet, 
att det intresse, som de har visat, och 
den möda, som de har offrat, är värda 
allt erkännande. Det finns ingenting i 
utskottets ståndpunkt som ger vid han
den, att det skulle råda delade mening
ar på den punkten. Men nu är det två 
saker som man också får lov att ta i 
beaktande.

En sådan där verksamhet har för det 
första redan pågått, utan att det i rikssta- 
ten funnits upptaget särskilt anslag för 
ändamålet. Industrien har i någon mån 
trätt emellan och ställt materiel till för
fogande. Det är ju möjligt, att man inte 
kan räkna med att så skall vara fallet i 
framtiden — därom kan jag ingenting 
säga. Men det är dock så, att det ma- 
terielanslag, som är ställt till Kungl. 
Maj:ts förfogande, inte i samband med 
anslagsgivningen är så specificerat eller 
så bundet i fråga om användningen, att 
Kungl. Maj:t inte, om så skulle befinnas 
befogat, kan begagna en del av anslaget 
just för inköp av textilier.

Det andra jag vill påpeka är att det 
föreligger en proposition om att köpa in 
ett betydande parti yllevaror för civil
försvaret — i stor utsträckning är det 
filtar, men också annat är ifrågasatt. 
Då finns ju större utrymme att tillgodo
se de önskemål som motionärerna här 
har gett uttryck åt.

När saken ligger till på detta sätt, tror 
jag nog man skall kunna finna utvägar 
att utnyttja det erkännansvärda intresse 
som från kvinnohåll har visats i detta 
avseende.

Jag ber att få yrka bifall till utskottets 
hemställan.

Efter härmed slutad överläggning 
gjordes enligt de därunder förekomna 
yrkandena propositioner, först på bifall 
till vad utskottet i den under behand
ling varande punkten hemställt samt vi
dare på bifall till utskottets hemstäl
lan med den ändring, som föranleddes 
av bifall till motionerna I: 94 och II: 
118; och förklarades den förra propo
sitionen, som upprepades, vara med 
övervägande ja besvarad.

Punkterna 173—187.
Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 188.

Ang. statsbidrag till kommuner för an
läggande av branddammar.

I denna punkt hade utskottet på åbe
ropade grunder hemställt, att riksdagen 
måtte med bifall till Kungl. Maj:ts i äm
net framlagda förslag samt med avslag 
å motionerna I: 133 och II: 186 till Bi
drag till kommuner för anläggande av 
branddammar för budgetåret 1952/53 
anvisa ett reservationsanslag av 325 000 
kronor.

I de likalydande motionerna I: 133 av 
herr Ivar Nitzon m. fl. och II: 186 av 
herr Jansson i Aspeboda m. fl. hade 
hemställts, att riksdagen måtte till Bi
drag till kommuner för anläggande av 
branddammar anvisa ett reservationsan
slag av 500 000 kronor.

Reservation hade avgivits av herrar 
A'asgård, Pålsson, Sundelin, Rubbestad, 
Stähl och Johansson i Mysinge, vilka 
ansett, att utskottets yttrande bort hava 
den lydelse, reservationen visade, samt 
att utskottet bort hemställa, att riksda
gen måtte i anledning av Kungl. Maj:ts 
förslag samt med bifall till motionerna 
1: 133 och II: 186 till Bidrag till kom
muner för anläggande av branddammar 
för budgetåret 1952/53 anvisa ett reser
vationsanslag av 500 000 kronor.

Herr NÄSGÅRD: Herr talman! På den
na punkt har jag tillsammans med fem 
andra ledamöter av statsutskottet reser
verat mig för en höjning från 325 000
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till 500 000 kronor av det anslag som 
Kungl. Maj:t har föreslagit. Det framgår 
av reservationen och av den motion som 
har väckts, att det föreligger ett mycket 
stort anslagsbehov på detta område. Den 
30 juni 1951 fanns hos civilförsvarssty- 
relsen ansökningar om statsbidrag på 
sammanlagt 2,7 miljoner kronor. Då kan 
man ju förstå, att ett anslag på 325 000 
kronor inte förslår så långt. Civilför- 
svarsstyrelsen har begärt 900 000 kro
nor för att få bättre fart på arbetet. Mo
tionärerna har med hänsyn till det stats- 
finansiella läget inte ansett sig kunna 
gå längre än till 500 000 kronor.

Jag får också erinra, såsom framhål
lits i reservationen, att vi nyss på en 
föregående punkt med 200 000 kronor 
har minskat det anslag, som Kungl. Maj:t 
har äskat av riksdagen. De ytterligare 
175 000 kronor, som begärs i reservatio
nen, får därför mycket väl rum inom 
den ram som Kungl. Maj :t har föreslagit.

I motionen har bland annat framhål
lits, att det ofta inträffar på landsbyg
den, att eldsvådor inte kan släckas, där
för att man inte har tillgång till vatten, 
och det är en känd sak, att det är ett 
trängande önskemål att utveckla byggan
det av branddammar. I viss utsträckning 
gäller frågan en kostnadsfördelning mel
lan kommunerna och staten. I många 
fall måste kommunerna själva antingen 
bekosta dammarna helt och hållet eller 
också vänta oskäligt lång tid på att få 
bidrag. Det är ganska naturligt, att om 
detta skall fortsätta, kommer intresset 
hos kommunerna för detta viktiga bygg- 
nadsändamål att minskas till stor skada 
inte minst ur beredskapssynpunkt.

Med dessa ord, herr talman, ber jag 
att få yrka bifall till reservationen.

Herr BERGH: Herr talman! Jag måste 
erkänna, att reservanterna har pekat på 
ett ganska anmärkningsvärt förhållande. 
Det göres gällande, att det finns hos 
civilförsvarsstyrelsen ansökningar om 
statsbidrag till branddammar på sam
manlagt 2,7 miljoner kronor. Det har 
sagts under diskussionen i statsutskottet, 
att kommuner, som ansökt om bidrag

och tillerkänts bidrag, inte har kunnat 
få ut dessa, utan kommunerna skulle så 
att säga ha fordran på statsverket. Detta 
påstående görs inte direkt i reservatio
nen, utan bär talas om ansökningar för 
2,7 miljoner kronor. Men skulle den i 
statsutskottet lämnade uppgiften vara 
riktig, tycker jag nog, att förhållandet är 
ganska anmärkningsvärt. Så underligt 
det kan låta, har detta varit det väsent
liga skälet för mig personligen att inte 
gå med på motionärernas yrkande. Tv 
skulle det faktiskt vara så, att kommu
nerna får ligga ute med pengar för sta
tens räkning och staten inte har inlöst 
sina växlar, bör detta nog föranleda ett 
ändrat ståndpunktstagandc från Kungl. 
Maj:ts sida, när nästa statsverksproposi- 
tion framlägges.

•Tåg har svårt att tro att uppgiften skul
le vara riktig, och i avvaktan på ett klar
läggande av hur det faktiskt ligger till 
tycker jag nog man för närvarande kan 
bifalla Kungl. Maj:ts förslag. Men jag har 
härtill velat knyta det uttalandet, att 
kommunerna inte borde behöva vänta 
på sina pengar i de fall de blivit utlo
vade och tillerkända statsbidrag och ut
fört arbetena.

Med dessa ord ber jag att fä yrka bi
fall till utskottets hemställan.

Herr NILZON, IVAR: Herr talman! Jag 
är även i år motionär i denna fråga. 
Såsom redan påpekats, har tidigare 
framställningar i frågan inte lett till nå
got resultat, men jag hoppas att det skall 
gå bättre i dag.

Herr Näsgård framförde i sitt anföran
de ungefär de synpunkter som motio
närerna haft, och jag skulle därför kun
na inskränka mig till att instämma med 
honom. Jag vill emellertid framhålla yt
terligare en del saker.

Vi fick för några år sedan en ny 
brandlag som avsåg att brandförsvaret 
skulle ordnas på ett mera effektivt sätt 
i hela vårt land. Den brandlagen har 
inte kunnat föras ut i livet helt och fullt, 
beroende i stor utsträckning på den 
njugghet som statsmakterna visat då det 
gällt att bevilja de statsbidrag som er-
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fordras bland annat för byggandet av 
branddammar. Det är givet att det, som 
herr Näsgård sade, ligger en fara i att 
dessa statsbidrag utbetalas i så långsam 
takt som hittills skett. Det leder säker
ligen till att kommunerna förlorar in
tresset för att bygga ut sitt brandväsen. 
Vad är det för nytta med att kommu
nerna inköper dyrbara brandsprutor och 
dyrbara brandbilar, om de saknar det 
allra väsentligaste vid en eldsläckning, 
nämligen vatten? Jag har egen erfaren
het av hur viktig just den saken är. I 
min hemkommun blev det för ett par år 
sedan eldsvåda i ett hus, och brandkå
ren kom dit. Den har ganska bra mate
riel. På platsen fanns en liten naturlig 
vattensamling. När brandkåren, såsom 
brandchefen sade, hade fått eldsvådan 
under kontroll, tog emellertid vattnet 
slut, och då kunde brandkåren inte göra 
något annat än bokstavligen stå med ar
marna i kors och se på, när huset brann 
ned. Det är givet att sådana saker in
träffar här och där, och det är klart att 
detta inte är tillfredsställande. Det kan 
vi ju alla vara överens om.

Att ifrågavarande statsbidrag utbetalas 
mycket långsamt sammanhänger givet
vis med att den summa, som ställs till 
förfogande i budgeten, är så liten. Min 
hemkommun begärde år 1947 att få 
statsbidrag till iordningställande av 14 
branddammar. I dag, fem år senare, har 
vi fått bidrag till 4!

Herr Bergh talade något om att kom
munerna i vissa fall redan hade byggt 
branddammar och att de därför skulle 
ha en fordran på staten i form av stats
bidrag som ännu inte utbetalats. .lag kän
ner inte till, om den situationen är van
lig, men jag vet att många kommuner 
inte bryr sig om att bygga ut sitt brand
väsen så som de borde göra, just därför 
att de väntar på att få de statsbidrag som 
ändå bar ställts i utsikt.

Trots att det med hänsyn till det stora 
antal ansökningar, som ingivits, måste 
anses ha förelegat ett mycket stort an
slagsbehov, bar civilförsvarsstyrelsen 
hållit sitt anslagsäskande vid en så låg 
summa som 900 000 kronor. Det är ju ett 
mycket litet belopp. Man måste ju säga

att när civilförsvarsstyrelsen bar begärt 
så litet, vore det högst berättigat att den 
summan beviljades utan prutningar. 
Ehuru vi motionärer anser det begärda 
anslaget vara skäligt, har vi likväl med 
hänsyn till, som det numera alltid heter, 
det ekonomiska läget nöjt oss med att 
föreslå ett anslag på 500 000 kronor, det 
vill säga en ökning av vad departements
chefen föreslagit med 175 000 kronor.

Nu förhåller det sig på det sättet, att 
det inte bara är dessa statsbidrag som 
ligger efter. Staten har inte heller på 
många andra områden kunnat betala ut 
bidrag i den takt som hade varit önsk
värd. De olika behoven måste därför vä
gas emot varandra. Jag måste för min 
del säga, att om man tar hänsyn till de 
ekonomiska värden som står på spel till 
följd av att vårt brandväsen inte byggts 
ut i tillräcklig omfattning, så att redan 
inköpt materiel inte kan utnyttjas, får 
man anse att alla skäl talar för att det 
högre anslaget beviljas i detta fall. Jag 
anser inte att riksdagen genom att gå 
med på denna lilla höjning med 175 000 
kronor kan beskyllas för att handla på 
något sätt ekonomiskt lättsinnigt.

Jag ber, herr talman, att med dessa 
ord få ansluta mig till herr Näsgårds yr
kande om bifall till reservationen.

Överläggningen ansågs härmed slutad, 
varefter herr talmannen jämlikt därun
der förekomna yrkanden gjorde propo
sitioner, först på bifall till vad utskot
tet i den nu ifrågavarande punkten hem
ställt samt vidare på antagande av det 
förslag, som innefattades i den vid 
punkten avgivna reservationen; och för
klarade herr talmannen, sedan han upp
repat propositionen på bifall till utskot
tets hemställan, sig finna denna propo
sition vara med övervägande ja besva
rad.

Herr Näsgård begärde votering, i an
ledning varav uppsattes samt efter gi
ven varsel upplästes och godkändes en 
omröstningsproposition av följande ly
delse:

Den, som bifaller vad statsutskottet 
hemställt i sitl utlåtande nr 11 punkten 
188, röstar
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Ja;

Den, det ej vill, röstar 
Nej;

Vinner Nej, antages det förslag, som 
innefattas i den vid punkten avgivna re
servationen.

Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositionen 
ånyo upplästs, verkställdes till en bör
jan omröstning genom uppresning. Herr 
talmannen förklarade, att enligt hans 
uppfattning flertalet röstat för ja-propo
sitionen.

Då emellertid herr Xäsgård begärde 
rösträkning, verkställdes nu votering me
delst omröstningsapparat; och befunnos 
vid omröstningens slut rösterna hava 
utfallit sålunda:

Ja — 81;
Nej — 49.

Därjämte hade 7 ledamöter tillkänna
givit, att de avstode från att rösta.

Punkterna 189—197.
Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 198.
Lades till handlingarna.

Föredrogos ånyo statsutskottets utlå
tanden:

nr 60, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag till stat för för
svarets fastighetsfond för budgetåret 
1952/53;

nr 61, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående täckande av vissa 
medelsbrister, redovisade såsom pro- 
priebalanser i försvarets civilförvalt
nings räkenskaper;

nr 62, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående bestridande av 
vissa haverikostnader;

nr 63, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående fortsatt disposi
tion av vissa äldre reservationsanslag; 
och

nr 64, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående anslag till aktie
teckning i Aktiebolaget Geaverken.

Vad utskottet i dessa utlåtanden hem
ställt bifölls.

Ang. anskaffning av vissa yllevaror för 
försvaret.

Föredrogs ånyo statsutskottets utlå
tande nr 65, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående anskaffning av 
vissa yllevaror för försvaret.

Med tillstyrkande av Kungl. Maj:ts i 
proposition nr 85 framlagda förslag hade 
utskottet i förevarande utlåtande hem
ställt, att riksdagen måtte till Anskaff
ning av vissa yllevaror å tilläggsstat II 
till riksstaten för budgetåret 1951/52 
under fjärde huvudtiteln anvisa ett re
servationsanslag av 49 600 000 kronor.

Reservation hade anmälts av herr 
Lundgren, som dock ej antytt sin me
ning.

Herr LUNDGREN: Herr talman! Vid 
detta utlåtande har jag fogat en blank 
reservation, och jag tillåter mig att i 
korthet motivera denna.

I finansplanen anför finansministern 
rörande de åtgärder som bör vidta
gas, om arbetskraft friställes i viss om
fattning: »Några motåtgärder från
statsmakternas sida för att häva verk
ningarna av en måttlig konjunktur
dämpning böra därför i regel icke kom
ma i fråga. Denna ståndpunkt innebär 
å andra sidan icke, det måste klart sä
gas ifrån, att statsmakterna skulle vara 
overksamma gentemot tendenser till ar
betslöshet. Visserligen böra särskilda 
stödåtgärder icke från det allmännas si
da vidtagas i fråga om näringsgrenar 
eller företag, som utsättas för dylika av- 
mattningstendenser. Men det anförda 
betraktelsesättet förutsätter i stället, att 
en aktiv arbetsmarknadspolitik bedrives 
som främjar en överflyttning av ledig- 
bliven arbetskraft till sådana områden 
av produktionslivet, där arbetskrafts
brist är rådande.»

Det förefaller, herr talman, som om 
det betraktelsesätt, som ligger till grund 
för den nu föreliggande propositionen, 
inte överensstämmer med vad statsrådet
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och chefen för finansdepartementet an
fört i finansplanen rörande åtgärder vid 
eventuell arbetslöshet. Nu säger visser
ligen departementschefen i den här fö
religgande propositionen att det är up
penbart »att icke varje sysselsättnings
kris inom industrien bör föranleda stat
liga stödåtgärder», och han fortsätter: 
»En partiell nedgång av sysselsättning
en inom ett visst verksamhetsområde, 
som kan medverka till ökad tillgång på 
arbetskraft inom betydelsefulla industri
grenar där arbetskraftsbrist nu råder, 
står icke i strid med vår nuvarande eko
nomiska politik.» Men nu menar depar
tementschefen att en aktut kris inträtt 
inom textilindustrien, en kris som han 
bedömer vara kortvarig, och då anser 
han att åtgärder inom denna industri är 
motiverade.

Det kan dock medföra vissa betänk
liga konsekvenser att en industri, så 
fort svårigheter uppträder, vänder sig 
till statsmakterna och får stödåtgärder 
till stånd. Det gäller i dag textilindu
strien, det kan i morgon gälla industrier 
inom andra branscher. Då kan stats
makterna nog få svårigheter att tillgo
dose de krav som man reser därifrån.

Nu förhåller det sig emellertid på det 
sättet, herr talman, att munderingsan- 
slagen i vart fall för arméns del — och 
jag är övertygad om att detta gäller även 
för marinen och flygvapnet — alltsedan 
kriget varit så små, att de icke har 
räckt till för att hålla persedelstocken 
uppe i tillfredsställande omfattning. 
Man har alltså för den dagliga tjäns
ten måst förbruka en del av mobilise- 
ringsförråden. Av den anledningen är 
det givetvis önskvärt att man nu, när 
man kan köpa till gynnsamma priser, 
beställer så mycket yllevaror som täc
ker vad som är taget ur mobiliserings- 
förråden och det som behövs för det 
närmaste årets förbrukning. Det är där
emot, herr talman, mera tvivelaktigt, om 
man skall beställa yllevaror, avsedda för 
fem, sex år framåt. Detta skulle med
föra att industrien under denna tidspe
riod icke kunde räkna med några be
ställningar från försvaret av textilvaror. 

•lag har emellertid endast velat an

föra dessa betänkligheter och har, herr 
talman, intet yrkande.

Herr BOO: Herr talman! När det eng
elska parlamentet för ganska kort tid se- 
sedan behandlade den textilkris, som 
England brottas med, föranledde detta 
en debatt på sammanlagt 22 timmar. Det 
må vara mig fjärran att här vilja ge an
ledning till någonting liknande, men 
det må också vara mig tillåtet att som 
gammal textilare säga några ord i detta 
sammanhang.

Anledningen till att jag tar till orda 
är den motivering, som i herr Lund
grens anförande kom fram för hans 
blanka reservation. Det var annars ti
digare herr Wehtje, som i denna kam
mare i dechargedebatten om riksban
ken och riksgäldskontoret den 12 mars 
drog in de här föreslagna textilbeställ
ningarna i sammanhanget och framlade 
dem, precis som herr Lundgren har 
gjort i dag, som ett bevis på att rege
ringen inte kunde eller inte ville full
följa den stramare ekonomiska politi
ken. Andra talare i samma debatt gjor
de antydningar i liknande riktning.

Nu har statsutskottet i sitt ställnings
tagande i sak godkänt Kungl. Maj:ts 
framställning, och man kan säga att ut
skottets skrivning är välvillig. Dock 
skriver utskottet i ett visst samman
hang: »Att staten i detta fall träder
emellan får dock icke tillmätas preju- 
dicerande betydelse.»

Alla dessa yttranden bygger enligt 
min uppfattning på ett missförstånd. 
Man vill dra ut den konsekvensen av 
detta skeende, att sysselsättningskrisen 
inom textilindustrien är en följd av re
geringens stramare ekonomiska politik. 
Hela herr Wehtjes uppläggning av de
batten med finansministern den 12 
mars bygger på denna uppfattning.

Men detta kan inte vara riktigt, och 
det är det jag skulle vilja påjicka. Tex
tilkrisen, sådan den förekommer i dag, 
är en internationell företeelse. Den 
finns i Amerika, den finns i England, 
i Sverige och i andra stater. Det kan 
väl inte sägas, all herr Skölds bristande
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konsekvens i sina åtgärder skulle kunna 
påverka textilsysselsättningen i dessa 
andra länder. Textilkrisen är alltså, vill 
jag konstatera, en internationell förete
else, soin liar helt andra grunder.

I England, där det dock under sista 
året drivits en ekonomisk politik, så
dan som herr Wehtjes parti önskar sig, 
är arbetslöshetssiffran i textildistriktet 
Eancashire uppe i 70 000, och man be
farar att komma upp i någonting mel
lan 100 000 och 200 000.

Nu skulle någon kunna säga, att den 
svenska textilarbetslösheten ändå kan 
vara ett resultat av vår regerings åt- 
stramningspolitik, men i så fall ber jag 
att vederbörande här redovisar de fak
ta han bygger på. Var finns sambandet 
mellan den ekonomiska politiken och 
den textilkris vi upplever här i landet 
i dag?

I ett väsentligt avseende kan man 
dock säga att regeringens handlande 
haft sin stora del i textilindustriens nu
varande svårigheter, men detta ligger 
helt på det handelspolitiska området. 
.lag skall i korthet rekapitulera.

Som ett led i den europeiska handelns 
liberalisering genomförde Sverige under 
senare delen av 1950 en frilistning upp 
till 75 procent. Häri ingick textilvaror
na. Just vid denna tid satte upprust
ningen på grund av Koreakrisen in på 
allvar. Råvarupriserna steg våldsamt. I 
vårt land blev det stora liamstringsköp 
och en spekulationsartad import.

Frilistningen upphävdes delvis för 
textilvarorna redan i början av april 
1951, men då var olyckan redan skedd. 
Vi hade fått en import av textilvaror, 
som var våldsamt mycket större än un
der motsvarande tid de närmast före
gående åren. Efter april 1951 har im
porten minskat, men så stor var impor
ten dessförinnan, att importöverskottet 
för 1951 vid årets utgång, jämfört med 
de föregående åren, motsvarade 10 pro
cent av den svenska textilindustriens 
årsproduktion. Här ligger alltså enligt 
min mening den huvudsakliga förkla
ringen till textilindustriens svåra läge 
i dag.

På grund av prisstegringen och där

med sammanhängande psykologiskt be
tingat köpmotstånd, dessa föregående 
liamstringsköp med därav följande 
sprängfyllda lager har vår hemmamark- 
nadsindustri stannat upp. Hittills har 
detta resulterat i att 4 000 arbetare be
rörts av inskränkningar. Enligt Textil
industriförbundets undersökningar vän
tar man att siffran skall kunna gå upp 
till 8 000.

Det låter då säga sig, att man skall 
vara konsekvent och kräva att regering
en i ett sådant läge bara skall låta det 
basa. Men så kan inte de tusentals tex
tilarbetare resonera, som antingen re
dan är berörda eller nu lever i fruktan 
för att bli indragna i krisen. De herrar, 
som vill rekommendera den metoden, 
kan resa ned till textilorterna kring Bo
rås och annorstädes, där man lider un
der korttidsarbete och driftsinskränk
ningar, och predika sin tro på detta lä
kemedel, så får de se vad svaret blir 
från såväl arbetare som arbetsgivare.

Jag skulle för min del vilja hävda, att 
det är regeringens skyldighet att ingripa 
och ställa till rätta om det på något sätt 
är möjligt. Jag grundar denna uppfatt
ning på det faktum att textilindustrien 
inte är någon överdimensionerad indu
stri för vårt lands behov. Den tillgodo
ser endast 80 procent av landets för
brukning. Bör vi inte, skulle jag vilja 
fråga, ha en textilindustri med en så 
pass stor tillverkning, att det täcker vårt 
eget behov bland annat ur beredskaps- 
svnpunkt?

Textilindustrien vill inte och får inte 
bli en drivhusindustri. Den är det inte 
heller. Den har för närvarande genom 
våra tullars konstruktion över huvud ta
get inget tullskvdd, utan ligger nästan 
helt oskyddad för all konkurrens, såväl 
lojal som illojal. På den punkten borde 
ske en omläggning, men det är ändå inte 
en sådan som skulle lösa dagens pro
blem. Det är nämligen inte väsentligen 
en priskonkurrens som har skapat den 
förevarande krisen, utan en både kon
sument- och försäljarspekulation i de 
stegrade priserna. Men om det nu ge
nom myndigheternas handelspolitiska 
åtgärder, vilka tillkommit i en tid av
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särskilt ogynnsamma förhållanden, ska
pats en situation som industrien själv 
och dess anställda inte har någon del i, 
då är det väl inte orimligt att staten 
söker ge ett handtag genom nu aktuella 
beställningar.

Med detta konstaterande vill jag inte 
ha gjort någon egentlig invändning mot 
den liberalisering av den europeiska 
handeln, som vårt land medverkat i. Men 
handeln måste, åtminstone i den kon
junktur vi upplever i dag, styras med 
fast hand från regeringshåll, och det är 
med den motiveringen som jag även kan 
tillstyrka de här föreslagna åtgärderna.

Jag ber, herr talman, med hänvisning 
till vad jag sagt, att få yrka bifall till 
propositionen.

Herr AHLBERG: Herr talman! Det rå
der väl inom kammaren inte mer än eu 
mening om att det viktigaste problemet 
vi har att brottas med är att uppnå ett 
stabilt penningvärde och få bukt med 
inflationen och inflationsrisken. Jag tror 
också, att man är i så måtto enig, att 
det inte är möjligt att åstadkomma detta 
med mindre än att man kan uppnå bätt
re balans mellan tillgång och efterfrågan 
på arbetskraft. Detta är säkerligen en 
oeftergivlig förutsättning för att man 
skall uppnå ett stabilt penningvärde.

Det är därför riktigt och konsekvent 
att man säger, att de åtgärder, som vid
tages i syfte att begränsa investeringar
na genom krympt kreditvolym, som skall 
medföra att företagsamheten minskar, 
skall ha till effekt att arbetskraft blir 
över på något område. Man skall då se 
till, att denna överföres till andra om
råden, och inte handla i strid mot själ
va tanken genom att ordna så, att in
dustrien temporärt kan arbeta med fler 
arbetare än vad som betingas av de yttre 
omständigheterna. Det är då fråga om 
huruvida den beställning, som vi nu har 
att ta ställning till, strider emot dessa 
i mitt tycke fundamentala principer.

Här har i mitt tycke med rätta påpe
kats att de besvär, som textilindustrien 
drabbats av, inte har något samband 
med de åtgärder, som regeringen vidta

git; de är inte konsekvenser av något 
regeringens ingripande utan beroende 
av andra omständigheter. Jag håller med 
om det. Någon skillnad bör emellertid 
inte göras mellan en arbetsinskränkning, 
som föranledes av åtgärder, vidtagna av 
regeringen, eller som uppkommer på 
grund av internationella omständigheter, 
en ökad konkurrens utifrån. I båda fal
len gäller det att se till att den arbets
kraft som blir över föres över till and
ra områden, där den kan komma till 
nytta, och att man alltså kan minska 
luckan mellan den arbetskraft, som 
finns, och den arbetskraft, som man har 
behov av. Jag är med hänsyn till detta 
mycket tillfredsställd med att utskottet 
har på sätt som skett i utlåtandet under
strukit, att det inte får tillmätas någon 
prejudicerande betydelse, om nu textil
industrien ges denna beställning, även
som att utskottet uttalar, att man inte 
skall vidta åtgärder, som hindrar att ar
betskraft överföres till andra områden.

När jag sagt detta, herr talman, vill 
jag tillägga, att jag anser att undantag 
från detta generella resonemang kan och 
bör göras, om det föreligger tillräckligt 
starka motiv härför. Och jag anser att så 
är fallet när det gäller textilindustrien, 
och den beställning, som vi här skall 
besluta om, är därmed försvarad. Skä
len för detta har redan tidigare utveck
lats till en del. Jag vill bara fästa upp
märksamheten vid en omständighet, som 
inte kommit att omnämnas i utskottet 
eller i de handlingar, som kammarens 
ledamöter har till sitt förfogande, och 
det är att textilindustrien i vårt land 
numera har nått så pass långt i rationa
lisering och maskinisering, att antalet 
arbetare inte på något sätt korrekt åter
ger effekten inom industrien. Maskinise- 
ringen har lett till att effekten per ar
betstimme ökats högst avsevärt, men 
också fört med sig att en del arbetare 
med speciella yrkes- och tekniska in
sikter är nödvändiga om industrien 
skall kunna drivas på ett riktigt sätt.

Om nu en temporär inskränkning 
skulle drabba denna industri och leda 
till — vilkest eljest vore önskvärt -—- att 
arbetskraft föres över till andra områ-
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den och industrien därefter blev i till
fälle att producera i normal omfattning, 
torde textilindustrien komma att bere
das betydande svårigheter just på grund 
av svårigheten att snabbt träna upp den 
arbetskraft som erfordras för att sköta 
de komplicerade och tekniskt sett myc
ket utvecklade resurser, varöver lextil- 
industrien förfogar. Det är därför en åt
gärd på längre sikt, som är klok och rik
tig enligt mitt bedömande, att man, ef
tersom det här gäller en temporär på
frestning, vidtar åtgärder som inte sking
rar den kvalificerade arbetskraften och 
leder den över till andra områden.

Här föreligger således, herr talman, 
såvitt jag kan bedöma, en serie speciella 
omständigheter, som utgör tillräckliga 
motiv för att man skall frångå en eljest 
klar och riktig linje, uttalad av regering
en i vagare ord, framförd här och un
derstruken av herr Wehtje, som inte haft 
tillfälle att yttra sig med anledning av 
vad som senast påpekats. Jag anser att 
herr Wehtje gav en riktig bild av vad 
som borde ske och kan icke finna att 
det finns någon motsättning mellan hans 
resonemang och det som föres inom alla 
kretsar, där man på allvar söker tränga 
in i problemet hur man skall bemästra 
inflationen och uppnå ett stabilt pen
ningvärde. Han har ingalunda yttrat sig 
på sådant sätt, att man av det kunde 
sluta sig till att han skulle önska arbets
löshet inom vare sig denna eller någon 
annan industri. Vad han understrukit är 
endast att det gäller att inte förhindra 
den övergång av ledig arbetskraft från 
ett område till ett annat, som erfordras 
att skapa balans mellan tillgång och ef
terfrågan på arbetskraft.

Herr talman! Jag ber härmed att få 
yrka bifall till utskottets förslag.

Herr BOO: Herr talman! Herr Ahlberg 
förde delvis över problemet på ett an
nat område, som jag redan något var 
inne på i mitt förra anförande.

Både herr Wehtje, som jag tidigare 
refererat, och herr Lundgren har ve
lat se ett direkt samband mellan re
geringens ekonomiska politik och kris

situationen inom textilindustrien. Men 
såvitt jag fattade herr Ahlberg rätt, gick 
han något längre än dessa båda herrar. 
Han sade, att även om det är riktigt, att 
svårigheterna inom textilindustrien upp
stått på grund av handelspolitiken, så 
bör vi ändå här i vårt handlande följa 
samma principer, som om krisen upp
stått på annat sätt, och icke vidtaga 
statliga stödåtgärder, åtminstone inte av 
sådan art, att de kan åberopas som mo
tiv för liknande beslut i framtiden.

Herr Ahlberg sade, att han önskade 
få till stånd en anpassning genom över
flyttning av arbetskraft. Om herr Ahl
berg kände till förhållandena, skulle han 
veta att flera tusen textilarbetare redan 
har flyttat över till andra industrier. 
Men en dylik överflyttning av arbets
kraft är inte något lätt problem. Kvar 
står familjeförsörjare, egnahemsägare och 
den kvinnliga arbetskraft, som syssel- 
sättes i denna industri och som, då den 
ju är bunden vid familjerna, inte gärna 
kan överflyttas till andra orter.

Man riskerar här ett arbetslöshetspro- 
blem, som kan komma att kosta staten 
åtskilligt med pengar. Detta är en sida 
av saken som vi även måste beakta. Vi 
är redan i den situationen i boråstrak- 
ten, att vi har måst sätta i gång bered
skapsarbeten, där närmare ett hundratal 
familjeförsörjare och andra, som inte 
kan överflyttas till andra orter, syssel
sattes med vägarbete. Om krisen fort
sätter på samma sätt som den tycks ut
veckla sig, kommer det att bli nödvän
digt att hänvisa ännu flera arbetslösa till 
beredskapsarbeten.

Jag är fullt medveten om att arbets
marknaden måste anpassas till rådande 
förhållanden. Men kan det verkligen 
vara riktigt att vi i ett läge, där vi hu
vudsakligen på grund av den alltför stora 
importen fått en lagerhållning, som mot
svarar tre månaders produktion och som 
ligger hindrande i vägen för sysselsätt
ningen inom textilindustrien, inte skall 
göra något för att komma igenom den
na situation? Det kapital och de resur
ser, som finns nedlagda i textilindu
strien, skall väl inte ligga där outnytt
jade. Det kan icke vara någon mening i
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att nu överflytta arbetskraft från textil
industrien till exportindustrien för att 
kanske nästa år, om det blir en kris 
inom exportindustrien, behöva flytta till
baka arbetskraften till textilindustrien 
igen. Det måste väl ändå vara kontinui
tet och konsekvens även i förflyttning
en av arbetskraft.

Herr LUNDGREN: Herr talman! Om 
jag fattar den föregående talaren rätt i 
hans första anförande, menade han att 
staten skulle ingripa, så snart det upp
stod några svårigheter för industrien. 
Det kan vara intressant att i detta sam
manhang erinra om att statens möjlig
heter härvidlag är, såvitt jag förstår, 
mycket begränsade. Genom det anslag, 
som nu beviljas på 49 miljoner kronor, 
fyller man mobiliseringsförråden och 
sörjer för förbrukningen under 6 å 7 år. 
Denna stora beställning motsvarar för 
textilindustrien en månads sysselsätt
ning, under förutsättning att hela denna 
industri skulle arbeta för försvarets räk
ning. Det är alltså förhållandevis litet, 
som denna stora beställning ändock 
innebär.

Herr NÄSGÅRD: Herr talman! Jag för
står mycket väl att herr Boo här velat 
framföra sina synpunkter med hänsyn 
till hans intresse för den industri, som 
det är fråga om.

Jag måste framhålla, att utskottet nog 
hyst en viss tveksamhet innan det till
styrkte detta mycket betydande anslag, 
och om man har läst propositionen rätt, 
så finner man att denna tveksamhet va
rit tydlig också hos Kungl. Maj :t. Vi liar 
skrivit utlåtandet i nära anslutning till 
departementschefens anförande. När ut
skottet skriver, att det är uppenbart, »att 
icke varje sysselsättningskris inom in
dustrien bör föranleda statliga stödåtgär
der», understryker det därmed vad de
partementschefen har sagt.

Det avgörande har varit, att det an
ses att den rådande krisen inom ylle
industrien skall vara av relativt kort 
varaktighet. Då är det precis så, som

herr Boo framhållit, att man inte bör 
förstöra möjligheterna för den fortsatta 
produktionen. Under de förhållandena 
har utskottet varit med om att tillstyrka 
förslaget.

Vad herr Lundgren beträffar vill jag 
säga till honom, att när frågan behand
lades på avdelningen — vi hade ju före
dragningar och hörde oss för ganska 
noga om läget — satt på avdelningen en 
mycket representativ företrädare för hö
gern, som aktivt deltog i utformandet 
av utlåtandet. Jag tycker nog att herr 
Lundgren kan känna sig ganska nöjd.

Eftersom ingen har yrkat avslag kan
ske det kunde ha varit onödigt att säga 
något från utskottets sida, men jag har 
i alla fall velat anföra dessa synpunkter.

Herr talman! Jag ber att få yrka bifall 
till utskottets förslag.

Sedan överläggningen ansetts härmed 
slutad, bifölls vad utskottet i det nu 
föredragna utlåtandet hemställt.

Föredrogos ånyo statsutskottets utlå
tanden:

nr 66, i anledning av väckt motion 
om anslag till Förenta Nationernas in
formationskontor i Köpenhamn för dis
tribution till den svenska riksdagens le
damöter av en speciell upplaga av dess 
skrift »Nytt från NF:s arbetsfält»;

nr 67, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående fortsatt disposi
tion av vissa äldre anslag;

nr 68, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående rörelsekapital åt 
Aktiebolaget Vin- & spritcentralen; samt 

nr 69, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående bestridandet av 
vissa kostnader från anslaget till Kost
nader för årlig taxering.

Vad utskottet i dessa utlåtanden hem
ställt bifölls.

Ang. dyrtidstillägg å barnbidrag till för
äldralösa barn m. m.

Föredrogs ånyo sammansatta stats- 
och andra lagutskottets utlåtande nr 1, 
i anledning av dels Kungl. Maj:ts pro
position med förslag till lag angående
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dyrtidstillägg för år 1952 å särskilda 
barnbidrag till änkors och invaliders 
in. fl. barn, dels ock i ämnet väckta mo
tioner.

Genom en den 8 februari 1952 dag- 
tecknad proposition, nr 70, liade Kungl. 
Maj:t föreslagit riksdagen att

dels antaga vid propositionen fogat 
förslag till lag angående dyrtidstillägg 
för år 1952 å särskilda barnbidrag till 
iinkors och invaliders in. fl. barn;

dels ock till Särskilda barnbidrag till 
iinkors och invaliders barn m. m. för 
budgetåret 1952/53 under femte huvud
titeln anvisa ett förslagsanslag av 
9 300 000 kronor.

1 det av Kungl. Maj:t framlagda lag
förslaget var 1 § så lydande:

Å särskilt barnbidrag, som avses i 5 § 
lagen den 26 juli 1947 (nr 530) om sär
skilda barnbidrag till änkors och in
validers in. fl. barn, skall dyrtidstillägg 
utgå med 35 kronor för envar av måna
derna maj, augusti och december 1952.

Å särskilt barnbidrag enligt 6 § nämn
da lag skall dyrtidstillägg utgå med 20 
kronor för vardera av månaderna maj 
och augusti 1952 samt 30 kronor för de
cember 1952.

I anledning av propositionen hade 
väckts två motioner, nämligen motionen 
nr 376 i första kammaren av herr Sö- 
derquist och herr Andersson, Axel, samt 
motionen nr 499 i andra kammaren av 
fröken Vinge m. fl. I motionerna, vilka 
voro Iikalydande, hade hemställts, 

att riksdagen vid behandlingen av 
Kungl. Maj:ts proposition nr 70 måtte 
för sin del besluta, att dyrtidstillägget 
för 1952 å de särskilda barnbidrag, som 
avsåges i 5 § lagen den 26 juli 1947 (nr 
530) om särskilda barnbidrag till än
kors och invaliders m. fl. barn, skulle 
utöver vad Kungl. Maj:t föreslagit utgå 
med 35 kronor även för september 1952;

att riksdagen till Särskilda barnbidrag 
till änkors och invaliders barn m. m. 
måtte för budgetåret 1952/53 under fem
te huvudtiteln anvisa ett förslagsanslag 
av 9 334 000 kronor;

samt att riksdagen i övrigt måtte be
akta i motionerna framförda synpunk
ter.

Propositionen och motionerna hade 
hänvisats, såvitt de angingo anvisande 
av anslag under femte huvudtiteln, till 
statsutskottet samt i övrigt till behand
ling av lagutskott, varefter de i den se
nare delen tilldelats andra lagutskottet. 
Enligt överenskommelse mellan statsut
skottet och andra lagutskottet hade pro
positionen och motionerna hänskjutits 
till behandling av sammansatt stats- och 
andra lagutskott, vilket utskott i det nu 
föreliggande utlåtandet av angivna orsa
ker hemställt,

A. att riksdagen måtte med avslag å 
motionerna I: 376 och II: 499, såvitt de 
avsåge förevarande lagförslag, antaga det 
genom propositionen framlagda försla
get till lag angående dyrtidstillägg för 
år 1952 å särskilda barnbidrag till än
kors och invaliders in. fl. barn;

B. att riksdagen måtte med avslag 
å motionerna I: 376 och II: 499, såvitt 
de avsåge förevarande anslag, till Sär
skilda barnbidrag till änkors och inva
liders barn m. m. för budgetåret 1952/ 
53 under femte huvudtiteln anvisa ett 
förslagsanslag av 9 300 000 kronor;

C. att motionerna I: 376 och II: 499, 
i den mån de icke besvarats genom vad 
utskottet förut i utlåtandet anfört och 
hemställt, icke måtte föranleda någon 
riksdagens åtgärd.

Reservation hade anförts av herrar 
Boman i Kieryd, Wahlund och Jacobs
son i Igelsbo, vilka ansett, att utskot
tets utlåtande bort hava den lydelse, som 
i reservationen angivits, samt att ntskot- 
tet bort hemställa,

A. att riksdagen — med förklaring att 
riksdagen med bifall till motionerna 
I: 376 och II: 499, såvitt de avsåge ifrå
gavarande lagförslag, funnit viss änd
ring böra vidtagas i det genom propo
sitionen framlagda lagförslaget — måtte 
för sin del antaga i reservationen infört 
förslag till lag angående dyrtidstillägg 
för år 1952 å särskilda barnbidrag till 
änkors och invaliders m. fl. barn;
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B. att riksdagen måtte med bifall till 

motionerna 1:376 och 11:499, såvitt de 
avsåge förevarande anslag, till Särskil
da barnbidrag till änkors och invaliders 
barn in. in. för budgetåret 1952/53 un
der femte huvudtiteln anvisa ett för
slagsanslag av 9 334 000 kronor;

C. åt! motionerna I: 376 och II: 499, i 
den mån de icke besvarats genom vad 
reservanterna förut anfört och hem
ställt, icke måtte föranleda någon riks
dagens åtgärd.

Det av reservanterna framlagda lag
förslaget innebar den ändring i Kungl. 
Maj:ts förslag, att dyrtidstillägg för för
äldralösa och med dem jämställda barn 
skulle utgå, utöver vad som föreslagits i 
propositionen, med 35 kronor jämväl 
under september månad 1952.

Herr SÖDERQUIST: Herr talman! I 
den föreliggande propositionen har 
Kungl. Maj :t föreslagit dyrtidstillägg un
der år 1952 på de särskilda barnbidrag, 
som utgår enligt lagen den 26 juli 1947 
om särskilda barnbidrag till änkors och 
invaliders m. fl. barn. Bidragen utgår 
för närvarande med högst 420 kronor 
per år till föräldralösa och med dem 
jämställda barn samt med högst 250 
kronor till barn till änkor och invali
der m. fl. I propositionen föreslås, att 
med hänsyn till penningvärdets fall en 
höjning av dessa bidrag skall ske med 
105 kronor för den förstnämnda grup
pen, d. v. s. föräldralösa barn, och med 
70 kronor för den senare gruppen. Det 
betyder 25 procent förhöjning för den 
förra gruppen och 28 procent för den 
senare.

Pensionspristalet, som reglerar folk
pensionernas indextillägg och som pen- 
sionsstyrelsen haft till riktpunkt vid ut
arbetandet av det framlagda förslaget 
till dyrtidstillägg på dessa barnbidrag, 
har nu uppnått siffran 133 och väntas 
sannolikt komma att stiga till omkring 
135 under detta år. Härav framgår, att 
de av Kungl. Maj:t föreslagna dyrtids- 
tilläggen icke kommer att ge full kom
pensation för penningvärdets fall. 
Kungl. Maj:ts förslag har dessutom ut-

å barnbidrag till föräldralösa barn m. m. 
formats på sådant sätt att det, som jag 
redan nämnt, kommer att medföra pro
centuellt större tillägg för den ena grup
pen än för den andra. Det egendomliga 
inträffar, att den grupp, som måhända 
kan tyckas vara i största behov av att 
få ordentlig kompensation, nämligen de 
föräldralösa barnen, procentuellt kom
mer att få den lägre kompensationen.

I den väckta motionen hemställes, att 
ett något förhöjt dyrtidstillägg skall ut
gå till de föräldralösa barnen, som vi 
anser hava synnerligt stort behov här
av. Utskottet har behandlat motionen 
mycket välvilligt så till vida, att det 
icke haft någon erinran att göra mot 
motionärernas uppfattning, att denna 
grupp är i särskilt stort behov av kom
pensation. Utskottet finner det visserli
gen inte alldeles uppenbart, att de för
äldralösa barnen har det värre än in
validers och änkors barn, Jag medger 
att man kan diskutera den saken. Men 
utskottet bestrider i varje fall icke att 
behovet är stort.

Utskottet finner det emellertid en 
aning egendomligt, att motionärerna 
föreslagit en ökning för den ena grup
pen och inte för den andra. Att vi gjort 
så beror på, att den i propositionen fö
reslagna kompensationen är lägre för 
den ena gruppen än för den andra.

Jag tycker mig mellan raderna i ut
skottets uttalande kunna läsa ut, att ut
skottet menar, att om man inte kan få 
allt, så bör man inte ha någonting alls. 
En dylik uppfattning förefaller mig inte 
kunna vara tillräckligt skäl för utskot
tets avslagsyrkande. Riksdagen bör, sy
nes det mig, rimligen kunna bevilja den 
förhöjning, som vi föreslagit, låt vara 
att den skulle bli tre enheter högre än 
vad som föreslås för den andra grup
pen. Faktum är ju, att pensionspristalet 
redan har stigit så kraftigt, att det moti
verar ett högre bidrag för båda grup
perna än vad Kungl. Maj:t begär.

Ett bifall till motionen kan inte hel
ler på något sätt komma att föregripa 
den pågående utredningen om dyrtids- 
kompensation på sådana här bidrag i 
allmänhet. Det är ju hör fråga om ett 
fixt tillägg och icke om indexberäkning.
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Vi binder oss heller inte på något sätt 
för vad som kan anses vara rimligt till 
ett kommande år, och det gäller inte hel
ler att höja barnbidragen såsom sådana 
vare sig för den ena eller andra grup
pen. Vad det här är fråga om är bara att 
i görligaste mån söka ge dessa männi
skor kompensation för penningvärdets 
fall.

Ett bifall till motionärernas förslag 
behöver vidare inte, efter vad jag in
hämtat, medföra några tekniska svårig
heter, i varje fall inte av någon större 
storleksordning. I motionen föreslås, att 
ett inånadstillägg skall utgå utöver vad 
som är tänkt enligt propositionen. Detta 
extra inånadstillägg kan, har det sagts 
mig, utbetalas utan att det kommer att 
vålla större besvärligheter för den myn
dighet, som har hand om den saken. Ett 
bifall till motionen kommer inte heller, 
jag upprepar det, att föregripa den ut
redning, som pågår och vars resultat vi 
hoppas skall föreligga i så god tid, att 
ett slutgiltigt förslag kan föreläggas för 
nästa års riksdag.

Jag kan, herr talman, inte finna att 
utskottets motivering iir så stark, att jag 
behöver avstå från att yrka bifall till den 
reservation, som finns fogad till utlå
tandet. Skillnaden mellan reservationen 
och motionen är icke heller så stor, att 
motionärerna utöver vad som sagts om 
tillfällig förhöjning av barnbidragen till 
föräldralösa barn har gjort ett uttalande, 
som skulle kunna tydas soin en rekom
mendation av indexberäkningen på så
dana tillägg, som det här gäller.

Jag yrkar, herr talman, bifall till re
servationen.

Herr WAHLUND: Herr talman! Efter 
herr Söderquists anförande har jag inte 
så mycket att tillägga. Jag är reservant, 
men befinner mig i den säregna si
tuationen, att jag i stort sett kan godta 
de premisser som varit vägledande för 
utskottet. Jag tänker då både på utskotts
behandlingen och på vad som kommit 
till uttryck i det utlåtande, som utskot
tet avgivit. Jag kan dock icke dra samma 
konklusioner som utskottet.

Man var under diskussionen i utskot

tet mycket positivt inställd till barnfa
miljerna, och samma positiva inställning 
kom även till uttryck i ett utlåtande 
från andra lagutskottet för några veckor 
sedan. Men, säger utskottet, att »öka till
lägget upp till 35 procent allenast för 
den ena gruppen av ifrågavarande barn, 
nämligen de föräldralösa och med dem 
jämställda, anser utskottet ur rättvise
synpunkt mindre tillfredsställande. Be
hovet av kompensation för stegrade lev
nadskostnader torde vara minst lika 
stort, när det gäller bidrag för änkors 
och invaliders m. fl. barn.»

De ärade utskottsledamöterna vet 
mycket väl, att om frågan hade ställts 
huruvida vi också skulle öka kompensa
tionen till änkors och invaliders barn, 
skulle jag icke ha stått som reservant.

Utskottet har här kommit in på frå
gan om avvägningen av storleken av 
barnbidragen till olika grupper. Även 
jag vill föra denna sak på tal och jag 
vill då inkludera även de allmänna barn
bidragen.

Man kan visserligen säga att de all
männa barnbidragen utgår till alla och 
inte bara till dem, som befinner sig i de 
lägsta inkomstklasserna och att de på så 
sätt ej är jämförliga med de särskilda 
barnbidragen. Yi vet emellertid att det 
iu faktiskt är så, att högre upp i inkomst
klasserna barnbidragen utgör ett slags 
form av skattelindring för medborgar
na. När barnbidragen infördes, avskaf
fade man nämligen ortsavdragen för 
barn inom beskattningen. Jag skall här 
tillåta mig att helt kort beröra denna 
fråga.

Jag tog mig för fyra år sedan före att 
göra en liten undersökning av konsum
tionsförhållandena inom barnfamiljer av 
olika storlek för att få fram hur lev
nadsstandarden förändras när barnan
talet stiger. Jag kom då till det resul
tatet, att en familj med en inkomst av 
4 000 kronor men utan barn har samma 
levnadsstandard som en fyrabarnsfamilj 
med 6 960 kronor. Om barnbidragen 
medräknas i budgetsumman för respek
tive familjer blev beloppet för nollbarns- 
familjen 4 000 kronor och för fyrabarns- 
familjen 8 000 kronor.
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Om jag sedan ser på beskattningen, så 

visar det sig att fyrabarnsfamiljen be
talar 6,3 procent av budgetsumman i 
skatt, medan nollbarnsfamiljen endast 
betalar 3,2 procent i skatt. Fyrabarnsfa
miljen har alltså vid samma levnadsstan
dard dubbelt så högt skattetryck som 
nollbarnsfamiljen. Det råder således 
iiven trots barnbidragen en uppenbar 
ojämnhet i beskattningen för familjer 
efter försörjningsbördan.

Men det väsentliga i detta samman
hang, herr talman, är att se på förhål
landena bland de familjer som har det 
ekonomiskt dåligt ställt. Om vi tar en 
änka med barn och låg inkomst och 
jämför henne med en änkling med barn 
och samma låga inkomst, kan jag inte 
förstå att man på något sätt kan anse 
att änkan skulle ha det sämre. Det skulle 
ju innebära en undervärdering av mo
derns betydelse för barnen. Om vi tar 
en barnfamilj med samma låga inkomst 
men där både man och hustru lever, så 
är det klart, att den familjens ställning 
måste vara sämre än änkans, eftersom 
ju försörjningsbördan är större då inte 
bara en utan två vuxna skall ha sitt 
uppehälle. Barnfamiljen med man och 
hustru i livet borde vid samma inkomst 
ha lika stort barnbidrag som änkan med 
barn.

Jag är alltså glad över att utskottet 
bär tagit upp frågan om avvägning av 
barnbidragens storlek mellan olika 
grupper. Jag betraktar för min del syste
met med barnbidrag som något som be
finner sig i sin början och som så små
ningom, och jag hoppas snart, skall bli 
utvidgat och liar därför kunnat till nöds 
acceptera, att det i början kan före
komma ojämnheter.

Det är av denna anledning som jag 
— även om jag tagit ett visst intryck av 
vad utskottsmajoriteten framhållit — 
dock ansett mig böra avge reservation.

Jag ber alltså, herr talman, att få yrka 
bifall till reservationen.

Herr NORMAN: Herr talman! Denna 
fråga ligger till på det sättet, att änke- 
pcnsionskommittén håller på med en 
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undersökning om hur stora de särskil
da barnbidragen i fortsättningen lämp
ligen skall bli och hur man skall kon
struera dem för att deras realvärde i 
framtiden skall bibehållas. Kommittén 
har inte hunnit bli färdig med sin ut
redning i sådan tid att förslag kunnat 
framläggas för denna riksdag, och 
Kungl. Maj :t har då ansett det behöv
ligt att föreslå ett provisorium. Vad 
som begäres i propositionen skall såle
des bara gälla ett år; sedan räknar vi 
med alt få fram ett mera definitivt för
slag.

I det läget har utskottet tillstyrkt 
propositionen och uttalat sin glädje 
över att någonting blir gjort för bättre 
omvårdnad av dessa kategorier barn.

Nu hade herr Söderquist inte blivit 
övertygad av utskottets motivering om 
att dess ståndpunkt var den riktiga, 
utan yrkade bifall till reservationen, som 
i stort följer hans motion. Jag kan ju 
personligen säga, att jag inte blev över
tygad av herr Söderquists motivering 
för det yrkande han ställde!

Det är klart att man kan diskutera, 
för vilken kategori som det största be
hovet föreligger. Herr Söderquist är 
ganska övertygad om att behovet är 
störst för de föräldralösa barnen, medan 
utskottets majoritet närmast lutar åt den 
uppfattningen att det är änkors och in
validers barn som får den största hjäl
pen av en sådan här dvrtidskompensa- 
tion.

Herr Söderquist menar att det inte är 
rättvist, när kompensationen blir 25 pro
cent för den ena gruppen och 28 för den 
andra. Han föreslår i stället en kompen
sation av 33 procent för den förra grup
pen och bibehåller 28 procent för den 
andra, men det kan ju inte heller bli så 
rättvist!

Herr Waldund har här understrukit 
behovet av hjälp, och utskottsmajorite
ten delade nog med sitt hjärta hans upp
fattning, men vi är närmast inställda på 
att det mest ömmande behovet gäller än
kors och invaliders barn. Vi har resone
rat som så att de 35 kronor, som det här 
gäller att avgöra om de föräldralösa bar
nen skall få mer eller mindre, inte kom
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mer att betyda något nämnvärt för de
ras standard. Dessa barn är — och blir 
— omhändertagna på ett eller annat sätt, 
oberoende av om de får någon dyrtids- 
kompensation eller inte. Men i fråga om 
fattiga änkors barn skulle en liten slant 
i ökad kompensation ha stor betydelse.

Skulle man utvidga dyrtidskompensa- 
tionen till att, utöver vad Kungl. Maj :t 
föreslagit, gälla också änkors och invali
ders barn, bleve dock kostnadsökningen 
betydande, och utskottet har därför inte 
vågat sig på att föreslå den utvidgning
en. Kostnadssumman är så stor, att vi 
har ansett att frågan måste bedömas i 
samband med uppgörandet av hela bud
geten. Under sådana förhållanden har vi 
stannat för att tillstyrka propositionen, 
och jag tror inte att vi på det viset har 
begått någon särskild orättvisa.

Däremot tror jag att det skulle upp
fattas som en verklig orättvisa av änkor 
och invalider med små möjligheter att 
försörja sina barn, om de föräldralösa 
barnen nu skulle få dubbelt så stor dyr- 
tidskompensation som deras egna; vi 
hörde ju av herr Söderquist att kompen
sationen för änkors och invaliders barn 
föreslagits bli 70 kronor och för för
äldralösa barn 105 kronor, medan herr 
Söderquist vill ge de föräldralösa bar
nen 140 kronor, alltså precis dubbelt så 
stor kompensation. Jag är övertygad om 
att den kategori, som inte får något ut
över vad Kungl. Maj :t föreslagit, skulle 
känna sig verkligt missgynnad om herr 
Söderquists förslag bleve bifallet. De 
som har vårdnaden om de föräldralösa 
barnen — ofta är det ju det allmänna —• 
är ganska säkert glada för den kompen
sation som här ges i avvaktan på den 
slutliga regleringen av frågan.

Från dessa synpunkter hemställer jag 
om bifall till utskottets förslag.

Herr SÖDERQUIST: Herr talman! Herr 
Norman är så mild i tonfallen i dag, att 
det är rätt svårt att ta i mera kraftigt 
mot honom, och det tänker jag inte hel
ler göra.

Han räknar emellertid inte alldeles 
riktigt, när han talar om orättvisan i att 
den ena kategorien skulle få, som han

säger, dubbelt så stor kompensation som 
den andra; de föräldralösa barnen har 
ju större bidrag än den andra gruppen. 
Och lagstiftarna, som gav de föräldra
lösa barnen så mycket mer än de andra, 
hade väl den uppfattningen som jag de
lar, att det är värre för de föräldralösa 
barnen än för änkornas och invalider
nas. Kungl. Maj:t, som nu har föreslagit 
70 kronor för den ena kategorien och 
105 för den andra, tycks ha samma me
ning. Såvitt jag kan förstå delar också 
utskottet den uppfattningen.

Vad jag sagt i mitt anförande och vad 
vi gjort gällande i motionen är, att när 
man skall kompensera för penningvär
dets fall bör det rimligen ske procen
tuellt lika, såvitt det är möjligt. Nu på
pekar herr Norman, att det inte blir 
mycket större rättvisa om man väljer 
procenttalen 33 och 28 i stället för pro
centtalen 28 och 25, och det är kanske 
riktigt, som han ser saken. Anledningen 
till att vi föreslagit de högre procent
talen är emellertid, att pensionspristalet 
stigit under tiden sedan propositionens 
förslag gjordes upp, och att vi anser, att 
de föräldralösa har det särskilt svårt. 
Och jag kan nämna, som jag gjorde 
redan i mitt förra yttrande, att pen
sionspristalet hotar att bli ännu högre 

■—■ med säkerhet blir det i år minst en 
höjning till 135.

Jag tror att jag kan få lov att vidhålla 
mitt yrkande.

Efter det överläggningen förklarats 
härmed slutad, gjorde herr talmannen i 
enlighet med de yrkanden, som därun
der framkommit, propositioner, först på 
bifall till vad utskottet i det nu ifråga
varande utlåtandet hemställt samt vida
re på antagande av det förslag, som in
nefattades i den vid utlåtandet avgiv
na reservationen; och förklarade herr 
talmannen, sedan han uprepat propo
sitionen på bifall till utskottets hem
ställan, sig anse denna proposition vara 
med övervägande ja besvarad.

Herr Wahlimd begärde votering, i an
ledning varav uppsattes samt efter given 
varsel upplästes och godkändes en så ly
dande omröstningsproposition:
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Den, som bifaller vad sammansatta 

stats- och andra lagutskottet hemställt i 
sitt utlåtande nr 1, röstar 

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner Nej, antages det förslag, som 

innefattas i den vid utlåtandet avgivna 
reservationen.

Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositio- 
nen ånyo upplästs, verkställdes omröst
ningen genom uppresning; och befanns 
därvid, att flertalet röstade för ja-pro
positionen.

Vid förnyad föredragning av samman
satta stats- och andra lagutskottets utlå
tande nr 2, i anledning av Kungl. Maj :ts 
proposition med förslag till förordning 
angående ändrad lydelse av 1 § förord
ningen den 3 juni 1938 (nr 216) om liv- 
räntetillägg av statsmedel åt vissa liv- 
räntetagare enligt lagen den 5 juli 1901 
angående ersättning för skada till följd 
av olycksfall i arbete, m. m., bifölls vad 
utskottet i detta utlåtande hemställt.

Ang. särskild skatt å vissa exportavgifter 
m. m.

Föredrogs ånyo bevillningsutskottets 
betänkande nr 24, i anledning av Kungl. 
Maj:ts proposition med förslag till för
ordning om särskild skatt å vissa ex
portavgifter avseende år 1952, m. m., 
jämte i ämnet väckta motioner.

I detta betänkande hade utskottet 
hemställt,

A) att riksdagen måtte, med bifall till 
Kungl. Maj:ts proposition nr 67, antaga 
vid propositionen fogade förslag till

1) förordning om särskild skatt å vis
sa exportavgifter avseende år 1952;

2) förordning om rätt att vid taxering 
till inkomst njuta avdrag för vissa ex
portavgifter avseende år 1952, m. in.;

3) förordning om särskild skatt å vis
sa exportavgifter avseende fjärde kvar
talet 1951; samt

4) förordning om rätt att vid taxering 
för inkomst njuta avdrag för vissa ex
portavgifter avseende fjärde kvartalet 
1951, m. m.; ävensom

B) att de likalydande motionerna I: 
377 av herr Ernst Hjalmar Nilsson m. fl. 
och II: 498 av herr Andersson i Alfreds- 
hem m. fl. icke måtte föranleda någon 
riksdagens åtgärd.

I berörda motioner hade hemställts, 
att riksdagen måtte besluta att företaga 
sådan ändring av Kungl. Maj:ts förslag 
till förordning om rätt att vid taxering 
för inkomst njuta avdrag för vissa ex
portavgifter avseende år 1952 m. m. och 
Kungl. Maj :ts förslag till förordning om 
rätt att vid taxering för inkomst njuta 
avdrag för vissa exportavgifter avseen
de fjärde kvartalet 1951 m. m., att före
tagen icke skulle äga rätt att under åter
betalningsåret från det återbetalade be
loppet verkställa avdrag för värdeminsk
ning eller underskott på förvärvskälla 
och att hela beloppet sålunda skulle så
som nettointäkt bliva föremål för kom
munal beskattning.

Herr NILSSON, ERNST HJALMAR: 
Herr talman! I denna fråga har bevill
ningsutskottet tillstyrkt Kungl. Maj:ts 
förslag till förordning om särskild skatt 
på vissa exportavgifter.

Propositionen hänvisar till att mellan 
staten och företagen inom skogsindu
strien träffats en överenskommelse om 
att vid export under år 1952 av vissa 
skogsindustriprodukter skall inbetalas 
exportavgifter till riksgäldskontoret. Av 
de sålunda influtna avgifterna skall 34 
procent tillföras särskilda fonder och 
resten återbetalas till företagen från och 
med år 1959, men kan Kungl. Maj:t 
medgiva tidigare utbetalning vid vikan
de konjunkturer med sysselsättnings- 
och avsättningssvårigheter inom föreva
rande industrier.

Av de återstående 66 procenten skall 
staten enligt propositionen och utskot
tets förslag äga rätt att uppbära statlig 
skatt med 40 procent. Den kommunala 
beskattningen skall däremot ske först i 
samband med den framtida utbetalning
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en av medlen till företagen och skall hos 
mottagaren upptagas såsom intäkt av rö
relse vid taxering enligt kommunal
skattelagen och förordningen om statlig 
inkomstskatt för det beskattningsår, då 
medlen kommit honom till godo.

Utskottet hänvisar i sin motivering till 
att den tidigare inbetalningen av den 
.statliga skatten ingår som ett led i sta
tens finanspolitik, för vilken redogörelse 
lämnats i propositionen nr 220 vid 1951 
års riksdag och i årets statsverksproposi- 
tion.

Eftersom jag tillsammans med flera av 
kammarens ledamöter väckt en motion 
i denna fråga skall jag först klargöra, 
att vi inte har någon erinran att göra 
mot de i propositionen nr 220 uppdrag
na riktlinjerna för den ekonomiska po
litiken eller den avsättning, som sker 
till särskilda fonder och stiftelser, eller 
att den statliga skatten uttages omedel
bart.

Vad vi i motionen anfört är att det 
finns stor risk och till och med stor san
nolikhet för att när dessa medel en 
gång skall utbetalas till företagen och 
de upptas som intäkt av rörelse, så skall 
kommunerna icke erhålla någon kom
munalskatt. Med den fria avskrivnings- 
rätten torde det inte finnas någon stör
re svårighet för industrierna att skapa 
erforderliga avskrivningsobjekt.

Utskottet har vid behandlingen av mo
tionen icke heller kunnat jäva detta an
tagande, utan framhåller att utskottet 
finner de av motionärerna framförda 
synpunkterna i och för sig beaktans- 
värda.

Enligt överenskommelsen kan de av
satta medlen utbetalas tidigare vid vi
kande konjunkturer med sysselsättnings- 
och avsättningssvårigheter. Om så sker 
föreligger ännu större möjligheter att 
kommunerna icke får någon skatt av 
dessa övervinster. Även om de då utbe
talade medlen i någon mån kan skapa 
viss sysselsättning åt de vid industrien 
anställda, får kommunerna ingenting av 
medlen. Men jag har även funderat över 
hur och på vad sätt dessa fonderade ex
portavgifter, om de utbetalas vid en låg
konjunktur, skall användas. Skall de ge

företagen möjlighet att köra industrien 
och lagra sin massa och sina trävaror? 
Eller skall de ge industrien möjlighet 
till skapande av andra arbetstillfällen? 
Tanken bakom uppgörelsen är nog rik
tig, men hur det kommer att ställa sig 
i verkligheten är mera ovisst.

Den erfarenhet som kommunerna har 
vid en lågkonjunktur är att det blir 
kommunerna, som i första hand får bära 
den tyngsta bördan. Men till detta åter
kommer jag något senare.

För att i någon mån bevisa att de far
hågor, som vi anfört i motionen, kan 
vara välgrundade har vi gjort en un
dersökning om bolagens antal skatte
kronor under ett tjugotal år inom en ty
pisk skogsindustrikommun. Inom den
na kommun finns fyra bolag, som driver 
sulfit- och sulfatfabriker och sågverk, 
och de är intressanta siffror man får 
fram, när man ser deras inkomstskatte
kronor. Jag vill nämna att fastighets
skatten icke är medräknad i dessa siff
ror.

År 1930 redovisade endast två av des
sa fyra bolag någon inkomstskatt, vil
ken uppgick till sammanlagt 2 600 skat
tekronor. År 1933 redovisade inte något 
av bolagen någon inkomstskatt. Visser
ligen hade vi detta år en typisk lågkon
junktur, och detta förhållande kan där
för vara ganska naturligt, men om jag 
tar ett år som 1939, då vi hade en hög
konjunktur här i landet, visar det sig 
att icke heller då något av dessa fyra 
bolag redovisade någon inkomstskatt, 
utan de hade endast den ordinarie fas
tighetsskatten. Under åren från 1930 till 
1945 redovisas det högsta antalet in
komstskattekronor inom denna kommun 
år 1937, då det redovisades 19 000 in
komstskattekronor. Åren efter kriget -— 
om vi tar år 1945 — redovisade två av 
bolagen 05 inkomstskattekronor, vilket 
vid en utdebitering av 10 kronor gör 
650 kronor, och år 1946, när ändå kon
junkturen hade vänt sig, redovisade 
fortfarande endast två bolag 64 inkomst- 
skattekronor.

Dessa siffror säger oss att de farhå
gor, som vi uttalat i motionen, är ganska 
välgrundade. Jag har tagit siffror dels
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från en lågkonjunktur och dels från en 
högkonjunktur, och det visar sig att 
inom denna typiska industrikommun 
har bolagen inte bidragit med någon
ting, när det gäller inkomstskatt till 
kommunen.

Utskottet har diskuterat olika lösning
ar för att kommunernas intressen i 
skattehänseende skulle kunna tillgodo
ses, och utskottet anför på s. 8 i utlå
tandet följande: »Olika vägar ha därvid 
övervägts. Ett avskiljande av den på av
gifterna belöpande kommunala inkomst
skatten skulle förutsätta ett val av en
hetlig utdebitering. Med hänsyn till före
fintliga variationer i den kommunala ut
debiteringen och med särskilt beaktan
de av den höga utdebiteringen i många 
norrlandskommuner skulle exempelvis 
den för landet genomsnittliga kommu
nala utdebiteringen, om densamma lä
des till grund för en sådan skattebe
räkning, bliva missvisande.»

Jag är medveten om de svårigheter 
som förefinns att lösa problemet enligt 
den av utskottet anvisade metoden, ty 
någon rättvisa mellan kommunerna skul
le icke kunna ske, och den vägen är 
väl knappast framkomlig.

I den av mig refererade delen av ut
skottets betänkande har jag fäst mig 
vid orden »den höga utdebiteringen i 
många norrlandskommuner». Man kan 
fråga sig varför utdebiteringen är så 
bög i norrlandskommunerna. Det finns 
många anledningar till detta, men en 
anledning är att där finns skogsindu
strier, som i huvudsak dominerar den 
industriella verksamheten inom ett 
stort antal kommuner, och de siffror, 
som jag tidigare anfört, visar att den
na är till ytterlighet konjunkturkänslig. 
1930-talets kris drabbade särskilt hårt 
norrlandskommunerna, där arbetslöshets
siffrorna var betydligt högre än någon 
annanstans i landet. 1910-talets avspärr
ning från världsmarknaden drabbade 
nästan lika hårt. I vissa kommuner lä
des industrien ned under flera år, andra 
industrier gick med halv drift, och kom
munerna blev tvingade att skapa syssel
sättningsmöjligheter, och för att finan
siera dessa arbeten tvingades de att upp

taga lån på rätt stora belopp. Lånen är 
ännu icke betalda.

Dessa åtgärder för arbetslöshetens be
kämpande har betytt att andra kom
munala åtgärder — såsom utbyggnad 
av skolor och andra för kommunens 
invånare viktiga åtgärder — kommit att 
i viss mån släpa efter. Därför har kom
munerna i nuvarande, för skogsindustri
erna mycket goda konjunkturläge sett 
en möjlighet att sanera sina på grund 
av 1930- och 1940-talens svårigheter för
sämrade finanser. Det har nu varit möj
ligt för kommunerna att genom de över
vinster, som skogsindustrien för närva
rande ger, kunna förbättra finanserna 
och fondera medel för kommande dåliga 
tider.

Jag kan nämna för kammarens leda
möter att det i den typiska industri
kommun, som jag här talat om, med 
dess fyra bolag inte är småsmulor 
som man riskerar skall gå kommu
nens näsa förbi. Det största bolaget 
inbetalade under år 1951 inte mindre 
än 27 miljoner kronor i avgifter. Om 
jag sedan räknar de andra bolagens 
sammanlagda inbetalning av konjunk
turutjämningsavgifter till 13 miljoner 
kronor, vilket är lågt räknat, kommer 
jag fram till en siffra på 40 miljoner 
kronor under ett år. Nu går visserligen 
34 procent av detta belopp till olika fon
der och stiftelser, men av dessa 40 mil
joner kronor skall 60 procent en gång 
återbetalas till industrien. Om dessa 
belopp under innevarande år skulle ha 
upptagits till beskattning, skulle det ha 
förelegat mycket stora svårigheter för 
industrien att genom avskrivning kun
na gömma undan hela övervinsten. Om 
jag fortsätter räkneexemplet, finner jag 
att något över 28 miljoner kronor skulle 
ha kommit tillbaka till industrien, och 
det betyder att för år 1951 med en utde
bitering av 10 kronor ungefär 2,8 mil
joner kronor gått förlorade för denna 
kommun.

Utskottet har även diskuterat eu an
nan linje, som förts fram under ut
skottsbehandlingen, nämligen att före
tagen viil taxering till kommunal in
komstskatt icke skulle äga rätt till av
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drag för företagarandelen av avgifter
na. Jag tror att detta skulle vara den 
enda framkomliga vägen, men utskottet 
säger, att det icke kan tillstyrka motio
nens hemställan eller någon av de olika 
lösningar, som diskuterats i utskottet, 
beroende på att avtalet mellan staten 
och skogsindustrierna därigenom skulle 
frångås. Jag är medveten om att ett be
slut i någon annan riktning än vad ut
skottet föreslagit skulle bryta den gjor
da överenskommelsen, men jag har än
då velat föra frågan på tal och fästa 
uppmärksamheten på att risk här före
ligger att kommunerna går miste om en 
del av sin berättigade kommunalskatt.

Utskottet, som välvilligt behandlat 
motionen och självt försökt att finna 
olika lösningar, anför dock till sist, att 
det förväntar att Kungl. Maj:t vid even
tuella framtida förhandlingar ägnar frå
gan uppmärksamhet. Jag skall be att få 
understryka detta och hoppas att Kungl. 
Maj:t, om nya förhandlingar skall föras 
med skogsindustrien, ser till att kommu
nerna får sin beskärda del av de goda 
konjunkturernas övervinster.

Jag har, herr talman, intet yrkande.

Herr SJÖDAHL: Herr talman! Det har
av den ärade talaren själv understrukits 
att detta förslag är följden av ett avtal, 
som har ingåtts mellan vissa bransch
organisationer och staten. Det är ju täm
ligen uteslutet att man nu från riksda
gens sida skall kunna göra någon änd
ring i det avtalet utan att det hela faller 
och det får tas upp förnyade förhand
lingar. Det har ju den ärade talaren själv 
insett, då han inte velat göra något yr
kande.

Utskottet har inte heller vågat sig på 
att göra en direkt rekommendation om 
hur de av motionärerna framförda far
hågorna skall kunna stillas vid ett bli
vande avtal. Saken är så invecklad, att 
utskottet inte har vågat sig på det. Ut
skottet har bara, såsom den ärade mo
tionären med instämmande och med 
erkännande nämnde, uttalat en förvän
tan att Kungl. Maj:t ägnar denna fråga 
uppmärksamhet i fortsättningen.

Jag skulle dock härtill vilja knyta

vissa anmärkningar. Först skulle jag när 
jag hörde hur den ärade talaren skild
rade vilka förhållanden det kan bli, om 
inom en kommun dessa stora industrier 
inte skulle redovisa några inkomster -— 
något som skulle kunna medföra att 
kommunerna blev strandsatta —■ bara 
vilja med anledning av en föregående 
diskussion framföra den lilla reflexio
nen: hur värdefullt är det inte att i en 
sådan situation ha fastighetsskatten!

Den andra anmärkningen skulle vara 
den, att det väl ändock är mycket san
nolikt att bolagen kommer att försöka 
redovisa vad som motsvarar 66 procent 
av de inbetalda avgifterna. Varför? Jo, 
helt enkelt därför, att om de redovisar 
avgifterna som nettoinkomst, tas ju bara 
ut kommunalskatt på beloppen — stats
skatten är redan avklarad. Om bolagen 
gör avskrivningar under det år avgifter
na inbetalas och väntar till ett annat år 
med att redovisa inkomster, kan de få 
betala både kommunalskatt och stats
skatt. Bolagen är nog rätt sluga och för
söker välja den billigaste vägen, så att 
de kan klara sig med låt oss säga 10 å 
12 procent i skatt i stället för 46 å 50 
procent.

Jag tror nog att den ärade talaren 
härutinnan kan i bolagens egna välför- 
stådda intresse finna ett skydd för kom
munernas intressen. Jag vill också gärna 
tro att ett bolag, som spelar en stor roll 
för bygden i ekonomiskt avseende, kän
ner cn smula ansvar för bygden, men 
dess eget välförstådda ekonomiska in
tresse talar för att bolaget kommer att 
redovisa 66 procent av avgifterna, när 
de får den billigaste skatten på dem.

Jag vill tillägga ännu en sak. Bola
gen får ju bara tillbaka varje år en 
femtedel av dessa 40 procent av av
gifterna, och detta bör de alltid kunna 
redovisa såsom inkomst. Det skulle ju 
nästan vara billigare för dem att låna 
pengarna för att betala skatten än att ett 
följande år betala den större skatten. 
Jag vill hoppas att de farhågor, som 
den ärade talaren framförde, inte är så 
stora som han trodde. Jag anser att det 
finns vissa skäl för att antaga mot
satsen.
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Herr talman! Jag kan mycket väl för

stå oron hos kommunerna. Jag hoppas 
sålunda att Kungl. Maj :t följer detta 
ärende och ser hur det kommer att ut
veckla sig för framtiden, vilket utskottet 
också förväntar.

Jag yrkar bifall till utskottets förslag.

Herr VELANDER: Herr talman! Jag 
har inte deltagit i handläggningen av 
detta ärende inom bevillningsutskottet 
och skall följaktligen inte söka provoce
ra någon längre debatt i anledning av 
föreliggande betänkande, i synnerhet 
som det ju är enhälligt.

Jag drog av den förste ärade talarens 
anförande en slutsats, som jag skulle vil
ja ge uttryck åt. Jag vill också säga, att 
jag förstår hans synpunkter, när han 
menar, att kommunerna blir ställda i ef
terhand och kommer i ett sämre läge än 
staten, som tillvaratar sitt skatteintresse 
eller sitt fiskaliska intresse i förskott. 
När kommunerna kommer så långt, att 
de åtminstone formellt är berättigade att 
göra sina skatteintressen gällande, så är 
det ovisst vilka reella möjligheter som 
föreligger i det hänseendet. Jag kommer 
i alla fall till den slutsatsen av herr 
Nilssons anförande, att det över huvud 
taget inte kan vara befogat eller lämp
ligt att man inlåter sig på sådana åtgär
der, som statsmakterna här gått in för, 
nämligen systemet med prisutjämnings
avgifter. Det är uppenbart att sådana 
ingrepp skapar nya problem, problem 
som är svåra att bemästra och som i det 
särskilda fallet inte heller tillgodoser 
behöriga rättvisesynpunkter.

Någon lyssnare kunde möjligen få 
den uppfattningen av herr Nilssons an
förande, att hans hemkommun blev på 
något sätt missgynnad av de fyra bola
gen, men det var, så vitt jag kunde för
stå, inte herr Nilssons avsikt att inlägga 
den betydelsen i sitt uttalande, när han 
bl. a. konstaterade, att dessa bolag un
der många år hade lämnat ett mycket 
blygsamt bidrag till det kommunala in
komstskatten nderlagct.

Det förehåller sig ock på det sättet, 
att bolagen även under de svaga åren

har skapat arbetsmöjligheter för en 
mångtalig befolkning och på den vägen 
säkerligen i väsentlig utsträckning bi
dragit till upprätthållandet av förutsätt
ningarna för den kommunala ekono
mien. Det är också klart att bolagens 
delägare inte heller under de svaga åren 
fått någon nämnvärd vinst — jag förut
sätter nämligen att någon utdelning till 
aktieägarna då knappast förekom. De 
möjligheter, som bolagen förfogade över, 
sedan omkostnaderna täckts, gick i stäl
let till konsolidering.

Nu säger herr Nilsson, att under år 
1951 har ett bolag satsat inte mindre än 
27 miljoner kronor i prisutjämningsav
gifter, och vad de andra tre bolagen be
träffar uppskattade han deras tillskott 
till dessa prisutjämningsavgifter till cir
ka 13 miljoner kronor. Om det nu ligger 
till på det sättet, att under de många 
svaga åren — under 30-talet och 40-ta- 
let — inte funnits något överskott av 
bolagens verksamhet är det då riktigt, 
att man går in för en brandskattning på 
detta sätt under en tillfällig högkonjunk
tur? Vore det inte riktigast att företa
gen, i den mån det funnes utrymme där
för, hade möjligheter att konsolidera sig 
för att under nya svaga år lämna ett 
bättre eller säkrare skatteunderlag för 
kommunerna?

Jag menar också att det vore riktigt, 
att man beträffande dessa 27 miljoner 
kronor, innan man inlåter sig på ett ext
ra naggande på dem, ställde den frågan: 
Hur långt kommer man genom den ordi
narie beskattningen av dessa vinster? 
Då ligger det ju så till att bolagen, i den 
mån de kan redovisa vinst, får en direkt 
beskattning till stat och kommun på i 
runt tal 50 procent. Är det därtill så, att 
bolagen verkställer någon utdelning, 
blir det utdelningsbara beloppet beskat
tat i delägarnas händer med kanske 50, 
00, 70 procent och däröver. Då ges det 
utrymme för den reflexionen, att det in
te ens ur fiskaliska synpunkter hör vara 
något intresse, att man på de vägar, som 
nu anlitas, söker inverka på eller be
gränsa företagens möjligheter till an
passning.

Niir det här uttalas förhoppningar
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Ang. särskild skatt å vissa exportavgifter 
från såväl herr Nilssons som herr Sjö- 
dahls sida att det allmänna skall, 
när det gäller att träffa nya avtal med 
exportindustrien om prisutjäinningsav- 
gifter, beakta de synpunkter, som herr 
Nilsson gjorde sig till talesman för, vill 
jag med min inställning begagna tillfäl
let att uttrycka den förhoppningen, att 
prisutjämningsavgifterna skall helt bort
falla och att det sålunda inte vidare 
skall bli fråga om några som helst nya 
avtal därom.

Herr NÄSSTRÖM: Herr talman! I detta 
hus behandlade man i ett tidigare skede 
frågan om tredje mans rätt. I det spe
ciella fall, som vi nu här diskuterar, 
är det väl ändå så, att tredje mannen 
— kommunerna — har helt ställts utan
för denna uppgörelse, och det är detta 
förhållande som vi vänder oss emot. 
Vi förstår att utskottet i detta skede inte 
gärna kunde komma med något annat 
än vad som här framlagts, och det sä
ger vi inte så mycket om.

Så ett ord till herr Velander. Om 
jag fattade honom rätt, uttryckte han det 
så att under de svaga åren — han använ
de det uttrycket — som herr Nilsson 
talade om, har bolagen inte haft någon 
utdelning eftersom de inte haft någon 
kommunalskatt. Detta är inte riktigt.

Herr NILSSON, ERNST HJALMAR:
Herr talman! I anledning av herr Velan
ders inlägg skulle jag vilja säga några 
ord.

Det han sade om brandskattning un
der goda år tolkar jag på det sättet, att 
han menar att staten här genom fiska- 
liska åtgärder brandskattar dessa spe
ciella bolag vid eventuella högkonjunk
turer, och att man härvid gått så långt, 
att bolagen inte haft möjligheter att sa
nera sin egen ekonomi under dessa goda 
år. Jag tror att herr Velander med den 
ställning han intar inom bankväsendet 
kan vitsorda, att så icke är förhållandet. 
Jag har nämligen varit i tillfälle att se 
på taxeringsuppgifter och bokslut för en 
del bolag och har därvid konstaterat, att

m. m.

det trots denna brandskattning funnits 
möjligheter att avsätta åtskilliga miljo
ner kronor till olika stiftelser och fon
der och att det har skett en ekonomisk 
konsolidering, som utan tvivel är nöd
vändig för skogsindustrien och som jag 
tycker det i detta fall är berättigat att 
göra. Detta bär kunnat ske trots, som 
herr Velander uttryckte sig, »brand
skattningen» av de goda årens vinster.

Vidare sade herr Velander att före
tagen försökt skapa arbetsmöjligheter. 
Men, herr Velander, det är väl ändå 
det sättet, att 1930-talets politik på detta 
område är någonting som varken herr 
Velander eller jag vill ha tillbaka. Där
emot skulle jag kunna säga att de nu 
ledande männens inom industrien åsik
ter och tänkesätt beträffande skogs
industriens möjligheter att bereda ar
betstillfällen har förändrats högst vä
sentligt. Det har utan tvivel blivit en ny 
anda hos de män det här gäller. Jag 
vill understryka, att de söker skapa ar
betstillfällen och bereda möjligheter för 
en kontinuerlig sysselsättning för de an
ställda. Del har åtminstone sedan krigets 
slut varit på det sättet. Sedan får framti
den utvisa om den goda viljan kommer 
att bestå även i fortsättningen. Det är 
endast framtiden som kan svara på den 
frågan.

Herr VELANDER: Herr talman! Jag 
vill blott säga till herr Nilsson, när han 
inlägger den betydelsen i mitt uttalande, 
att jag därmed skulle ha sagt, att indu
strien eller företagsamheten inte har el
ler har haft några möjligheter att under 
den nu rådande konjunkturen konsoli
dera sin ställning, att varje tanke i den 
riktningen är för mig fullkomligt främ
mande. Jag bär inte på något sätt utta
lat mig i den riktningen. Jag har tvärt
om menat, att under denna konjunktur 
har företagsamheten på de flesta håll 
varit i tillfälle att konsolidera sin ställ
ning. Och den bör beredas tillfälle där
till, så att den även i fortsättningen i 
största möjliga utsträckning kan upprätt
hålla den sysselsättning, som herr Nils
son talade om och som både han och
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jag anser vara ur alla synpunkter önsk
värd. Men detta betyder, att om vi skall 
nå fram till det resultatet, går det inte 
att genom allehanda improviserade åt
gärder söka begränsa företagsamhetens 
möjligheter till fullföljande av sina be
mödanden i sådan riktning.

Efter härmed slutad överläggning bi
fölls vad utskottet i förevarande betän
kande hemställt.

Om tullfrihet för vissa valsverk.

Föredrogs ånyo bevillningsutskottets 
betänkande nr 25, i anledning av väckt 
motion om ändring av tulltaxans be
stämmelser beträffande valsverk.

I en inom riksdagen väckt, till be
villningsutskottet hänvisad motion, I: 
157, liade herr De Geer hemställt,

att tulltaxenr 959 (statistiskt nr 1694) 
måtte erhålla följande lydelse: »Plåt- 
och fasonjärnsaxar samt stans-, bock- 
nings-, riktnings-, plåthyvlings- och plåt- 
skärpningsmaskiner, vägande per stycke 
mer än 8 000 kg; ävensom pressmaski
ner och pressar för metallbearbetning, 
vägande per stycke mer än 30 000 kg; 
ävensom valsverk, vägande mer än 
75 000 kg»;

samt att tulltaxenr 958 (omfattande 
bl. a. statistiskt nr 1691) måtte kvarstå 
oförändrat.

Tulltaxenr 959 omfattade för närva
rande de i motionärens förslag uppräk
nade maskinerna med undantag av vals
verken och stadgade tullfrihet för där 
upptagna varor. Valsverk föllo jämte 
vissa andra metallbearbetningsmaskiner 
under tulltaxenr 958, med tull av 4 kro
nor för 100 kg, dock minst 15 procent 
av värdet och minst 400 kronor per 
stycke. Motionärens förslag innebar, att 
grövre valsverk skulle överflyttas från 
nr 958 till nr 959, d. v. s. att den nu ut
gående tullen å dylika maskiner skulle 
borttagas.

Utskottet hade i det nu föredragna 
betänkandet på åberopade grunder hem
ställt, att motionen I: 157 av herr De

Om tullfrihet för vissa valsverk. 
Geer om ändring av tulltaxans bestäm
melser beträffande valsverk icke måtte 
föranleda någon riksdagens åtgärd.

Herr DE GEER: Herr talman! Som be
kant pågår för närvarande en kraftig ex
pansion inom svensk järnhantering. 
Denna expansion är av utomordentlig 
betydelse för hela det svenska närings
livet, och alla åtgärder som kan beford
ra densamma bör därför vidtagas.

Fn viss del av den maskinutrustning, 
som fordras för denna expansion, kan 
inte tillverkas inom landet. Min motion 
syftade till att göra större valsverk helt 
fria från tullavgifter.

Samtidigt med att min motion väcktes 
och mig ovetande har emellertid ett av 
våra större järnverk, nämligen Sandvi
kens Jernverk, ingått med en skrivelse 
till Kungl. Maj:t med hemställan, att tul
len på all valsverksutrustning måtte sän
kas från nuvarande 15 procent till 5 
procent. Denna skrivelse och min mo
tion har givit anledning till livliga me
ningsutbyten mellan de verkstäder, fram
för allt Morgårdshammar, som tillverkar 
valsverksutrustning i vårt land, och oli
ka järnverksintressen. Även med remiss
instanserna har det förts diskussion. Det 
här härvid framkommit, att ett bifall i 
vissa delar till Sandvikens hemställan 
till Kungl. Maj:t vore för järnhantering
en fördelaktigare än om min motion 
skulle bifallas.

Både Sandvikens hemställan och min 
motion är hänskjutna till vederbörande 
instanser för fortsatt utredning. Jag tror 
därför själv, att saken nu gagnas bäst 
av ett bifall till utskottets hemställan. 
Jag har endast velat nämna detta som 
förklaring till att jag icke kommer att 
yrka bifall till motionen. Jag har sålun
da intet yrkande, herr talman.

Sedan överläggningen ansetts härmed 
slutad, bifölls vad utskottet i det nu ifrå
gavarande betänkandet hemställt.

Föredrogos ånyo bevillningsutskottets 
betänkanden:

nr 26, i anledning av väckt motion 
om viss ändring i förordningen angå-
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ende skattefrihet för viss förmån av hy- derstryka, att vi självfallet alltjämt vid- 
resavdrag; och håller vår uppfattning om det obehö-

nr 27, i anledning av väckt motion riga i nyssnämnda stadgande. 
om nedsättning av tullen på nylonkabel. Jag har emellertid intet yrkande.

Ang. lönetillägg till tjänstemän i riksdagens verk m. m. — Ang. förbättrad sjuk
penningskala enligt olycksfallsförsäkringslagen m. m.

Vad utskottet i dessa betänkanden 
hemställt bifölls.

Ang. lönetillägg till tjänstemän i riks
dagens verk m. m.

Föredrogs ånyo bankoutskottets utlå
tande nr 9, i anledning av delegerades 
för riksdagens verk skrivelse angående 
lönetillägg till tjänstemän i riksdagens 
verk in. m.

I förevarande betänkande hade utskot
tet hemställt, att riksdagen måtte, i an
ledning av en av delegerade för riks
dagens verk gjord framställning, utom 
annat, besluta att, utöver de under år 
1951 utgående månadslönerna, skulle 
under år 1952 till tjänstemän vid riks
dagens verk utgå lönetillägg enligt sam
ma villkor och under samma förutsätt
ningar, som jämlikt beslut av Kungl. 
Maj :t och riksdagen komme att gälla för 
andra tjänstemän med lön enligt statens 
löneplansförordning.

Reservation hade anmälts av herrar 
Eiverlöf, Nordenson, Schmidt, Fager- 
holm och Nyberg, vilka likväl ej antytt 
sin åsikt.

Herr EWERLÖF: Herr talman! Den 
framställning som här föreligger avser 
att tillförsäkra tjänstemännen i riksda
gens verk lönetillägg för 1952 enligt 
samma grunder, som redan antagits för 
statens tjänstemän. Häremot finns i och 
för sig inte något att invända. Emeller
tid ingår i dessa grunder bestämmelsen 
om att tillägg icke skall utgå till befatt
ningshavare, ansluten till organisation 
som varslar eller vidtager stridsåtgär
der. Vi har från mitt partis sida tidi
gare motsatt oss denna bestämmelse. I 
konsekvens härmed har jag genom min 
blanka reservation i detta ärende i lik
het med övriga reservanter velat un-

Efter det överläggningen förklarats 
härmed slutad, bifölls vad utskottet i 
det under behandling varande utlåtandet 
hemställt.

Vid förnyad föredragning av bankout
skottets memorial nr 10, angående sär
skilt lönetillägg åt hos riksdagen tillfäl
ligt anställda tjänstemän, bifölls vad ut
skottet i detta memorial hemställt.

Vid ånyo skedd föredragning av förs
ta lagutskottets utlåtande nr 13, i anled
ning av väckt motion angående en över
syn av gällande bestämmelser om vissa 
domstolsbeskeds meddelande genom an
slag i rättens kansli, bifölls vad utskottet 
i detta utlåtande hemställt.

Ang. förbättrad sjukpenningskala enligt 
olycksfallsförsäkringslagen m. m.

Föredrogs ånyo andra lagutskottets 
utlåtande nr 25, i anledning av väckta 
motioner om framläggande för inneva
rande års riksdag av förslag om provi
soriskt förbättrad sjukpenningskala en
ligt olycksfallsförsäkringslagen, m. m.

Andra lagutskottet hade till behand
ling förehaft nio inom riksdagen väckta, 
till lagutskott hänvisade motioner, näm
ligen

inom första kammaren: 
nr 221 av herr Weiland, 
nr 314 av herr Petrén, 
nr 315 av herrar Näslund och An

dersson, Axel, samt
nr 359 av herr Lindblom m. fl. även

som
inom andra kammaren: 
nr 293 av herrar Gustafsson i Skellef

teå och Löfroth,
nr 405 av herr Boman i Kieryd m. fl., 
nr 411 av herrar Åqvist och Widén,
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Ang. förbättrad sjukpenningskala enligt olycksfallsförsäkringslagen m. m.
nr 465 av herr Ohlin m. fl., samt
nr 469 av herrar Dahlgren och Holm

berg.
T motionerna 1:221 och 11:293, vilka 

voro likalydande, hade anhållits, att 
riksdagen måtte hos Kungl. Maj:t hem
ställa att förslag om provisoriskt förbätt
rad sjukpenningskala enligt olycksfalls
försäkringslagen måtte framläggas för 
innevarande års riksdag i så god tid, att 
erforderliga lagändringar kunde beslu
tas träda i kraft från och med ingången 
av år 1953.

I de likalydande motionerna I: 314 
och II: 405 hade hemställts, att riksda
gen måtte besluta om ändrade ersätt- 
ningsgrunder i förordningen den 2 juni 
1950 (nr 262) angående omreglering av 
vissa ersättningar i anledning av kropps
skada, ådragen under militärtjänstgö
ring.

I de likalydande motionerna 1:315 
och II: 411 hade yrkats, att riksdagen 
måtte besluta om vissa ändringar i 1, 8 
och 14 §§ lagen den 17 juni 1916 om för
säkring för olycksfall i arbete och av 
motsvarande bestämmelser i militärer- 
sättningsförordningen.

I motionerna I: 359 och II: 465, vilka 
voro likalydande, hade hemställts, att 
riksdagen måtte hos Kungl. Maj:t hem
ställa om en snabbutredning syftande 
till införande av indextillägg å livräntor 
enligt olycksfallsförsäkringslagen och 
anslutna författningar.

I motionen II: 469 hade hemställts, att 
riksdagen måtte besluta att i skrivelse 
till Kungl. Maj:t begära förslag till så
dan ändring av de nu gällande bestäm
melserna om sjukpenning och ersätt
ningar av olika slag, som utginge enligt 
lagarna om olycksfall i arbete, att de
samma justerades uppåt med minst 30 
procent, och att dessa nya bestämmelser 
måtte träda i kraft den 1 juli 1952.

Utskottet hade i det nu föreliggande 
utlåtandet på anförda skäl hemställt,

A. I. att riksdagen i anledning av mo
tionerna 1:221 och 11:293 samt 11:469 
måtte i skrivelse till Kungl. Maj:t som 
sin mening giva till känna vad utskottet

under en med 2 betecknad punkt i sin 
motivering anfört angående frågan om 
provisoriskt förbättrad sjukpenningska
la i olycksfallsförsäkringslagen, m. m.;

II. att motionerna 1:221 och 11:293, 
i den mån de icke besvarats genom vad 
utskottet under I hemställt, icke måtte 
föranleda någon riksdagens åtgärd;

III. att motionen 11:469, i den mån 
den icke besvarats genom vad utskottet 
under I hemställt, icke måtte föranleda 
någon riksdagens åtgärd;

B. att motionerna I: 359 och II: 465 
icke måtte föranleda någon riksdagens 
åtgärd;

C. att motionerna I: 315 och II: 411 
icke måtte föranleda någon riksdagens 
åtgärd;

D. att motionerna 1:314 och 11:405 
icke måtte föranleda någon riksdagens 
åtgärd.

I motiveringen hade utskottet anfört 
bland annat:

»Ehuru socialförsäkringsutredningen 
skall bedriva sitt arbete med all möjlig 
skyndsamhet, synes uppenbart, att det 
kommer att dröja ytterligare ett antal år, 
innan en ny yrkesskadeförsäkringslag 
kan träda i kraft. Med hänsyn därtill 
och till försämringen av penningvärdet 
anser utskottet att det bör övervägas, 
huruvida icke — under beaktande av 
samordningsproblemet — en provisorisk 
förbättring av grunderna för ersättning
ar enligt olycksfallsförsäkringslagen 
snarast möjligt bör genomföras. I frå
gans nuvarande läge och då chefen för 
socialdepartementet — enligt vad som 
framgår av dennes svar i andra kamma
ren den 19 innevarande mars på fråga 
angående åtgärder för återställande av 
de sociala förmånernas realvärde — har 
sin uppmärksamhet riktad på spörsmå
let, anser sig utskottet icke böra föreslå 
riksdagen att hos Kungl. Maj:t hemställa 
om något förslag till ändrade ersätt- 
ningsgrunder, utan utskottet förordar i 
stället, att riksdagen i skrivelse till 
Kungl. Maj:t som sin mening giver till 
känna vad utskottet ovan anfört om den
na fråga.»
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Ang. förbättrad sjukpenningskala enligt olycksfallsförsäkringslagen m. m.
Reservation hade avgivits av herrar 

Sunne och Jacobsson i Igelsbo samt frö
ken Höjer, vilka ansett, att utskottets ut
låtande bort erhålla den lydelse, reser
vationen visade, samt att utskottet bort 
hemställa,

A. I. att riksdagen i anledning av mo
tionerna 1:221 och 11:293 måtte i skri
velse till Kungl. Maj:t anhålla, att för
slag till provisoriskt förbättrad sjukpen
ningskala enligt olycksfallsförsäkrings
lagen måtte föreläggas inevarande års 
riksdag å sådan tid, att erforderliga lag
ändringar kunde träda i kraft den 1 ja
nuari 1953;

II. att motionen 11:469, i den mån 
den icke besvarats genom vad utskottet 
under I hemställt, icke måtte föranleda 
någon riksdagens åtgärd;

B. att riksdagen i anledning av motio
nerna 1:359 och 11:465 måtte i skri
velse till Kungl. Maj:t anhålla om skynd
samt förslag till indextillägg å livrän
tor enligt olycksfallsförsäkringslagen 
och anslutna författningar;

C. alt riksdagen med bifall till motio
nerna 1:315 och 11:411 måtte för sin 
del antaga i reservationen införda för
slag till

1) lag angående ändring i lagen den 
17 juni 1916 (nr 235) om försäkring för 
olycksfall i arbete;

2) förordning angående ändring i för
ordningen den 2 juni 1950 (nr 261) om 
ersättning i anledning av kroppsskada, 
ådragen under militärtjänstgöring (mi- 
litärersättningsförordning);

D. att riksdagen med bifall till motio
nerna I: 314 och II: 405 måtte för sin 
del antaga i reservationen infört för
slag till förordning angående ändring i 
förordningen den 2 juni 1950 (nr 262) 
angående omreglering av vissa ersätt
ningar i anledning av kroppsskada, ådra
gen under militärtjänstgöring.

Herr SUNNE: Herr förste vice tal
man! Vid detta utlåtande har fogats en 
reservation, och eftersom jag är en av 
reservanterna skall jag be att få säga 
några ord.

I utlåtandet har sammanförts ett fler
tal motioner, som berör lagen om för
säkring i arbetet. Det gäller förslag om 
provisoriskt förbättrad sjukpennings- 
skala, indextillägg å livräntor, invalidi- 
tctsbedömningen, militärersättningsför- 
ordningen och den s. k. omregleringsför- 
ordningen.

Vad nu först gäller frågan om provi
sorisk förbättrad sjukpenningsskala, är 
det ju så att enligt nu gällande skala ut
gör lägsta ersättningsbeloppet 3:50 per 
dag och högsta 14 kronor. Den högsta 
årliga arbetsförtjänst, efter vilken sjuk
penningen beräknas, är 7 200 kronor. 
Dessutom utgår familjetillägg med 1:50 
per dag i alla ersättningsklasser.

Nu är det emellertid så att arbetsta
gare, som under de senaste årens infla
tion mer eller mindre kompenserats med 
högre nominella löner, som ligger ovan
för det nuvarande maximibeloppet vid 
beräkning av den årliga arbetsförtjäns
ten, nämligen 7 200 kronor, erhåller 
sämre reell ersättning vid olycksfall än 
tidigare. Socialvårdskommittén har ju 
också i sitt förslag till yrkesskadeförsäk
ringslag, som framlades i dess betänkan
de förra året, förordat att maximibelop
pet för den årliga arbetsförtjänstens be
räkning skall höjas från 7 200 kronor till 
9 000 kronor. I kommitténs förslag till 
sjukpenningsskalor har maximisjukpen- 
ningen för reguljära fall upptagits till 
4 kronor för ensamstående och 5 kro
nor för försörjare. Maximisjukpenning- 
en föreslås till 16 kronor för ensamstå
ende och 18 kronor för försörjare. I 
båda fallen beräknas ersättningen efter 
en arbetsförtjänst av minst 9 000 kronor.

I det föreliggande utskottsutlåtandet 
påpekas att 1948 års riksdag med hän
syn till pris- och löneutvecklingen — 
utan avvaktan på socialvårdskommitténs 
slutliga förslag i ämnet — ansåg det an
geläget att genomföra förbättringar av 
grunderna för ersättning vid olycksfall i 
arbetet. Det konstateras vidare, att ef
ter 1948 har följt en sådan försämring 
av penningvärdet och sådan höjning av 
den allmänna lönenivån, att ytterligare 
höjningar av maximibeloppen för ifråga
varande ersättningar nu framstår såsom



Onsdagen den 2 april 1952. Nr 12. 45

Ang. förbättrad sjukpenningskala enligt olycksfallsförsäkringslagen m. m.
fullt befogade. De gällande ersättnings- 
grunderna kan enligt utskottets uppfatt
ning inte längre anses tillfredsställande.

Så kommer man in på samordnings
problemet och menar, att förändringar 
av sjukpenningsskalan måste ske med 
viss försiktighet. Visserligen har social- 
försäkringsutredningen fått hand om 
frågan, men trots att denna skall be
driva sitt arbete med all möjlig skynd
samhet, tror utskottet att det kan dröja 
ytterligare ett antal år innan en ny yr
kesskadeförsäkringslag kan träda i kraft. 
Med hänsyn därtill och till penningvär
desförsämringen anser utskottet att det 
bör övervägas, huruvida inte en provi
sorisk förbättring av grunderna för er
sättningar enligt olycksfallsförsäkrings
lagen snarast möjligt bör genomföras.

Av dessa uttalanden måste man ju få 
den föreställningen, att utskottet i lik
het med motionärerna skulle vara vil
ligt föreslå, att riksdagen hos Kungl. 
Maj:t hemställer, att förslag om provi
soriskt förbättrad sjukpenningsskala en
ligt olycksfallsförsäkringslagen måtte 
framläggas för innevarande års riksdag. 
Detta anser reservanterna hade varit den 
naturligaste slutsatsen.

Nu inträffade det genom en särskilt 
ödets nyck, att suppleanten i andra lag
utskottet fru Disa Västberg, innan ut
skottet slutbehandlat motionerna, råkat 
ställa en enkel fråga till socialministern, 
hur det blir med regeringens löfte om att 
de sociala förmånernas realvärde skulle 
återställas, och eftersom han i sitt in
terpellationssvar sagt, att han hade sin 
uppmärksamhet riktad på spörsmålet, så 
vill utskottsmajoriteten inte vara med 
om att hos Kungl. Maj:t hemställa om 
något förslag till ändrade ersättnings- 
grunder. Så underdåniga är emellertid 
inte reservanterna, utan de föreslår, att 
innevarande års riksdag skall få en pro
position i ärendet, så att de nya bestäm
melserna kan träda i kraft från och med 
ingången av 1953. De föreslår också, att 
riksdagen skall avlåta en skrivelse i 
detta syfte til Kungl. Maj:t.

Beträffande indextillägg på livräntor 
har socialvårdskommittén i sitt betän
kande med utredning och förslag angå

ende yrkesskadeförsäkringslag in. in. ut
talat, att kommittén finner det angelä
get, att det allmänna sörjer för att de ut
gående ersättningarna icke förlorar sitt 
realvärde. I en reservation till betänkan
det framhålles, att en yrkesskadad, som 
drabbats av en bestående och väsentlig 
nedsättning av sin arbetsförmåga, är i 
behov av ett köpkraftstillskott, som inte 
tål nämnvärd värdeminskning, om den 
standard som statsmakterna tillförsäk
rat honom verkligen skall kunna upp
rätthållas. Den sålunda erforderliga 
standardgarantien kan knappast ges i 
annan bindande form än som en auto
matisk indexreglering. Utskottsmajorite
ten har emellertid icke velat ta ställning 
till indexreglering eller kompensation 
på annat sätt. Reservanterna hävda där
emot, att livräntorna hör till samma ka
tegori som folkpensionerna och att det 
är angeläget att dessa sociala förmåner 
bevara sin köpkraft oförändrad.

Det vore olyckligt med ytterligare 
onödigt dröjsmål med att garantera liv
räntornas realvärde. Socialförsäkrings- 
utredningen har ju fått en hd mängd 
frågor att utreda, och skall den ta hand 
om även denna fråga, kommer dess lös
ning att avsevärt fördröjas. Att chefen 
för socialdepartementet uppdragit åt 
riksförsäkringsanstalten att utreda frå
gan om revision av löpande ersättningar, 
anser man inte bort tagas till intäkt för 
att försena den indexreglering som be
hövs för att trygga realvärdena. Reser
vanterna föreslår därför, att riksdagen 
hos Kungl. Maj:t hemställer om skynd
samt förslag till indextillägg å livräntor.

När det gäller invaliditetsbedömning- 
en har utskottsmajoriteten icke velat va
ra med om att vissa bestämmelser i so- 
cialvårdskommitténs förslag, de som av
ser ersättning för skada å konstgjord lem 
eller annan protes och ersättningsrätten 
för olycksfall i skogsarbetarförläggning- 
ar, nu — med en del smärre jämkningar 
— skall införas i olycksfallsförsäkrings
lagen. Reservanterna anser det beklag
ligt, om en utredning om samordningen 
skulle leda till att alla frågor om för
bättring av olycksfallsförsäkringen skul
le skjutas upp på obestämd tid. De tror
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inte, att några allvarliga olägenheter av 
att bryta ut speciella frågor ur förslaget 
och behandla dem i särskild ordning 
skulle kunna påvisas, och föreslår där
för, att riksdagen måtte besluta om änd
ringar i 1, 8 och 14 §§ i olycksfallsför
säkringslagen samt motsvarande bestäm
melser i militärersättningsförordningen. 
Jag ber att få hänvisa till det lagänd
ringsförslag som finnes upptaget i ut- 
skottsutlåtandet s. 24 och 25.

Vad slutligen gäller den s. k. omregle- 
ringsförordningen, som avser ändring i 
grunderna för vissa ersättningar i anled
ning av kroppsskada, ådragen under mi
litärtjänstgöring, anser utskottet att pen
ningvärdeförsämringen motiverar en 
omprövning av de enligt denna förord
ning utgående ersättningarna, men ut
skottet vill icke nu tillstyrka motionärer
nas förslag om ändrade ersättningsgrun- 
der. Reservanterna framhåller emeller
tid, att den fortgående levnadskostnads- 
stegringen starkt motiverar uppräkning
en av dessa ersättningar och att ytter
ligare uppskov inte bör komma i fråga. 
Ur författningsteknisk synpunkt är en 
höjning enkel att genomföra. De höjning
ar som här föreslås framgår av en tabell, 
som är införd i lagtexten på sista sidan 
i utskottsutlåtandet. Kostnadsökningar
na blir icke av sådan storleksordning 
att finansiella betänkligheter bör stå 
hindrande i vägen för dessa mycket 
starkt motiverade ersättningsförbätt- 
ringar.

Herr talman! Menar man verkligen all
var med att de sociala förmånernas real
värde skall återställas utan onödigt 
dröjsmål, bör man, i de frågor det här 
gäller, biträda reservanternas förslag, 
till vilket jag ber att få yrka bifall.

Herr SÖDERQUIST: Herr talman! Jag 
vill be att få framställa en liten interpel
lation till andra lagutskottets ordföran
de, den nämligen: Vad kan anledningen 
vara till att man inte har ansett sig böra 
remittera denna motion och de förslag 
den innehåller till de sakkunniga äm
betsverken, riksförsäkringsanstalten och 
försäkringsrådet? Jag föreställer mig

nämligen — och jag tror på goda grun
der — att dessa ämbetsverk skulle ha 
hunnit lämna utlåtande i dessa frågor 
under den relativt långa tid, som mo
tionen legat hos utskottet. I varje fall 
tycker jag, att det borde ha varit möj
ligt, att man under hand hade hört sig 
för, huruvida sådana utlåtanden skulle 
ha kunnat påräknas.

I sak vill jag endast säga, att jag inte 
riktigt förstår, varför man inte velat 
vara med om motionärernas förslag på 
några av de punkter, som herr Sunne 
nyss berörde, nämligen invaliditetsbe- 
dömningen, ersättandet av proteser för 
dem som fått sådana skadade, olycks
fall i skogsarbetarförläggningar och sist 
men kanske inte minst de militära in- 
validitetslivräntorna. Det gäller här frå
gor, där man, som jag tror att även herr 
Sunne framhöll, icke torde föregripa 
den pågående utredningen på något sätt. 
Den mera omfattande utredningen rör 
ju nämligen, såsom redovisas i utskotts- 
utlåtandet, sjukpenningförsäkringen, och 
riksförsäkringsanstalten har genom en 
skrivelse, som är daterad den 14 mars 
1952, fått i uppdrag att verkställa utred
ning om kompensation för penningvär
dets fall till olycksfallsskadade. Dessa 
utredningar utgör, såvitt jag förstår, 
knappast något bärande skäl för under
låtenheten att före den 14 mars efter
höra de nämnda ämbetsverkens mening 
åtminstone beträffande de av mig nyss 
nämnda förslagen i motionen.

Hade man inhämtat sådana utlåtan
den, så hade kanske många ersättnings- 
tagare redan i år kunnat få någon för
bättring i sina förhållanden. Herr Sunne 
har ansett en sådan förbättring erfor
derlig, utskottet har understrukit det
samma och, om jag inte minns fel, sy
nes även Kung], Maj :t finna en sådan 
förbättring rimlig.

Alldeles särskilt vill jag i detta sam
manhang framhålla de militära invali
derna. Dessa ersättningstagare äro i 
mycket hög grad berättigade till kom
pensation för den tilltagande dvrtiden. 
Det är fråga om mogna män, som tjänat 
sitt land under beredskapen, och det 
gäller att ge dem en ersättning per må-
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nåd, om de äro helinvalider, på 450 kro
nor, ett belopp för vilket man, såvitt 
jag förstår, knappast kan få en spring
pojke här i Stockholm och kanske inte 
någon annanstans i landet heller.

Jag vill också påpeka, att man från 
olika håll — även från socialdemokra
ter och bondeförbundare — vid flera 
tillfällen har uttalat — för att tala milt 
■— önskningar om att något skall göras 
för att skogsfolket, d. v. s. de skogsarbe
tare som under sitt arbete äro nödgade 
att bo i baracker och andra skogsför- 
läggningar, skola få ersättning, då 
olycksfall inträffar under förläggnings- 
tiden. Jag har litet svårt att förstå, var
för man inte kan biträda framställning
en i motionen om att något nu skall gö
ras i detta avseende.

Under förevarande förhållanden fin
ner jag, herr talman, för min del, att 
reservanternas väg är en riktig väg, och 
jag ber att få yrka bifall till -reservatio
nen.

Herr NORMAN: Herr talman! Herr 
Söderquist framställde en interpellation 
till mig, som jag skall be att få besvara 
omedelbart.

När vi i utskottet vid början av riks
dagen får en överblick över motionsflo- 
den, går vi igenom frågorna och un
dersöker hur det ligger till beträffande 
olika spörsmål. I detta fall fann vi att 
det förelåg en hel knippe motioner, som 
gäller olycksfallsförsäkringslagen och till 
denna nära anslutna förordningar. Vi 
fann också, att socialvårdskommittén ha
de utarbetat ett förslag till en ny yrkes
skadeförsäkringslag. Vidare har vi fått 
cn kommitté, socialförsäkringsutredning- 
en, som har till uppgift att undersöka 
möjligheten av en samordning mellan 
sjukförsäkring och olycksfallsförsäkring 
och att i det sammanhanget även se på 
de aktuella problemen på det område det 
nu gäller.

1 detta läge fann vi det helt naturligt, 
alt vi inte kunde komma längre i fråga 
om ett förslag från utskottets sida än 
längst till cn skrivelse till Kungl. Maj:t, 
och för att få hållpunkter för ett sådant

yrkande hade vi inte behov av några 
remisser. Om jag får vara litet ironisk 
kan jag säga, att vi tyckte att motioner
na var så väl utformade, att vad som 
där sades räckte för vårt bedömande.

Nu menar reservanterna, herr Söder
quist och motionärerna ait det skrivel
seförslag, som utskottet här förordar, 
är alltför lamt och att vi utan vidare 
skulle be Kungl. Maj:t att redan i år få 
ett förslag gällande sjukpenningen. Frå
gan är nog inte så enkel, utan den be
höver övervägas just därför att social- 
försäkringskommittén har hand om frå
gan om samordningen, där man väl sä
kerligen är inriktad på att få i viss ut
sträckning samma ersättningsskalor i 
fråga om sjukpenningen enligt sjukför
säkringen som i fråga om olycksfallser- 
sättningen, i fall nu de kortvariga 
olycksfallen skall tas om hand av sjuk
försäkringen, vilket man ju tänker sig. 
Man kan således inte utan -att se på 
detta sammanhang bestämt säga vad som 
är lämpligt att här bestämma.

Nu har det blivit fråga om att få ett 
förslag till årets riksdag. I dag är det 
den 2 april. Ett förslag i detta avseende 
kostar pengar, och sista avlämningsda- 
gen för propositioner med anslagsäskan- 
den är, om jag inte missminner mig, den 
10 april. Jag vet inte, hur motionärerna 
och reservanterna har tänkt sig att 
Kungl. Maj:t skall kunna klara av ett 
sådant önskemål på åtta dagar?

Herr Sunne menade visst att utskot
tets beskedlighet i detta fall var moti
verad av underdånighet. Vi har inte nå
got behov av att vara underdåniga mot 
Kungl. Maj:t i detta fall, men vi har ett 
behov av att bedöma en fråga sådan den 
praktiskt föreligger. Skulle vi inte göra 
det, skulle vi vara inte underdåniga 
men lättsinniga, och det vill vi inte hel
ler vara.

I fråga om sjukpenningen och ökning
en av denna är nog det enda riktiga och 
möjliga, att Kungl. Maj:t får i lugn och 
ro överväga den. Och vad vi uttalat ett 
önskemål om är just, att inte den inom 
socialförsäkringskommittén pågående ut
redningen skall fördröja en i och för 
sig angelägen provisorisk lösning till det
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bättre av detta spörsmål. Detta har vi 
givit uttryck åt, och vi föreslår, att riks
dagen skall ge uttryck däråt i en skri
velse till Kungl. Maj:t. Längre tror jag 
inte man kan komma i det avseendet.

Beträffande indexregleringen vill jag 
säga, att den ju inte är någonting som 
kan klara av bekymren just nu hos liv- 
räntetagarna. Den är någonting som 
skall gälla för framtiden. Vi vet att frå
gan övervägs i olika sammanhang. Där
för vill vi inte förleda riksdagen att ut
tala någon bestämd mening just nu. 
Skulle jag få säga min personliga me
ning är det den, att jag inte vill ha en 
indexreglering.

Herr Sunne menade, att här låg det 
precis likadant till i fråga om livrän
torna som i fråga om folkpensionerna, 
men enligt min mening är det en vä
sentlig skillnad. Dessa livräntor är ju 
försäkringstekniskt fastställda; de skall 
betalas av produktionen direkt. Skall det 
ordnas med någon indexreglering blir 
resultatet, att i stället för att produk
tionen direkt skall betala i form av 
arbetsgivarnas avgifter skall betalning
en gå via statsmakterna och vi skall 
ta medlen för återställandet av realvär
det direkt ur statskassan. Så måste man 
ju göra. Men då skall det föreligga ett 
angeläget behov att så behöver ske, och 
då är det nog lämpligast, såsom jag sagt 
vid andra tillfällen när vi diskuterat 
detta spörsmål, att riksdagen har fri 
prövningsrätt från fall till fall, då en 
situation inträder där det föreligger ett 
starkt behov av en ökning av understö
den. I sådana fall skall vi besluta en 
ökning, men vi skall inte konstruera nå
gon anordning, som gör att statskassan 
skall vara med och under alla förhållan
den betala de ersättningar, som direkt 
skall bäras av produktionen och för vil
ka försäkringsavgifterna är försäkrings
mässigt grundade på vad det kostar att 
ha denna sociala omvårdnadsåtgärd i 
gång.

Vi behöver inte ta ståndpunkt till det
ta spörsmål nu, utan vi kan avvakta vad 
kommittérade och därefter Kungl. Maj:t 
kan komma med som förslag, när frågan 
blivit övervägd och har varit ute på

remissbehandling o. s. v. Till dess kan 
vi nog beträffande indexregleringen 
lugna oss. Om vi under tiden sätter in 
all vår kraft på att hålla ett fast pen
ningvärde, behövs inte någon indexreg
lering för framtiden.

Vad beträffar det lagförslag, som gäl
ler invaliditetsbedömningen och vad 
därmed sammanhänger, blev jag verk
ligen litet förvånad när jag fick se re
servationen. Ty i utskottet hade vi inte 
diskuterat något lagförslag. Det var inte 
något sådant framlagt i motionerna och 
det var inte på tal när vi diskuterade 
saken i utskottet. Det har snickrats till 
efteråt, vilket väl inte har varit så svårt 
därför att man har brutit ut en del av 
det förslag, som socialvårdskommittén 
utarbetat och som man nu menar skall 
tas utan vidare överväganden.

Men när nu detta förslag är överläm
nat till övervägande inom en ny kom
mitté i samband med dess arbete, är det 
i alla fall rätt märkvärdigt, om riksda
gen här skulle fatta beslut om direkta 
lagändringar utan att ha klart för sig 
vad den slutliga bedömningen i frågan 
blir. Ett kommittéförslag skall ju enligt 
den arbetsordning som vi har här i landet 
och som jag tror är en bra arbetsord
ning, fastän den har den nackdelen att 
den drar litet tid, ut på remiss och be
dömas av olika myndigheter och sam
manslutningar. Herr Söderquist, som så 
gärna vill ha remisser, borde väl själv 
vilja avvakta remissutlåtandena om just 
dessa detaljer i social vårdskommitténs 
förslag innan vi går att fatta något be
slut. Jag tror alltså att det är klokast 
att kammaren även här följer utskottet.

Yrkanden med förordningsförslag fö
religger också rörande förbättringar i 
omregleringsförordningen och den mili
tära ersättningsförordningen, i den mån 
den senare sammanhänger med detal
jen om invaliditetsbedömning och dylikt. 
Men .särskilt vad beträffar omreglerings
förordningen är ju att märka, att det 
gäller sådana saker som kostar pengar. 
Reservanterna har inte haft något be
kymmer om varifrån dessa pengar skall 
tas — de menar väl, att de inte behö
ver bekymra sig för det, eftersom kam-
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niaren inie kommer att bifalla reserva
tionen! Men från utskottets sida sett 
ligger ett sådant spörsmål alltid så till, 
att när det är fråga om kostnader, och 
särskilt om sådana av någon liögre stor
leksordning, förordar andra lagutskot
tet aldrig någon direkt ändring av en 
förordning. Om vi inte kan få frågan 
prövad inom ett sammansatt stats- och 
andra lagutskott på grund av att spörs
målet i olika avsnitt bör upptas till be
handling inom de olika utskotten, kan 
vi aldrig sträcka oss längre än till att 
göra en stöt framåt genom att förorda 
en skrivelse till Kungl. Maj:t.

Längre skulle vi inte ha kunnat sträc
ka oss beträffande det föreliggande för
slaget, just därför att vi anser att det 
ligger utanför vårt kompetensområde 
att förleda riksdagen att besluta förord
ningar, där riksdagen inte har någon 
överblick över vad deras genomförande 
skulle kosta. Nu har vi inte haft något 
behov av att i detta fall skriva till Kungl. 
Maj:t, eftersom vi vet att Kungl. Maj.-t 
överväger spörsmålet och att det är en 
särskild utredning inom riksförsäkrings- 
anstalten, som skall göra upp ett förslag 
om lämpliga förbättringar.

Under sådana förhållanden har Vi nöjt 
oss med att vara sympatiskt inställda till 
de förslag, som har kommit fram i mo
tionerna, och vi förväntar att vi så små
ningom skall so ett gott resultat. Inte 
precis därför att det år 1952 motionerats 
i dessa frågor, utan därför att de in
tresserar oss litet var och därför att vi, 
från Kungl. Maj:t och ned till de olika 
organisationerna, de enskilda riksdags
männen och framför allt de människor, 
som blir beroende av hur frågorna lö
ses, väntar ett resultat så snart som möj
ligt-

Jag hemställer om bifall till utskotts- 
utlåtandet.

Herr SÖDERQUIST: Herr talman! Jag 
tackar för herr Normans vackra betyg 
beträffande motionen. Den var tydligen 
mycket välskriven, men den innehöll ett 
betyg åt sig själv, eftersom man om jag

1 Förslå kammarens protokoll 1952. Nr 12.

inte minns fel i motionen begärde att re
miss skulle ske. Man var tydligen inte 
helt övertygad om att inte de sakkunni
ga myndigheter, som jag här nämnde, 
kunde tänkas ha någonting ytterligare 
att säga. Detta fann emellertid inte ut
skottet, och därom är det kanske ingen
ting att säga ur motionärernas synpunkt.

Med anledning av vad herr Norman 
yttrade om utredningen beträffande 
samordningen av sjuk- och olycksfalls
försäkringen vill jag säga, att vad i var
je fall jag för min del yrkade bifall till 
var reservationen. Och där talas det om 
invaliditetsbedömning, om ersättning 
till folk, som skadat sig i skogsförlägg- 
ningar, om förnyelse av proteser och 
andra ting och framför allt om de mili
tära invaliditetsräntorna. Jag kan, hur 
mycket jag än söker, inte finna något 
verkligt betydande sammanhang mellan 
den utredning, som nu pågår, och dessa 
ting. Det är möjligt att vissa författning
ar, vissa paragrafer och vissa moment, 
som man nu godtar i år, måste skrivas 
om nästa år eller året därpå, men för 
den kostnad och det besvär, som detta 
möjligen skulle medföra, skulle ju de 
människor, som det nu gäller och som 
har det svårt, få förbättringen åtminsto
ne ett år tidigare än vad som annars 
skulle ske. Det vore väl värt en hel del, 
om det nu faktiskt ligger så till, som jag 
uppfattade att herr Norman också me
nade, nämligen att läget på detta områ
de är bekymmersamt. Penningvärdet har 
fallit så pass mycket, att vi alla starkt 
känner det.

De som det här gäller har ju synnerli
gen små inkomster — jag kan ta som 
exempel militärinvaliderna, som för när
varande har maximum 350 kronor per 
månad. De skulle nu enligt reservanter
nas och motionärernas förslag få 450 
kronor per månad. Jag skulle inte tro, 
att det finns någon här i kammaren, som 
tycker att det är rimligt, bara därför alt 
det möjligen formellt skulle kunna be
reda eu del svårigheter och att vi skulle 
kunna tänkas trampa någon kommitté 
på tårna, att dessa militärinvalider skul
le behöva vänta ytterligare ett helt år på 
dessa pengar.
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Jag tycker i varje fall inte, att det är 

riktigt, och jag vidhåller, herr talman, 
mitt yrkande.

Överläggningen ansågs härmed slutad, 
varefter herr förste vice talmannen, som 
för en stund övertagit ledningen av kam
marens förhandlingar, jämlikt förelig
gande yrkanden gjorde propositioner, 
först på bifall till vad utskottet i det 
nu föredragna utlåtandet hemställt samt 
vidare på antagande av det förslag, som 
innefattades i den vid utlåtandet avgiv
na reservationen; och förklarade herr 
förste vice talmannen, sedan han upp
repat propositionen på bifall till utskot
tets hemställan, sig finna denna propo
sition vara med övervägande ja besva
rad.

Herr Sunne begärde votering, i an
ledning varav uppsattes samt efter gi
ven varsel upplästes och godkändes en 
omröstningsproposition av följande ly
delse:

Den, som bifaller vad andra lagutskot
tet hemställt i sitt utlåtande nr 25, rös
tar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner Nej, antages det förslag, som 

innefattas i den vid utlåtandet avgivna 
reservationen.

Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositio- 
nen ånyo upplästs, verkställdes omröst
ningen genom uppresning; och befanns 
därvid, att flertalet röstade för ja-pro
positionen.

Föredrogos ånyo andra lagutskottets 
utlåtanden:

nr 26, i anledning av väckt motion 
om utvidgande av arbetarskyddslagens 
tillämpningsområde; och

nr 27, i anledning av väckta motioner 
om vissa ändringar i lagen om försäk
ring för vissa yrkessjukdomar, in. in.

Vad utskottet i dessa utlåtanden hem
ställt bifölls.

Föredrogos ånyo tredje lagutskottets 
utlåtanden:

nr 12, i anledning av dels Kungl. 
Maj:ts proposition med förslag till lag 
om ändring i vattenlagen dels ock en i 
ämnet väckt motion;

nr 13, i anledning av dels Kungl. 
Maj ds proposition med förslag till lag 
om ändring i lagen den 20 oktober 1939 
(nr 732) med särskilda bestämmelser 
angående tillfällig vattenreglering, dels 
ock i ämnet väckta motioner; samt 

nr 14, i anledning av Kungl. Maj ds 
proposition med förslag till förordning 
om ändrad lydelse av 11 § 1 och 2 mom. 
förordningen den 22 juni 1934 (nr 320) 
angående grunder för förvaltningen av 
viss kronoegendom.

Vad utskottet i dessa utlåtanden hem
ställt bifölls.

Föredrogos ånyo jordbruksutskottets 
utlåtanden:

nr 9, med anledning av Kungl. Maj ds 
i .statsverkspropositionen gjorda hemstäl
lan om anslag till Säkerhetsanordningar 
till ledning för fiskefartyg jämte i äm
net väckta motioner;

nr 10, med anledning av väckt motion 
angående torghandeln och den ambule
rande handeln med svensk frukt m. m.;

nr 11, med anledning av Kungl. Maj ds 
proposition angående anslag för budget
året 1952/53 till lindring i mindre be
medlades kostnader för djursjukvård;

nr 12, med anledning av väckt mo
tion om utredning angående inrättande 
av en statens småbrukarskola; och 

nr 13, med anledning av väckt mo
tion om anslag till fiskevårdande verk
samhet vid norrlandskusten m. m.

Vad utskottet i dessa utlåtanden hem
ställt bifölls.

Vid förnyad föredragning av första 
kammarens allmänna beredningsutskotts 
utlåtande nr 8, i anledning av väckt mo
tion om utredning av frågan om ersätt
ning till personer, som drabbas av in
komstbortfall genom isolering till följd
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av epidemi eller epizooti, bifölls vad ut- vissa exportavgifter avseende år 1952, 
skottet i detta utlåtande hemställt. m. m.

Anmäldes och godkändes statsutskot
tets förslag till riksdagens skrivelser till 
Konungen:

nr 11, i anledning av Kungl. Maj:ts 
i statsverkspropositionen gjorda fram
ställningar rörande egentliga statsutgif
ter för budgetåret 1952/53 under elfte 
huvudtiteln, avseende anslagen inom in
rikesdepartementets verksamhetsområ
de, jämte i ämnet väckta motioner 
in. m.;

nr 117, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag till stat för för
svarets fastighetsfond för budgetåret 
1952/53;

nr 118, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående täckande av vissa 
medelbrister, redovisade såsom pro- 
priebalanser i försvarets civilförvalt
nings räkenskaper;

nr 119, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående bestridande av vis
sa haverikostnader;

nr 120, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående fortsatt disposition 
av vissa äldre reservationsanslag;

nr 121, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående anslag till aktie
teckning i Aktiebolaget Ceaverken;

nr 122, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående anskaffning av vis
sa yllevaror för försvaret;

nr 123, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående fortsatt disposition 
av vissa äldre anslag;

nr 124, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående rörelsekapital åt 
Aktiebolaget Vin- & spritcentralen; samt 

nr 125, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående bestridandet av 
vissa kostnader från anslaget till Kost
nader för årlig taxering.

Anmäldes och godkändes bevillnings
utskottets förslag till riksdagens skri
velse, nr 116, till Konungen i anledning 
av Kungl. Maj:ts proposition med för
slag till förordning om särskild skatt å

Anmäldes att till kammaren överläm
nats Kungl. Maj:ts proposition nr 177, 
med förslag till lag om ändring i värn
pliktslagen in. m.

Den kungl. propositionen blev nu fö
redragen och lagd på bordet.

Interpellation ang. omreglering av skatt
skyldigheten för prästgård.

Herr LUNDQVIST erhöll på begäran 
ordet och anförde: Herr talman! Enligt 
hittills gällande ordning har det ordi
narie prästerskapet åtnjutit nettolön 
jämte bostad in natura i prästgård (el
ler i annat fall hyresersättning). Sedan 
nya prästlönereglementet fr. o. in. den 1 
januari 1952 trätt i kraft, har emeller
tid prästerskapet i anslutning till de i 
statens allmänna avlöningsreglemente 
meddelade bestämmelserna kommit att 
övergå till bruttolönesystem. Detta med
för bl. a. skyldighet för sådana präster, 
som bebor prästgård, att genom avdrag 
å lönen betala hyra för sin tjänstebostad 
enligt särskilda grunder. Vid sitt ställ
ningstagande till det nya prästlönereg- 
lementet har riksdagen i enlighet med 
Kungl. Maj:ts proposition nr 204/1949 
godkänt de i nämnda proposition för
ordade grunderna för prästernas avlö
ning och därvid beträffande tjänstebo
stad framhållit, under hänvisning till 
1945 års lönekommittés uttalande, att hy- 
resersättningen bör bestämmas så, att 
denna skyldighet att erlägga hyra var
ken medför en utanför lönesättningen 
liggande indirekt löneförmån eller en be
lastning i jämförelse med de fall, då så
dan skyldighet ej finnes (se samman
satta stats- och första lagutskottets utlå
tande nr 2 år 1949, s. 41).

1946 års prästlönekommitté har i sitt 
betänkande SOU 1948: 44 s. 102 fram
hållit, att en tjänsteinnehavare icke vi
dare skulle ha att vidkännas någon som 
helst kostnad, som eljest åvilar hyres
värden, och att fastighetsskatten följakt
ligen efter avlöningsreformens genomfö-
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Interpellation ang. omreglering av skattskyldigheten för prästgård.
rande alltid skulle giildas av pastoratet. 
1 överensstämmelse härmed har också 
1951 års riksdag i prästlönereglementet 
infört en bestämmelse (34 g) av följande 
lydelse: »Det åligger pastoratet att er
sätta innehavare av prästgård av denne 
gulden skatt eller allmän tunga, som en
ligt lag eller författning åvilar honom i 
sådan egenskap.» Nu har emellertid tid
skriften »Taxeringsnämnden» nr 10/1951 
påpekat att, då de allmänna bestämmel
serna om inkomstbeskattningen icke änd
rats vid prästlöneregleringens genomfö
rande, den ersatta fastighetsskatten 
måste anses såsom en löneförmån för 
prästen och bli föremål för taxering till 
kommunal inkomstskatt. Detta skulle in
nebära att prästerskapet komme att stå 
; eu undantagsställning i förhållande till 
andra befattningshavare, som åtnjuta 
bruttolön. Det är därför önskvärt att 
skattskyldigheten för prästgård blir om
reglerad i skattelagstiftningen.

Frågan aktualiseras först våren 1953 
när 1952 års inkomst skall bli föremål 
för taxering. Det finns därför möjlighet 
att vidtaga erforderliga åtgärder för att 
förhindra uppkomsten av berörda olä
genhet.

Under åberopande av vad jag här an
fört hemställer jag om kammarens till
stånd att till statsrådet och chefen för 
finansdepartementet få rikta följande 
fråga:

Avser herr statsrådet att förelägga 
riksdagen proposition med de förslag till 
ändring i kommunalskattelagen eller an
nan författning som erfordras för att till
försäkra prästerna den behållna lön som 
avsågs vid införandet av det nya präst
lönereglementet?

På gjord proposition medgav kamma
ren, att ifrågavarande spörsmål finge 
framställas.

Upplästes följande till kammaren in
komna ansökning:

Till riksdagens första kammare.
I och för deltagande i Interparlamen- 

tariska unionens förestående rådsmöte 
i Nizza får undertecknad härmed an

hålla om tjänstledighet från riksdags- 
göromålen den 17—22 april.

Stockholm den 2 april 1952.
Åke Holmbäck 

Den begärda ledigheten beviljades.

Anmäldes och bordlädes följande un
der sammanträdet till herr talmannen 
avlämnade motioner:

nr 401, av herrar Herlitz och Eivcr- 
löf, i anledning av Kungl. Maj:ts pro
position angående lönegradsplaceringen 
för vissa tjänster m. m.;

nr 402, av herr Weiland, i anledning 
av Kungl. Maj:ts proposition angående 
lönegradsplaceringen för vissa tjänster 
m. m.;

nr 403, av herr Andersson, Elon, m. fl,, 
i anledning av Kungl. Maj:ts proposi
tion angående lönegradsplaceringen för 
vissa tjänster m. m.

nr 404, av herr Näslund m. fl., i an
ledning av Kungl. Maj:ts proposition an
gående lönegradsplaceringen för vissa 
tjänster m. m.;

nr 405, av herr Hansson, i anled
ning av Kungl. Maj:ts proposition angå
ende lönegradsplaceringen för vissa 
tjänster in. in.;

nr 406, av herr Lundgren, i anledning 
av Kungl. Maj:ts proposition angående 
anslag till vattendomstolarna in. in.;

nr 407, av herr Ewerlöf in. fl., i anled
ning av Kungl. Maj:ts proposition an
gående vissa avlönings- in. fl. anslag un
der riksstatens fjärde huvudtitel för 
budgetåret 1952/53 in. in.;

nr 408, av herr Bengtson, i anledning 
av Kungl. Maj:ts proposition angående 
vissa avlönings- m. fl. anslag under riks- 
statens fjärde huvudtitel för budgetåret 
1952/53 in. m.;

nr 409, av herrar Lundgren och Bergh, 
i anledning av Kungl. Maj ds proposi
tion angående vissa avlönings- m. fl. 
anslag under riksstatens fjärde huvud
titel för budgetåret 1952/53 m. in.;

nr 410, av herr Lundgren, i anledning 
av Kungl. Maj ds proposition angående 
vissa avlönings- m. fl. anslag under riks
statens fjärde huvudtitel för budgetåret 
1952/53 m. m.;
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nr 411, av herr Lundgren, i anledning 
av Kungl. Maj:ts proposition angående 
vissa avlönings- m. fl. anslag under riks- 
statens fjärde huvudtitel för budgetåret 
1952/53 ni. m.;

nr 412, av herr Söderquist m. fl., i an
ledning av Kungl. Maj:ts proposition an
gående vissa avlönings- m. fl. anslag un
der riksstatens fjärde huvudtitel för bud
getåret 1952/53 in. m.;

nr 413, av herr Niklasson och herr 
Jansson, Fridolf, i anledning av Kungl. 
Maj:ts proposition angående anslag för 
hudgetåret 1952/53 till undersökningar 
angående levnadsvillkor och liushålls- 
vanor;

nr 414, av herrar Ahlberg och Boo, i 
anledning av Kungl. Maj:ts proposition 
angående vissa anslag under landsstaten 
för budgetåret 1952/53;

nr 415, av herr Holmbäck, i anledning 
av Kungl. Maj:ts proposition angående 
omorganisation av statens utlännings- 
kommission m. in.;

nr 416, av herr Göransson m. fl., i an
ledning av Kungl. Maj:ts proposition an
gående vissa anslag för budgetåret 1952/ 
53 tid universiteten och den medicinska 
undervisningen in. in.;

nr 417, av herr Englund in. fl., i an
ledning av Kungl. Maj:ts proposition an
gående vissa anslag för budgetåret 1952/ 
53 till universiteten och den medicinska 
undervisningen in. in.;

nr 418, av herrar Holmbäck och Nor
denson, i anledning av Kungl. Maj ds 
proposition angående vissa anslag för 
budgetåret 1952/53 till universiteten och 
den medicinska undervisningen in. in.;

nr 419, av herr Mogård m. fl., i anled
ning av Kungl. Maj ds proposition an
gående vissa anslag för budgetåret 1952/ 
53 till universiteten och den medicinska 
undervisningen m. in.;

nr 120, av herrar Linden och Elmgren, 
i anledning av Kungl. Maj ds proposition 
angående omorganisation av skolöversty
relsen in. m.;

nr 421, av herr Bergh, i anledning av 
Kungi. Maj ds proposition angående om
organisation av skolöverstyrelsen m. ni.;

nr 422, av herrar Cassel och Lindblom, 
; anledning av Kungl. Maj ds proposition

angående omorganisation av skolöver
styrelsen in. m.;

nr 423, av herr Nordenson in. fl., i an
ledning av Kungl. Maj ds proposition 
angående vissa åtgärder för avhjälpande 
av lärarbristen vid de högre skolorna;

nr 424, av herrar Bergh och Lundgren, 
i anledning av Kungl. Maj ds proposition 
angående vissa åtgärder för avhjälpande 
av lärarbristen vid de högre skolorna;

nr 425, av herrar Bergh och Lundgren, 
i anledning av Kungl. Maj ds proposition 
angående vissa åtgärder för avhjälpande 
av lärarbristen vid de högre skolorna;

nr 426, av herr Holmbäck in. fl., i an
ledning av Kungl. Maj ds proposition an
gående vissa åtgärder för avhjälpande av 
lärarbristen vid de högre skolorna;

nr 427, av herr Ohlon m. fl., i anled
ning av Kungl. Maj ds proposition angå
ende vissa åtgärder för avhjälpande av 
lärarbristen vid de högre skolorna;

nr 428, av fru Sjöström-Bengtsson, 
in. fl., i anledning av Kungl. Maj ds pro
position angående anslag för budgetåret 
4952/53 till avlöningar vid de allmän
na läroverken in. in.;

nr 429, av herr Sunne in. fl. i anled
ning av Kungl. Maj ds proposition an
gående anslag för budgetåret 1952/53 till 
avlöningar vid de allmänna läroverken 
m. in.;

nr 430, av herr Bergvall in. fl., i an
ledning av Kungl. Maj ds proposition an
gående anslag för budgetåret 1952/53 til! 
avlöningar vid de allmänna läroverken 
in. in.;

nr 431, av herr Uhlén in. fl., i anled
ning av Kungl. Maj ds proposition angä- 
ende anslag för budgetåret 1952/53 till 
avlöningar vid de allmänna läroverken 
m. m.;

nr 432, av herr Elowsson, Nils, in. fl., 
i anledning av Kungl. Maj ds proposition 
angående anslag för budgetåret 1952/53 
till avlöningar vid de allmänna lärover
ken m. m.;

nr 433, av herr Ohlon m. fl., i anled
ning av Kungl. Maj ds proposition angå
ende anslag för budgetåret 1952/53 till 
avlöningar vid de allmänna läroverken 
m. m.;

nr 434, av herr Jansson, Erik, in. fl-, 
i anledning av Kungl. Maj ds proposition
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angående anslag för budgetåret 1952/53 
till avlöningar vid de allmänna lärover
ken m. m.;

nr 435, av herrar Magnusson och 
Svärd, i anledning av Kungl. Maj:ts pro
position angående anslag till Svenska 
skifferoljeaktiebolaget m. m.;

nr 436, av herrar Ohlon och Svärd, i 
anledning av Kungl. Maj:ts proposition 
angående anslag till avlöningar till be
fattningshavare å lots- och fyrstaten 
m. in.;

nr 437, av herr Hellgren m. fl., i an
ledning av Kungl. Maj:ts proposition an
gående dispositionen av överskottsme
del från statens krigsförsäkringsnämnds 
verksamhet;

nr 438, av herrar Uhlén och Bergman, 
i anledning av Kungl. Majrts proposition 
angående dispositionen av överskotts
medel från statens krigsförsäkrings- 
nämnds verksamhet;

nr 439, av herr ATorling m. fl., i an
ledning av Kungl. Maj:ts proposition an
gående anslag för budgetåret 1952/53 
till främjande av bostadsförsörjningen 
m. m.;

nr 440, av herr Eiverlöf m. fl., i an
ledning av Kungl. Maj:ts proposition an
gående anslag för budgetåret 1952/53 
till främjande av bostadsförsörjningen 
m. m.;

nr 441, av herr Ewerlöf m. fl., i an
ledning av Kungl. Maj:ts proposition an
gående anslag för budgetåret 1952/53 
till främjande av bostadsförsörjningen 
m. in.;

nr 442, av herrar Wistrand och Pe- 
trén, i anledning av Kungl. Maj:ts pro
position med förslag till förordning an
gående ändring i förordningen den 1 
juni 1951 (nr 374) om skatt å elektrisk 
kraft (elskatteförordningen);

nr 443, av herr Andersson, Axel, in. 
fl., i anledning av Kungl. Maj:ts propo
sition angående höjning av vissa post
avgifter;

nr 444, av herr Ohlon in. fl., i anled
ning av Kungl. Majrts proposition med 
förslag till förordning angående ändrad

lydelse av 5 § förordningen den 2 juni 
1922 (nr 260) om automobilskatt, m. m.;

nr 445, av herr Ewerlöf m. fl., i an
ledning av Kungl. Maj:ts proposition 
med förslag till förordning angående 
ändrad lydelse av 5 § förordningen den 
2 juni 1922 (nr 260) om automobilskatt, 
m. m.;

nr 446, av herr Weiland och herr An
dersson, Axel, i anledning av Kungl. 
Majrts proposition med förslag till för
ordning angående ändring i förordning
en den 1 juni 1951 (nr 374) om skatt å 
elektrisk kraft (elskatteförordningen);

nr 447, av herr Norling och herr Pers
son, Ola, i anledning av Kungl. Majrts 
proposition med förslag till kungörelse 
om ändrad lydelse av 61 § 3 mom. och 
132 § byggnadsstadgan den 30 juni 1947 
(nr 390);

nr 448, av herr Larsson, Nils Theo- 
dor, m. fl., i anledning av Kungl. Majrts 
proposition angående anslag till statens 
växtskyddsanstalt för budgetåret 1952/ 
53, in. m.;

nr 449, av herr Nord m. fl., i anled
ning av Kungl. Majrts proposition angå
ende anslag till statens växtskyddsan
stalt för budgetåret 1952/53, m. m.;

nr 450, av herr Björck m. fl., i anled
ning av Kungl. Majrts proposition angå
ende anslag till statens växtskyddsan
stalt för budgetåret 1952/53, m. m.;

nr 451, av herr Nilsson, Hjalmar, in. 
fl., i anledning av Kungl. Maj rts propo
sition angående anslag till statens växt
skyddsanstalt för budgetåret 1952/53, 
in. m.; och

nr 452, av herr Eskilsson in. fl., i an
ledning av Kungl. Majrts proposition an
gående anslag till statens växtskydds
anstalt för budgetåret 1952/53, m. m.

Justerades protokollsutdrag för denna 
dag, varefter kammarens sammanträde 
avslutades kl. 2.17 eftermiddagen.

In fidem 
G. H. Berggren.

Stockholm 1952. Kungl. Boktryckeriet P. A. Norstedt & Söner
521087


